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این روزها شــاهد گســترش تبلیغات حول موضوع 
امکان بازنشستگی افراد با پرداخت ۳، ۷ یا ۱۰ سال حق 
بیمه توسط برخی شرکت ها هستیم اما واقعیت این است 
که هیچ صندوق بیمه ای خصوصی  برای بازنشستگی در 

کشور نداریم.
به گزارش سرزمین پویا، پس از قطعی شدن افزایش 
سن و سابقه بازنشستگی با تایید شورای نگهبان، شاهد 
گســترش تبلیغات شــرکت های مختلف خصوصی و 
تجاری بیمه ای در کشور پیرامون انواع و اقسام بیمه های 
بازنشستگی هســتیم. شــرکت هایی خصوصی و نیمه 
خصوصی زیادی وجود دارند که در این شرایط، وعده ی 

بازنشسته کردن مشتریان خود را می دهند.
این تبلیغات تا چه حد واقعی اســت و آیا بیمه های 
خصوصی براستی به دنبال تامین منافع افراد بیمه شده 
هســتند و می توانند جایگزین بیمه های اجتماعی مثل 
نظام تامین اجتماعی شوند؟ آیا واقعا امکان بازنشستگی 
افراد با پرداخت ۳، ۷ یا ۱۰ سال حق بیمه توسط برخی 
شرکت های بیمه گر خصوصی  وجود دارد؟ این شرکت ها 
بــا چه فرمولی به چنین گزینه هایی برای پیشــنهاد به 
مشــتریان خود می رسند؟ آیا براستی پس از فرارسیدن 
دوران بازنشستگی، مبالغ قابل توجه وعده داده شده، به 

عنوان حقوق بازنشستگی به افراد داده می شود؟
این موضوع البته با عقل ســلیم قابل فهم است که 
هیچ ارزانیِ بی حکمت نیســت و افراد بیمه گذار پیش از 
هرچیز باید نسبت به شرایط قرارداد و امکان تحقق آن 
آگاه شوند، اما آنچه که در اینجا عجیب است، چراغ سبز 
تصمیم گیران به گســترش سطحی از پوشش بیمه های 
تجاری است که مشخص نیست آیا زیرساخت های آن به 

عنوان بیمه مکمل فراهم است؟! 
چنــدی پیش مهدی مســکنی، مدیرعامل صندوق 
بازنشســتگی کشوری در سخنانی با الگو قراردادن نظام 
بازنشستگی در کشورهایی چون کره و ژاپن اظهار کرد: 
برای مثال یک بازنشســته که در ژاپن عضو حداقل سه 
صندوق اســت و به سه صندوق کســورات می پردازد، 
می تواند الگویی برای مدیریت بازنشســتگی ما باشد…

ما می توانیم مثل این تجربیات به سمت بیمه های مکمل 
نیز در کنار بیمه های اجتماعی اجباری برویم. 

*تبلیغاتِ از اساس کذب!
مهــرداد دارانی، عضو کمیته بیمه و تامین اجتماعی 
خانــه کارگر در ایــن ارتباط توضیــح داد: در ایران ۲۹ 
شــرکت بیمه تجاری )شــامل شــرکت های خصوصی 
یا نیمه خصوصــی( داریم که هیچکدام یک ســازمان 
بیمه گر حمایتی نیســتند بلکه باهدف کســب ســود، 
پکیج ها و بســته های مختلف بیمه ای را به مشــتریان 
خود می فروشــند.      وی افزود: کلیه طرح های بیمه ای 
آن هــا مانند بیمه عمــر، بیمه جهیزیــه، بیمه ثروت و 
حتی بیمه بازنشستگی، طرح های واقعی نیستند، بلکه 
طرح های بازخریدی اســت که با ســرمایه گذاری پول 
افراد انجام می شود. شــما مبلغی را به صورت ماهانه یا 
ســالانه پرداخت می کنید و برخی خدمات بیمه مکمل 

داده می شود. پولی که شما به شرکت بیمه گذار تجاری 
و خصوصی می دهید، بخشی از آن به »ذخیره ریاضی« 
بدل می شــود که همان ارزش بازخریدی پول شماست. 
بخش دیگر »کارمزد هزینه های جاری شــرکت بیمه« 
بــوده و بخش دیگر هــم »هزینه های مکمل مثل بیمه 
از کارافتادگــی و. .« اســت. البته بیمه مکمل یک بیمه 
خصوصی شــرایط بسیار سخت تری برای از کارافتادگی 
در نظر می گیرد و با تامین اجتماعی قابل قیاس نیست!  
دارانی تصریح کرد: هرکدام از گزینه های بیمه های مکمل 
مثل از کارافتادگی، درمان و…  که به قرارداد بیمه شده 
با بخش خصوصی برای بازنشستگی اضافه شود، از مبلغ 
ذخیره ریاضی افراد بعداً کســر می شود و آن مبلغ کسر 
شده در پایان یک دوره ۱۰ یا ۲۰ساله در نهایت پرداخت 
می شود. البته نرخ سود شرکت های بیمه نیز مصوب بیمه 
مرکزی است. دو سال اول برای مبلغ جمع شده از بیمه 
گذار تنها باید ۱۶ درصد مشمول سود، دو سال دوم ۱۳ 
درصد سود و دو سال سوم نیز باید ۱۰ درصد سود از پول 

بیمه گذار محاسبه شود. 
*هیــچ صندوق بیمــه ای خصوصــی  برای 

بازنشستگی در کشور نداریم
وی اضافــه کرد: در واقع مــا در اینجا با نوعی بیمه 
تجاری مواجه هســتیم که هیچ ربطی به بازنشســتگی 
ندارد. شــما ســرمایه ای را به مرور برای شرکتی ایجاد 
کردید که آن شرکت ســود آن سرمایه را برای شما به 
عنوان حق بازنشستگی به مرور واریز می کند. اگر ارزش 
کل بیمه نامه ۱ میلیارد تومان باشد، این پول در شرکت 
بیمه جمع شــده و شرکت با آن کار اقتصادی می کند و 
سودش را در دوران بازنشستگی ماهیانه به شما می دهد! 
در واقع تنها برای تبلیغات این موضوع عنوان می شود که 
نام این بیمه بازنشستگی است! پس ماهیت این بیمه ها 
ربطی به یک قرارداد بازنشســتگی ندارد.  دارانی با بیان 
اینکه »هنوز در کشــور ما صندوق بیمه ای خصوصی ای 
ایجاد نشــده که این صندوق مخصوص کار بازنشستگی 
باشد« گفت: در کشورهای دیگر این نهاد وجود دارد که 
یک بیمه پایه اجتماعی با ماهیت حمایتی از سوی دولت 
کنترل می شود. ماخذ آن صندوق های حمایتی درصدی 
از پرداختی کارگر، کارفرما و ســهم دولت به عنوان حق 
بیمه است. این صندوق ها عین تامین اجتماعی خودمان 
 Defined benefits ًاســت. این صندوق ها عمدتا
یا DB )حمایتی( اســت. چنیــن صندوق هایی تعهد 
می کنند که یک میزان حداقلــی از حقوق را به عنوان 
مستمری برای بازنشســته واریز کنند و حمایت های از 
کارافتادگی نیز بدهند. در کنار این صندوق های مکمل 
بخش خصوصی وجــود دارد و در واقع دولت به وظیفه 
خود درقبال بیمه اولیه عمل کرده و صندوق های مکمل 
تجاری پس از آن وارد شدند.  وی ادامه داد: ما آن نظام 
ســه لایه تامین اجتماعی را به صورت تفکیک شــده و 
کامل )شامل لایه حمایتی، امدادی و مکمل( را نداریم و 
تا وقتی آن نظام سه لایه که پایه شکل گیری یک نظام 
بهینه تامین اجتماعی است را نداشته باشیم، زیرساخت 

ورود بیمه های مکمل شــرکت های بیمه گر خصوصی و 
تجاری وجود نخواهد داشت. 

*نباید فریب تبلیغات بیمه های خصوصی را خورد
دارانی با تاکید بر اینکه »نباید میان بیمه های عمر و 
پس انداز و بیمه بازنشستگی مکمل، خلط مبحث گرفته 
و این دو یکسان فرض شوند« گفت: محاسبات اکچوئری 
صندوق های بیمه ای که می خواهند بیمه بازنشســتگی 
مکمل ارائه دهند، بسیار با آنچه می بینیم متفاوت است. 
شــما فرض کنید که در این صندوق هــا اگر بخواهید 
بازنشست شــوید، حداقل باید به سن ۵۰ سال برسید. 
این درحالی اســت که ما در یک اقتصاد تورمی زندگی 
می کنیم که باعث می شود در این اقتصاد اگر فرد بجای 
بیمه شــدن در این شرکت ها، پول خود را در بانک ها به 

صورت بلندمدت ویژه بگذارد، بیشتر سود خواهد کرد! 
این کارشناس تامین اجتماعی با اشاره به اینکه »در 
این شرکت ها سود محور تمامی عملیات ها است« بیان 
کــرد: مثلا همانطور که در محاســبه بیمه عمر و بیمه 
حوادث و… شرکت بیمه با تورم و با تغییر قیمت شتر 
که مبنای تعریف دیه یک انســان است، پیامی به شما 
می دهد که نرخ شــتر تغییر کرده و شما باید متمم و یا 
اصلاحیه ای به نرخ اولیه ای که بیمه کردید، مقرر کنید! 
بر این مبنا می توان حدس زد که در این اقتصاد بی ثبات 
تورمی مثل ایران، این شــرکت ها در دوران بازنشستگی 
چگونه با مشتریان خود حساب و کتاب خواهند داشت! 
لذا نباید به راحتی فریب تبلیغــات را خورد. باتوجه به 
محدودیت هــای بیمه مرکزی اصلا ایــن تبلیغات قابل 
تحقق نیســت و به نظر می رسد باتوجه به نیاز به وجود 
آمده در جامعه پس از افزایش ســن بازنشســتگی، این 

تبلیغات رشد یافته باشد.
*زیرساخت های بیمه  مکمل بازنشستگی مهیا 

نیست
علی حیدری )عضو سابق هیات مدیره سازمان تامین 
اجتماعی و کارشــناس حوزه بازنشستگی( در رابطه با 
موضوع بیمه های مکمل توضیح داد: به صورت تاریخی 
نظام های تامین اجتماعی و بازنشستگی در جهان به دو 
پارادایم اصلی نظام بیمه و بازنشســتگی مالیات محور 
)بیویریجی( و نظام حق بیمه محور )بیسمارکی( تقسیم 
می شــود که دومی حدود یک قرن در کشــور ما حاکم 
اســت. وی با بیان اینکه در سیســتم حق بیمه محور 
)بیسمارکی( محاســبه مزایای دریافتی افراد بر مبنای 
نســبت حق بیمه پرداختی افراد در ســنوات مختلف 
محاسبه می شود، گفت: نظام حق بیمه محور رفته رفته 
به این ســو حرکت کرد که برای مدیریت صندوق ها بر 
مبنای نظام چندلایه تامین اجتماعی عمل شود. یعنی 
در سطوح پایین از طریق منابع عمومی و انفال اقدام به 
تامین حداقلی افراد می شود. در سطوح میانی و بالا نیز 
از بیمه های مکمل که بر مبنای میزان پرداخت حق بیمه 
معین استفاده می شود. در این لایه حق بیمه ها سرمایه 
گذاری می شــود و هرچه ســود محقق شد، بعداً به فرد 

پرداخت می شود.

بر اســاس قانون بیمه شخص ثالث راننده محور، 
راننــدگان به پرخطــر و کم خطر تقســیم بندی 
می شوند. به گزارش سرزمین پویا، طرح بخشودگی 
جرایم بیمه شخص ثالث ۱۴۰۲ برای کلیه وسایل 
نقلیه، به مدت ۳۰ روز با شــرط خرید بیمه یکساله 
اجرایی شــد. این طرح تا تاریخ ۲۹ اســفند ماه به 
مدت ۴۸ روز برای موتور ســیکلت و وسایل نقلیه 
کشاورزی ادامه خواهد داشت. برای تمدید آنلاین و 
خرید سریع آسان بیمه خودرو و بیمه موتور سیکلت 
با بهترین قیمت بیمه دات کام در کنار شما خواهد 

بود.
براســاس قانــون، همه خودروها حتــی اگر در 
پارکینگ نیز متوقف شــده باشند باید دارای بیمه 
شــخص ثالث باشند. این قانون برای تمامی وسایل 
نقلیه اعم از موتور نیز پابرجا اســت. به همین علت 
اگر بــه تاریخ شــروع بیمه نامــه خودروهای صفر 
نگاهی بیندازید، تاریخ آن بــا تاریخ خروج خودرو 
از کارخانــه برابری می کند. )البته این موضوع برای 
خودروهای داخلی صدق می کنــد.( یکی از موارد 
اشــتباه در خرید بیمه نامه، این است که افراد فکر 
می کنند اگر بیمه شخص ثالث نداشته باشند یا آن 
را با تأخیر خریداری کنند، فقط در صورت تصادف 
دچار مشــکل می شوند؛ اما بهتر اســت بدانید در 
صورت تمام شدن بیمه شــخص ثالث، به ازای هر 
یک روز، جریمه خواهید شــد. لازم است بدانید که 
بیمه نامه های شخص ثالث به صورت کوتاه مدت بین 
۵ روز تا ۲۷۰ روز صادر می شود؛ اما به طور معمول 

می توانند یک ساله باشند.
*قانون بیمه شخص ثالث

گفتنی اســت بر اساس قانون بیمه شخص ثالث 
راننده محور، رانندگان به پرخطر و کم خطر تقسیم 
بندی می شــوند و زمانی که راننــدگان پرخطر بر 
اساس شــاخص هایی شناسایی شدند هنگام صدور 
بیمه نامه مبالغ بر اساس پرخطر بودن آن ها محاسبه 
می شود و اگر کم خطر باشند برای آن ها تخفیفاتی 
لحاظ می شــود و بر این اســاس دیگر بار رانندگی 
پرخطر بر دوش تمام جامعه نخواهد بود موضوعی 
که در برخی از کشورهای جهان مرسوم و در کشور 

ما نیز قانون بر اجرای آن تاکید دارد.
با  ماشــین  نکردن  بیمه  جریمه  *تفاوت 

دیرکرد آن
اگر تاریخ بیمه شــخص ثالث بگذرد، به عبارتی 
برای شما نداشتن بیمه شخص ثالث در نظر گرفته 
خواهد شد. در این مدت اگر تصادفی کنید، شرکت 
بیمه هیچ تعهدی برای پرداخت خســارت نخواهد 
داشت. انگار شما ماشــین خود را بیمه نکرده اید و 
پلیس هم در این حالت هم شــما را جریمه خواهد 
کــرد. اما جریمــه دیرکرد بیمه شــخص ثالث به 
جریمه ای گفته می شــود که در ازای هر یک روزی 
که از تاریخ انقضای بیمه نامه ثالث شــما می گذرد، 

برای شما در نظر گرفته می شود.
*بخشــودگی جرایم دیرکرد بیمه شخص 

ثالث ۱۴۰2
هر ســاله در موقعیت های خاص، بیمه مرکزی 
طرح های بخشــودگی جرایم دیرکرد بیمه شخص 
ثالث را تصویب می کند. در ســال ۱۴۰۲ مانند هر 
سال، این طرح با هدف حمایت از اقشار آسیب پذیر 
جامعه، در راستای فرهنگ سازی، اجرای طرح های 
تشویقی به منظور افزایش ضریب نفوذ بیمه و ایجاد 
پوشش همگانی اجرا شد. بر اساس این طرح تمامی 
جرایم دیرکرد موتورســیکلت ها، خودروها و وسایل 
نقلیه فاقد بیمه نامه با خرید بیمه شخص ثالث یک 

ساله بخشیده می شود.
طرح بخشودگی جرایم بیمه شخص ثالث کلیه 
وســایل نقلیه به مدت ۳۰ روز با شرط صدور بیمه 
 نامه به صورت یک ساله اجرایی شود. طرح بخشش 
جرایم موتور ســیکلت ها و وسایل نقلیه کشاورزی 
تا تاریخ ۲۹ اســفند به مــدت ۴۸ روز ادامه خواهد 

داشت.
*میزان هزینه جریمه دیرکرد بیمه شخص 

ثالث
جریمه دیرکرد بیمه شــخص ثالث تا مدت یک 
سال به صورت روزانه حســاب می شود. در صورت 
تأخیر، افراد باید در زمان تمدید بیمه نامه خودرو یا 
موتور و صدور بیمه جدید، جریمه دیرکرد بیمه را به 
شرکت بیمه گر پرداخت کند. برای محاسبه جریمه 
دیرکرد بیمه شــخص ثالث به صورت روزانه، باید 
قیمت حق بیمه پایه اعلامی از سوی بیمه مرکزی 
را تقســیم بر ۳۶۵ روز سال کرد. به عنوان مثال، با 
توجه به اینکه حق بیمه پایه خودروهای ۴ سیلندر 
در ســال ۱۴۰۲ برابر بــا ۴,۲۴۱,۹۰۰ هزار تومان 
است، جریمه روزانه بیمه شخص ثالث ماشین هایی 
که در این گــروه قرار می گیرنــد، روزانه ۱۱,۶۲۲ 

تومان در نظر گرفته می شود.
اگر زمان عــدم تمدید بیمه نامه وســیله نقلیه 
بیشتر از یک سال باشد، جریمه همان یک سال در 
نظر گرفته می شــود. عوامل زیادی در تعیین مقدار 
جریمه دیرکرد شخص ثالث موثر هستند که شامل 

موارد زیر می شوند:
نوع خودرو

تعداد سیلندر
ظرفیت بار ماشین

از همه مهم تر شرکت بیمه گر!
نکته مهم دیگر اینکه هر شرکتی، روند محاسبه 
قیمت بیمه شخص ثالث متفاوتی دارد. برای همین 
شاید مبلغ جریمه هم فرق داشته باشد. همچنین 
باید بدانیــد در فرمول محاســبه جریمه دیرکرد، 
قیمت بیمه نامه یکســاله بــدون تخفیف در نظر 
گرفته خواهد شد. میزان جریمه دیرکرد قیمت بیمه 
ماشــین برای خودروهای ســواری در سال ۱۴۰۲ 

بسته به نوع خودرو در جدول زیر آورده شده است:
جریمه دیرکرد )به تومان( نوع وسیله نقلیه 
۸۳۴۹ سواری کمتر از ۴ سیلندر 
۹۸۸۸ سواری پیکان، پراید و سپند 
۱۱۶۲۲ سواری سایر چهار سیلندر 
۱۳۰۰۸ سواری بیش از چهار سیلندر 
۲۰۷۲.۸۸ موتورسیکلت گازی 
۲۵۳۲.۳۳ موتورسیکلت دنده ای یک سیلندر 
۲۷۸۱.۶۵ موتورسیکلت دو سیلندر به بالا 
۲۹۹۱.۷۹ موتورسیکلت سه چرخ 
۱۰۲۹۹.۰۵ بارکش تا ۱ تن 
۱۲۳۱۶.۱۷ بارکش بیش از ۱ تن تا ۳ تن 
۱۵۵۸۹.۳۲ بارکش بیش از ۳ تن تا ۵ تن 
۱۹۹۷۳.۷۰ بارکش بیش از ۵ تن تا ۱۰ تن 
۲۳۲۴۳.۲۹ بارکش بیش از ۱۰ تا ۲۰ تن 
۲۴۶۳۲.۳۳ بارکش بیش از ۲۰ تن 
محاسبه جریمه دیرکرد بیمه موتور سیکلت

بیمه شــخص ثالــث برای موتور ســیلکت هم 
اجباری اســت؛ عدم تمدید آن نیــز جریمه دارد. 
نحوه محاســبه جریمه دیرکرد بیمه موتور سیکلت 
دقیقاً مشــابه بیمه ماشین است؛ برای این کار باید 
حق بیمه پایه موتورســیکلت را تقسیم بر ۳۶۵ روز 
سال کرد. در جدول زیر، میزان جریمه روزانه تاخیر 
تمدید بیمه موتورسیکلت های مختلف را مشاهده 

می کنید:
جریمه دیرکرد )به تومان( نوع موتورسیکلت 
۲,۰۷۳ موتور گازی 
۲,۵۳۳ موتور یک سیلندر 
۲,۷۸۲ موتور دو سیلندر و بیشتر 
۲,۹۹۲ موتور سه چرخ یا سایدکار 
توضیح بیشتر جریمه دیرکرد بیمه شخص 

ثالث
جریمه دیرکــرد بیمه ثالث بعــد از اتمام بیمه 
خودرو محاسبه می شود. اینکه شما بعد از انقضای 
اعتبار بیمه خود در ســطح شــهر تردد داشــته یا 
نداشته باشید، تفاوتی را در محاسبه جریمه دیرکرد 
ایجاد نمی کند. در واقع، در هر صورتی این جریمه 
می بایست پرداخت شود. باید گفت که نداشتن بیمه 
شــخص ثالث از جرایم ســتاره دار است. فقط در 
صورتی این جریمه راه دیگری را در پیش می گیرد 
که بخشوده شود. شــرایط بخشودگی به شرح زیر 

هستند:
اگر نســبت به تمدید بیمه شخص ثالث وسیله 
خــود اقدام نکرده و آن را به تعویق بیندازید مجبور 
خواهید شد جریمه دیرکرد را نیز پرداخت نمایید. 
این جریمه به صورت روزانه محاسبه می شود. مقدار 
جریمه دیرکــرد باعث افزایش نرخ شــخص ثالث 
خودرو خواهد شد. بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران هرساله جریمه دیر کرد بیمه شخص ثالث را 

تصویب و به شرکت های بیمه ابلاغ خواهد کرد.

قانون جدید بیمه شخص ثالث اعلام شدفروش بیمه بازنشستگی توسط شرکت های بیمه گر تجاری کذب است

وزیر ارشاد در تالار وحدت: 

روشنفکر ایرانی 
عامل وحدت  
جامعه است

معاون برنامه ریزی وزیر نفت:

حامل های انرژی 
 سال آینده

 گران نمی شود
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معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی پیش بینی کرد؛

افزایش ۳ تا ۵ درصدی سفرها در نوروز ۱۴۰۳
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی 
بر تهیه بلیت ســفرهای نوروزی توسط 
مســافران، بــه صورت رفت و برگشــت 
تاکیــد کرد و گفت: مجموعه وزارت راه و 
شهرسازی برای ارائه خدمات در سفرهای 

نوروزی در حالت آماده باش کامل است.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، سید 
کمال هادیان فر معــاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرســازی در دومین جلسه ستاد 
ســفرهای نوروزی که در محل وزارتخانه 
برگزار شد، گفت: با توجه به آمار سفرها 
و میــزان تقاضا در نوروز گذشــته،  برای 
ســفرهای نوروز ۱۴۰۳، با توجه به اینکه 
ســفرنامه نوروز با ایام مبارک ماه رمضان 
همزمان شده است، ۳ تا ۵ درصد افزایش 

پیش بینی می شود.
هادیان فر با تأکید بــر توزیع عادلانه 
بلیت و دسترسی راحت مردم به خدمات 
حمل ونقل گفت: همــه بلیت ها نباید در 
یک روز خاص عرصه شــوند، بلکه ۲۰ تا 
۳۰ درصد بلیت ها قبل از ۴۸ یا ۲۴ ساعت 
هر روز ارائه شود و تا آخرین روز ایام طرح 
نوروزی روز بلیت وجود داشته باشد. ۶۰ تا 
۷۰ درصد بلیت ها نیز باید به صورت رفت 

و برگشت به فروش برسد.

هادیان فر افزود: باید جلسات آموزشی 
برای نیروهای متخصص و مســئولان در 
حوزه ســفرها برای ارائه خدمات مطلوب 

ارائه شود.
وی تأکید کرد: فروش چارتری بلیت 
هواپیما برای سفرهای داخلی و سفرهای 
بین المللــی مقاصد زیارتی به ویژه نجف 

انجام نشود.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی 
یادآور شد: بازرسی وزارت راه و شهرسازی 
در خصوص نحوه فروش عادلانه و قیمت 
دولتی بلیت هــای هواپیما نظارت لازم را 
خواهند داشــت. وی ادامه داد: با سرعت 
بالا باید زیرساخت ها و سامانه ها مهیا شود 
تا آمادگی کامل برای حوادث پیش بینی 

نشده داشته باشیم.
هادیان فر اظهار کرد: پاســخ گویی در 
میزهــای ارتباطات مردمــی به بهترین 
شــکل انجام شود و نقش فضای مجازی، 
پیام رســان ها و شــبکه های مجازی در 
سفرهای نوروزی پر رنگ تر خواهد شد و 
رصد کامل فضای مجازی انجام شــود تا 
بتوان واکنش ها و پاسخ های روشنگرانه در 

این خصوص ارائه داد.
*اقدامات لازم در خصوص تأمین 

سوخت انجام شود

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی 
گفــت: در ایام نــوروز کارت جایگاه های 
ســوخت فعال شــود تا تامین ســهمیه 

سوخت سهل و راحت باشد.
هادیان فر در پایــان تأکید کرد: همه 
کارکنان مجموعه وزارت راه و شهرسازی 
بــرای ارائه خدمت به مســافران نوروزی 
در این ایام مشــغول فعالیت خواهند بود 
که باید نتیجه این خدمــات برای مردم 
محســوس و ملمــوس باشــد و رضایت 

اجتماعی به همراه داشته باشد.
در این جلســه وحید قربانی، رئیس 
مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی وزارت 
راه و شهرســازی نیز با ارائه گزارشــی از 
اقدامات و برنامه های ایــن مرکز در ایام 
نــوروز و در خصوص ســفرهای نوروزی 
گفت: قرارگاه رسانه ای سفرهای نوروزی 
با محوریت روابط عمومی های شرکت های 
تابعه تشکیل شده و فعالیت خود را آغاز 

کرده است.
*انتشــار به هنگام اخبار در ایام 
شبانه روزی  صورت  به  نوروزی  طرح 
توسط مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی

قربانــی در ادامه از انجام هماهنگی با 
روابط عمومی ادارات کل راه و شهرسازی 
و ســازمان های تابعــه در اســتان ها و 

همچنین رســانه های دیگر از جمله صدا 
و ســیما برای اطلاع رسانی در خصوص 

سفرهای نوروزی خبر داد.
وی همچنین با بیان اینکه اخبار ستاد 
وزارتخانه در پایگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی همواره بازتاب داده می شود، 
گفــت: مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 
وزارتخانه در ایــام نوروز نیز همچون ایام 
اربعین، به صورت شــبانه روزی به انتشار 
به هنــگام و در لحظه اخبــار و انعکاس 
اقدامات انجام شــده، اقــدام کند. قربانی 
اظهار کرد: استفاده از ظرفیت های اطلاع 
رســانی ســازمان های تابعه با تمرکز بر 
سفرهای نوروزی و دستاوردهای یک سال 
وزارت راه وشهرســازی در حوزه حمل و 
نقل از دیگر برنامه هایی اســت برای این 
ایام در نظر گرفته شده است. رئیس مرکز 
ارتباطــات و اطلاع رســانی وزارت راه و 
شهرســازی یادآور شــد: هماهنگی های 
لازم با سازمان های موازی و خدمت رسان 
در حوزه ســفرهای نوروزی که خارج از 
وزارتخانه فعالیت می کنند، انجام شده تا از 
ظرفیت آن ها نیز برای بهبود هرچه بیشتر 

سفرها استفاده شود.
در ادامــه ایــن جلســه، نمایندگان 
ســازمان های زیرمجموعــه وزارت راه و 

شهرسازی از جمله ســازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای، شرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی، فرودگاه امام خمینی )ره(، 
شرکت راه آهن، ســازمان هواشناسی و... 
گزارشی از اقدامات و برنامه های سازمان 

خود برای سفرهای نوروزی ارائه کردند.
نیروی  هزار   ۱۰ از  بیش  *آمادگی 
راهدار برای ارائه خدمات در سفرهای 

نوروزی
حمیدرضا شهرکی معاون حمل ونقل 
ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
از آمادگی بیش از ۱۰ هزار نیروی راهدار 
برای ارائه خدمات در ســفرهای نوروزی 

خبــر داد و گفت: بیــش از هزار دوربین 
ثبت تخلف در جاده ها نصب شده است.
*تشدید نظارت ها در ایام نوروز

حســین مذنــب مدیرکل بازرســی، 
ارزیابی عملکرد و حقوق شهروندی وزارت 
راه و شهرسازی نیز در این جلسه گزارشی 
از بازدیدهای خود از تجهیزات فرودگاه ها 
ارائــه و اقدامات و برنامه های نظارتی این 

حوزه در ایام نوروز را تشریح کرد.
وی گفــت: بازرســی و نظارت ها در 
ایام نوروز بــرای اجرای هرچه بهتر طرح 
نوروزی و ســفرهای ایمن برای مسافران 

تشدی می شود.

وزیــر اقتصاد گفت: بین ســال های 
۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ بالاترین میزان شناسایی 
مودیان مالیاتــی در بین تمام دهه های 
کشــور رخ داده اســت. البته نفع برخی 
فعالان اقتصادی بیرون دولت بر این است 
که فضــای گل آلود گذشــته در بخش 

مالیاتی ادامه پیدا کند.
سیداحســان خانــدوزی در همایش 
سیاســت های مالی و مالیاتی کشــور 
اظهــار کرد: حتی در ســال های تحریم 
دســتاورد چندان و درخوری برای اینکه 
شاهد حرکت کیفی در اصلاح ساختاری 
معطوف بــه درآمدهای پایــدار مالیاتی 

شویم اتفاق نیفتاده است.
وی افــزود: از ســال ۱۴۰۰ بــه بعد 
هــدف گــذاری قانون گــذار در بخش 
مالیات محقق شد و در دو سال گذشته 
چرخش کلی در مالیات ســتانی ایجاد 
شده است. نسبت دولت با مالیات ستانی 
و نســبت دولت بارونق تولید ایجاد شده 
که آیندگان بیشــتر این نقطه عطف را 

تشخیص خواهند داد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه ارتباط منافع 
دولت با رونق کسب و کارها نظام منافع 
کشــور را در عرصه سیاســت گذاری به 
سمت وسوی صحیحی هدایت می کند 
گفت: پیوند زدن سیاســتهای اقتصادی 
مالیاتی که بــه ظاهر تامین مالی بخش 
عمومی است اما در واقع می تواند جهت 
دهنده منطق سیاست گذار باشد منطق 

مهمی است.
اینکه  برای  خاندوزی تصریح کــرد: 
به جای منفعت کوتــاه مدت اقتصاد به 
منفعــت بلندمدت و افزایــش درآمدها 
برســیم باید موانع ظرفیتهــای مالیات 
ســتانی بالقوه را از بیــن ببریم. مالیات 
بدون افزایــش پایه و نرخ جدید افزایش 
پیدا کرد. بین سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ 
بالاترین میزان شناسایی مودیان مالیاتی 
در بین تمام دهه های کشــور رخ داده 
اما نباید در این نقطه متوقف بمانیم. باید 
با هوشمندسازی نظام مالیاتی، فرآیندها 

را تسهیل، عدالت اقتصادی را افزایش و 
مفاسد مالیاتی را کاهش دهیم.

وی گفت: یک جــزء دیگر هم داریم 
که متاسفانه کمتر در سیاستهای مالیاتی 
مدنظر است و آن موضوع فرهنگ سازی 
و آگاهی بخشی و همراه کردن بازیگران 
مالیاتی اســت. آنجا هم نظــام منافعی 
وجــود دارد. نفع برخی فعالان اقتصادی 
بیرون دولت بر این اســت که فضای گل 
آلود گذشته ادامه پیدا کند. این مقاومتها 
نیازمند آن است که ما آحاد جامعه را با 
سیاستهای تحولی دولت در حوزه مالیه 

همراه و همسو کنیم.
به گفته وزیر اقتصاد، تلاش هایی که 
در دو ســال گذشــته در بخش مالیات 
انجام شده باعث افزایش اتکای دولت به 
درآمدهای پایدار مالیاتی شــده و از ۳۰ 
درصــد به بیش از ۴۰ درصد رســیده و 
درصددیم این سهم را به حدی برسانیم 
که خیال مردم از سرماخوردگی اقتصاد 

راحت شود.

۴خرید و فروش کارت ملی برای واردات خودرو ممنوع است
وزارت صنعت معدن و تجارت پیرامون خرید و فروش کد ملی اشخاص حقیقی برای موضوعاتی نظیر واردات و ثبت نام 

خودرو، نسبت به هرگونه واگذاری کد ملی سایر مدارک مرتبط به شخص ثالث هشدار داده و این امر را تخلف خواند.
از چندی پیش، موضوع خرید و فروش کارت ملی اشــخاص جهت ثبت نام خودروها مطرح شــد؛ این موضوع در 
ســال های گذشــته نیز مطرح بوده اما اخیراً به ویژه در حوزه خودروهای وارداتی که ثبت نام برای متقاضیان جدیدی 
که با بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون در حســاب وکالتی می توانســتند برای ثبت نام خودروها اقدام کنند، مجدد مطرح و 

بازار آن رونق گرفت.
بر این اساس خبرهایی مبنی بر فروش چندین میلیون تومانی قیمت کارت ملی اشخاص برای ثبت نام خودروها نیز به 

گوش رسید.  
پس از طرح این موضوع، مسئولان در واکنش به این موضوع با اعلام اینکه خرید و فروش کارت ملی مشمول مالیات 
خواهد شد، با ترساندن افراد نسبت به پرداخت مالیات، سعی در نهی از این کار کردند اما در وزارت صنعت، معدن و تجارت 

نسبت به این موضوع واکنش جدی تری نشان داده و ضمن تاکید بر ممنوعیت این امر را تخلف  خوانده است.  
 وزارت صمت در اطلاعیه  خود اعلام کرده اســت : با توجه به اخبار منتشــره در فضای مجازی پیرامون خرید و فروش 
کد ملی )اسناد سجلی( اشخاص حقیقی جهت موضوعاتی نظیر واردات و ثبت نام خودرو، بدین وسیله ضمن تاکید بر عدم 
وجاهت قانونی چنین اقداماتی، به اطلاع عموم می رساند که هرگونه واگذاری )فروش( کد ملی و سایر مدارک مرتبط تحت 
هر عنوان و قرارداد به شــخص ثالث جهت موضوعاتی نظیر ثبت نام خودرو تخلف و در صورت اطلاع این وزارت، موجب 

سلب اولویت خواهد بود.
در ادامه  این اطلاعیه تاکید شده است که ضمناً بر رفتار افراد هنجارشکن که مبادرت به سوءاستفاده از کد ملی سایرین 
می کنند،  مسئولیت حقوقی و کیفری جاری خواهد بود؛ لذا ضرورت دارد شهروندان با هوشیاری و اطلاع رسانی به دیگران، 

مانع از هرگونه سوء استفاده در این  رابطه شوند.
گفتنی است، پیش از این، اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران نیز هرگونه خرید و فروش کدملی اشخاص 
تحت هر عنوان و قراردادی به شــخص ثالث را به منزله  حقیقی تخلف عنوان کرده که عواقب سنگین حقوقی، کیفری و 

مالیاتی در پی خواهد داشت.

وزیر اقتصاد:

برخی از فضای گل آلود مالیاتی گذشته نفع می برند

ارزش پــول ملی و نــرخ ارزهای 
خارجی تحت تاثیر عوامل بســیاری 
قرار دارد، بــا این حال دولت ها برای 
کنترل تغییــرات نــرخ ارز و ایجاد 
ثبات دست به برخی اقدامات ثبات زا 
می زننــد و در عین حال برخی دیگر 
از اقدامات ممکن است در نهایت به 

کاهش ارزش پول ملی منجر شود.
بــه گــزارش ســرزمین پویــا، 
شــاخصه های مختلفی مانند عوامل 
سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی در 
قیمت پول های ملی دخیل هســتند 
و تقریبــا نه تنها در ایران، بلکه برای 
تمام مردم دنیا، قیمت دلار از اهمیت 
تغییرات  و  اســت  برخوردار  ویژه ای 
نرخ ارز، دلار، ســکه، طلا و یورو که 
همبستگی نسبی با یکدیگر دارند به 
عاملی در سرمایه گذاری ها بدل شده 
و برخی به سودای کسب سود بیشتر 
به این بخش ورود کرده و از آنجایی 
که مطالعات علمی در حوزه اقتصاد 
و همچنین تجربه نشان داده، عوامل 
زیادی در تغییرات آن اثر گذار است 

که به برخی از آنها اشاره می شود.
*نسبت ارزش اقلام صادراتی 

به وارداتی
اگــر دولت واردات یــک کالارا با 
نرخ بیشــتری نسبت به صادرات آن 
کالا انجــام دهد باعث کاهش ارزش 
پول ملی شــده و متعاقــب آن نزخ 
ارزهای خارجــی مانند دلار افزایش 

می یابــد. در حالی که اگر نســبت 
وارداتی  به  قیمت کالاهای صادراتی 
بالا باشد، دولت درآمدهای بیشتری 
کســب می کند و متقابلا ارزش پول 

ملی افزایش می یابد
*تورم

شــاخص تورم به نرخــی اطلاق 
می شــود که قیمت کالاها و خدمات 
در طول زمــان افزایش می یابد. اگر 
کشــوری تورم بالایی را تجربه کند، 
ارزش پول آن ممکن اســت نسبت 
به ســایر ارزهــا کاهش یابــد، زیرا 
مصرف کنندگان ممکن است ترجیح 
دهنــد ارزهایی را کــه از نظر ارزش 
پایدارتر هستند، خریداری کرده که 
البته این رفتار در دراز مدت می تواند 
باعث انباشــت ارزهای بین المللی به 
عنوان کالای سرمایه ای شود و خود 
یکی از عوامل ایجاد تورم و بالارفتن 

قیمت و نرخ ارز باشد.
وجود تورم نابرابر بین دو کشــور 
باعث کاهش ارزش ارز کشــوری که 
از نــرخ تورم بالاتر برخوردار اســت 
نســبت به ارزش ارز کشــوری شود 
که نــرخ تورم پایین تــری را تجربه 
می کند. نکتــه قابل تامل در کاهش 
ارز پــول ملی کشــوری اســت که 
شرایط تورمی تری را نسبت به سایر 
کشــورها دارد. هرچند که این نکته 
کاملا بدیهی است اما برخی از افراد 

برداشت نادرستی از آن دارند.

*نرخ بهره
نرخ بهره، تــورم و نرخ ارز همگی 
به شدت همبستگی دارند. با دستکاری 
نرخ بهره، بانک های مرکزی بر تورم و 
نــرخ ارز اثر می گذارنــد و همچنین 
تغییر نرخ های بهره بر تورم و ارزش 
پول تاثیر می گــذارد. نرخ های بهره 
خارجی  سرمایه گذاران  عموما  بالاتر 
را جذب می کنــد که می تواند تقاضا 
برای پول یک کشور را افزایش دهد و 

باعث افزایش ارزش آن شود.
شــاید برایتان این ســوال پیش 
بیاید که چطور با وجود دریافت نرخ 
بهره بالا در بانک های داخل کشــور، 
چــرا ارزش ریال به عنــوان ارز ملی 
کشورمان افت می کند؟ در کشورمان 
به جای اینکه از افزایش نرخ بهره به 
عنوان ابزاری برای افزایش ارزش ارز 
استفاده شود، بیشتر به عنوان روشی 
برای کنترل تورم بهر برده می شــود. 
بــه عبارتی بــا افزایش نــرخ تورم، 
بانک ها برای حفــظ ارزش ارز ملی، 
نرخ بهره وام ها را مقداری بالا می برند 
تا از طریق بتوانند ارزش ارز ملی را تا 

حدی کنترل کنند.
*کسری حساب جاری

بــرای  معیــاری  حســاب جاری 
تجاری یک کشــور  تراز  ســنجش 
شــامل واردات، صــادرات و درآمد 
مــازاد  اســت.  ســرمایه گذاری 
حســاب جاری )زمانی که یک کشور 

بیشــتر از وارداتش صــادر می کند( 
می تواند تقاضا برای ارز یک کشــور 
را افزایش دهــد و باعث افزایش آن 
)زمانی  شــود، درحالی که کســری 
که کشــوری بیش از صادراتش وارد 
می کند( می تواند باعث کاهش ارزش 

پول آن کشور شود.
*رشد اقتصادی

رشــد اقتصادی به افزایش تولید 
کالاها و خدمات یک کشور در طول 
زمان اشاره دارد. این افزایش معمولا 
 )GDP( با تولید ناخالــص داخلی
اندازه گیری می شــود که ارزش کل 
کالاها و خدمات تولیدشده در داخل 
مرزهــای یک کشــور در یک دوره 
معین، معمولا یک ســال را محاسبه 

می کند.
رشد اقتصادی یک کشور می تواند 
بر نــرخ ارز آن نیز تاثیر بگذارد. یک 
اقتصــاد قوی با ســطوح رشــد بالا 
می تواند تقاضا برای پول یک کشور را 
افزایش دهد، درحالی که یک اقتصاد 
ضعیف با سطوح پایین رشد می تواند 
باعث کاهــش تقاضا و کاهش ارزش 

پول آن کشور شود.
*عملکرد اقتصادی قوی

به  ناگزیر  خارجی  سرمایه گذاران 
دنبال کشــورهایی باثبات با عملکرد 
اقتصادی قوی هســتند تا ســرمایه 
خود را در آن ســرمایه گذاری کنند. 
کشــورهایی کــه دارای دولت های 

باثبات و سیاست های قابل پیش بینی 
هســتند، عموما برای سرمایه گذاران 
خارجی جذاب تر به نظر می رســند 
که می تواند تقاضا برای پول آن ها را 
افزایش دهــد و ارزش آن را افزایش 
دهد. به عنوان مثال، آشفتگی سیاسی 
می تواند باعث از بین رفتن اعتماد به 
یک ارز و انتقال ســرمایه به ارزهای 

کشورهای باثبات تر شود.
*رویدادهای ژئوپلیتیکی

بین المللی،  رویدادهای سیاســی 
ماننــد جنــگ، بلایــای طبیعی و 
آشــفتگی سیاســی می توانند تاثیر 
قابل توجهی بر نرخ ارز داشته باشند. 
این رویدادها می توانــد باعث ایجاد 
عدم اطمینان و بی ثباتی شــود که 
می تواند تقاضا برای پول یک کشور 
را کاهش دهد و باعث کاهش ارزش 
آن شــود.         به عنوان مثــال، اگر 
کشــوری یک بحران سیاسی مهم را 
کند، ســرمایه گذاران ممکن  تجربه 
است در مورد چشــم انداز اقتصادی 
کشــور نامطمئــن شــوند و ممکن 
است سرمایه گذاری های خود را پس 
بگیرنــد و باعث کاهــش ارزش پول 
کشــور شــود. به همین ترتیب، اگر 
یک بلای طبیعی یا رویداد دیگری، 
زنجیره تولید یا تامین یک کشور را 
مختل کنــد، می تواند بر تراز تجاری 
آن کشــور و همچنین بر نرخ ارز اثر 

بگذارد.

*دلالی
خرید و فروش دلار و یا هر کالا و ارز 
دیگری بدون پیروی از یک استراتژی 
معامله گری مدون و حرفه ای نیز باعث 
کاهش ارزش ارز می شود. برای مثال، 
فرض کنید قیمــت دلار و انتظارات 
عمومی جامعه نســبت بــه افزایش 
ادامــه دار قیمت دلار بــالا می رود. با 
همه گیری این دیدگاه، سرمایه گذاران 
بیشتری با هدف کسب سود اقدام به 
خرید دلار می کنند؛ در نتیجه تقاضا 
بــرای دلار بالا می رود و باعث افزایش 
قیمــت دلار و افــت ارزش پول ملی 
می شــود. بنابراین، اولیــن قدم برای 
کاهش قیمت دلار یا به تعریفی بهتر، 
افزایش ارزش ارز ملی، مدیریت و مهار 
حال آشفته بازار ارز با انجام اقداماتی 
اســت که نتایج آن به شکلی ملموس 
در اوضاع اقتصادی و معیشــتی مردم 
احساس شود. به دنبال انجام اینگونه 
اقدامات، قطعا شــاهد کاهش تقاضا 
بــرای دلار و ارزهای خارجی خواهیم 
بــود کــه در ثتبیــت ارزش ارز ملی 
تأثیرگذار است. این دست از اقدامات 
دقیقا عکس عواملی است که موجب 
افزایش قیمت دلار می شــود. یعنی 
برای کاهش قیمت دلار باید شــاهد 
جذب سرمایه گذاران خارجی، کاهش 
نرخ تورم، کوتاه کردن حداکثری دست 
ســفته بازان در بــازار و ترمیم پیکره 

آسیب دیده اقتصاد باشیم.

عوامل موثر بر نرخ ارز و ارزش پول ملی چیست؟

طبق تصمیم جدید بانک مرکزی؛  تخصیص ارز برای قطعات خودرو از محل صادراتِ غیرمجاز ممنوع شد
طبق تصمیم جدید بانک مرکزی، امکان تایید درخواست های تخصیص ارز از محل صادرات دیگران و مربوط به قطعات منفصله خودرو فراهم شد.

به گزارش سرزمین پویا ، طبق مصوبه جدید اداره تخصیص ارز بانک مرکزی و با توجه به توقف تایید درخواست های تخصیص از »محل صادرات دیگران« برای قطعات منفصله خودرو )CKD( آن 
دسته از بازرگانانی که قبلًا ارز حاصل از کوتاژهای صادراتی را خریداری یا با صادرکنندگان توافق کرده اند و دارای درخواست تخصیص ارز در وضعیت »آماده برای تخصیص« است، باید درخواست را 

به صورت مکتوب برای اداره تخصیص ارز بانک مرکزی ارسال و کوتاژهای توافق شده را اعلام کنند.
براساس این گزارش، مهلت ارسال درخواست تا ۲۰ اسفند بوده و بازرگانان جهت ثبت تامین ارز درخواست های تخصیص شده، فقط طی این مدت، مهلت دارند.

اعمال »نظر دستگاه« بابت درخواست های قطعات منفصله خودرو )CKD( جهت تخصیص ارز به قوت خود باقی است.

 شرایط حضور در حراج سکه طلای
 مرکز مبادله ایران چیست؟

عموم مردم می توانند از طریق سامانه معاملات طلای مرکز مبادله ایران در حراج سکه 
طلا شــرکت کنند. این حراج در روز ۱۳ اســفندماه ۱۴۰۲ برگزار می شود و در این مرحله 
ســکه های طلای با ضرب سال ۱۳۸۶ عرضه می شود و زمان عرضه سکه های بدون تاریخ 

بانک مرکزی، متعاقبا و با هماهنگی بانک مرکزی اعلام می شود.
*چه کسانی می توانند در حراج سکه طلای مرکز مبادله ایران شرکت کنند؟

متقاضیان خرید، همه اشــخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ ســال تمام شمسی 
هستند.

*از چه طریق می توان در حراج سکه طلا شرکت کرد؟
از طریق مراجعه مستقیم به سامانه معاملات طلای مرکز مبادله ایران می توان در حراج 

سکه شرکت کرد.
*آدرس اینترنتی سامانه طلای مرکز مبادله ارز و طلای ایران چیست؟

متقاضیــان می توانند از طریق آدرس اینترنتی www.market.ice.ir وارد ســامانه 
معاملات طلای مرکز مبادله ایران شوند.

*چه نوع سکه ای در سامانه معاملات طلا عرضه می شود؟
عرضه انواع ســکه طلای بهار آزادی در سامانه معاملات طلای مرکز مبادله ایران صورت 

می گیرد. نوع سکه طلا در آگهی حراج سکه طلای مرکز مبادله ایران اعلام می شود.
*چه حجم سکه طلا در هر نوبت حراج عرضه می شود؟

نوع و مقدار سکه طلا، در آگهی حراج سکه طلای مرکز مبادله ایران اعلام می شود.
*برای ثبت نام در سامانه معاملات طلای مرکز مبادله ایران نیاز به چه مدارکی 

است؟
متقاضی برای ثبت نام در ســامانه معاملات باید از طریق شــماره همراه منطبق با کد 
ملی خود اقدام کند و ســپس اقدام به ثبت اطلاعات هویتی، آدرس، شماره حساب و شماره 

کارت نماید.
*احراز هویت در سامانه معاملات طلا حضوری است یا غیر حضوری؟

احراز هویت در سامانه معاملات طلا غیر حضوری و از طریق سازمان ثبت احوال استعلام 
می  شود.

*آیا می توان بدون ثبت نام در حراج سکه طلا شرکت کرد؟
خیر؛ متقاضی باید بعد از ثبت نام، احراز هویت شــود و پس از ثبت ســفارش، در حراج 
ســکه طلا شرکت داده می شــود. احراز هویت و ثبت نام در طول دو روز قبل از روز حراج 

قابل انجام است.
*احراز هویت و ثبت ســفارش خرید سکه طلا در حراج مرکز مبادله ایران چه 

زمانی است؟
آگهی عرضه سکه های طلای مرکز مبادله، دو روز قبل از عرضه، در سایت این مرکز به 
نشــانی www.ice.ir منتشر می شود و از طریق رسانه ها به اطلاع عموم می رسد. احراز 
هویت و ثبت نام در طول دو روز قبل از روز حراج قابل انجام اســت. از ســاعت اعلامی آغاز 

حراج، ثبت سفارش امکان پذیر است.
*متقاضی برای ثبت نهایی سفارش چه اقداماتی باید انجام دهد؟

۱. در صورت عدم موجودی کیف پول، متقاضی  باید متناســب با تعداد ســفارش مورد 
نظر و با درنظر گرفتن قیمت پیشنهادی خود و کارمزد معامله، کل وجه معامله را از طریق 
درگاه پرداخت اینترنتی ســامانه به کیف پول خود واریز کند و ســپس اقدام به ثبت نهایی 

سفارش نماید.
۲. در صورت کافی بودن موجودی کیف پول، متقاضی هنگام ثبت نهایی ســفارش باید 
تعداد سفارش مورد نظر خود را  با درنظر گرفتن موجودی کیف پول خود شامل بر کارمزد، 

ثبت نماید.
*حداکثر حجم خرید سکه طلا چه تعداد است؟

حداکثر حجم سفارش خرید هر متقاضی و سایر شرایط مترتب بر حراج حسب تشخیص 
بانک مرکزی در آگهی حراج سکه طلا اعلام می شود.

*روش پرداخت مبلغ خرید سکه چگونه است؟
۱. کیف پول خود را به تعداد سکه  هایی که قصد خرید دارید شارژ کنید.

۲. در صــورت کافی بودن موجودی کیف پول ســفارش امکان خرید در ســامانه برای 
متقاضی فعال می  شود.

۳. در صورت فعال نبودن امکان خرید در سامانه، متقاضی باید کسری مبالغ را از طریق 
سامانه در کیف پول واریز کند.

*خریدار در ثبت سفارش چه قیمتی را باید ثبت کند؟
هر متقاضی، باید قیمت پیشــنهادی مدنظر خود را در سامانه ثبت کند.  متقاضیان در 
اعلام قیمت پیشنهادی دقت کافی داشته باشند؛ چرا که در صورت برنده شدن، قیمت ثبت 
شــده مبنای انجام معامله اســت. ضمناً باید به این نکته توجه داشت که ثبت قیمت پایین 
ممکن اســت باعث برنده شدن شما نشود. بدیهی است بهترین قیمت ها در مقایسه با سایر 

شرکت کنندگان ملاک برنده شدن یا نشدن است.
*کارمزد حراج برای خریدار چقدر است؟

کارمزد خریدار  به ازای خرید هر قطعه سکه طلا معادل یک در هزار ارزش معامله است.
*چه روزهایی سکه طلا در مرکز مبادله ایران حراج می شود؟

روزهای حراج پس از تعیین از سوی بانک مرکزی، در سایت مرکز مبادله ایران به آدرس 
اینترنتی www.ice.ir اعلام می شود.

*سازوکار حراج سکه طلا در مرکز مبادله ایران چگونه است؟
پس از ثبت ســفارش توسط متقاضیان خرید، مرتب سازی و اولویت بندی سفارشها بر 
اساس بالاترین قیمت پیشنهادی صورت می گیرد؛ در صورت برابری قیمت ها، مرتب سازی 
بر اســاس زمان ثبت ســفارش صورت می گیرد. در نهایت سکه طلا بر اساس اولویت بندی 
از بالاترین اولویت به پایین ترین اولویت و متناســب با مقدار عرضه به متقاضیان تخصیص 

داده می شود.
*متقاضی خرید چگونه از وضعیت حراج و تخصیص سکه طلا آگاه می شود؟

وضعیت تخصیص سکه طلا از طریق پیامک به متقاضی اطلاع رسانی می شود.
*در صورت برابری قیمت متقاضیان، اولویت تخصیص با کدام است؟

در صورت برابری قیمت ها، مرتب سازی بر اساس زمان ثبت سفارش صورت می گیرد. 
در نهایت سکه طلا بر اساس اولویت بندی از بالاترین اولویت به پایین ترین اولویت و متناسب 

با مقدار عرضه به متقاضیان تخصیص داده می شود.
*برنده حراج سکه طلا جهت دریافت فیزیکی سکه به کجا مراجعه کند؟

برنده حراج ســکه طلا باید جهت دریافت فیزیکی ســکه طلا به شعبه بانک ملی که در 
مرحله ثبت نام انتخاب کرده است، مراجعه کند.

*مهلت دریافت فیزیک سکه طلا از شعبه بانک ملی مورد نظر چقدر است؟
برنده حراج سکه طلا می تواند جهت تحویل فیزیکی سکه طلا از شعبه منتخب، از ۷ روز 

کاری پس از تخصیص تا ۷ روز کاری بعد از آن اقدام کند.
*در زمان دریافت سکه طلا از شعبه بانک ملی، کارمزدی باید پرداخت شود؟

بله؛ متقاضی خرید در زمان دریافت ســکه باید به ازای دریافت هر قطعه سکه طلا )اعم 
از سکه تمام، نیم سکه یا ربع سکه( مبلغ ۳۰۰،۰۰۰ )سیصد هزار( ریال به شعبه بانک ملی 

پرداخت کند.
*در صورت تاخیر در دریافت ســکه طلا از بانک چه هزینه هایی بر متقاضی 

تحمیل می شود؟
در صورت تاخیر در دریافت سکه از شعبه بانک،متقاضی به مدت ۷ روزکاری دیگر  می 
تواند با پرداخت هزینه نگهداری، به ازای هر قطعه سکه طلا )اعم از سکه تمام، نیم سکه یا 

ربع سکه( مبلغ ۵۰۰،۰۰۰ )پانصد هزار( ریال روزانه، سکه خود را تحویل بگیرد.
*معامله خرید سکه در چه صورتی خود به خود خاتمه می  یابد؟

عدم مراجعه متقاضی برای دریافت سکه در مهلت مقرر )۲۱ روز کاری از روز معامله(، به 
خاتمه خود به خود معامله منجر خواهد شد.

*در صورت خاتمه خود به خود معامله پس از مهلت مقرر، چه اقدامی از سوی 
مرکز مبادله ایران صورت می گیرد؟

عدم مراجعه متقاضی برای دریافت ســکه در مهلت مقرر به خاتمه خود به خود معامله 
منجر خواهد شــد و وجوه واریزی پس از کســر کارمزد و هزینه های عملیاتی  به متقاضی 

عودت داده می شود.
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سخنگوی اقتصادی دولت خبر داد؛

۴۲ میلیون نفر از طرح کالابرگ فجرانه استفاده کردند
سخنگوی اقتصادی دولت ضمن اعلام 
رشد دو برابری اقتصادی در سال جاری، 
از واریز مرحله دوم ســود سهام عدالت تا 
۲۵ اســفند،  ثابت ماندن نرخ بهره بانکی، 
اجرا نشدن مزد منطقه ای در سال آینده 
و انتشار صورت مالی هزار شرکت  دیگر تا 

پایان سال خبر داد.
پویا، احســان  به گزارش ســرزمین 
خانــدوزی در ابتــدای نشســت خبری 
هفتگی با نمایندگان رسانه ها با بیان اینکه 
یکــی از معضلات اقتصاد کشــور قبل از 
دولت سیزدهم، رشدهای اقتصادی منفی 
و ناپایــدار بود، اظهار کرد: این شــرایط 
در حالی بــود که در کنــارش وضعیت 
نگران کننده و بحرانی متغیرهای اســمی 
مانند رشــد نقدینگی، رشــد بدهی های 
دولت هم وجود داشــت. اقتصاد ایران در 
یک چرخه فرسایش و کلنگی شدن قرار 
گرفته بود؛ رشــد سرمایه گذاری ها منفی 
بــود و ناترازی بودجه موجب شــده بود 
دولت وقت از هر ابزاری مانند نظام بانکی 

و بورس، بودجه خود را تامین کند.
در  کشور  اقتصاد  حرکت  *تداوم 

مسیر اصلاحی
وی یــادآور شــد: از طرفی بانک های 
خصوصی بــه محلی بــرای تامین مالی 
ســهامداران خــود تبدیل شــده بودند 
و با خلــق نقدینگــی، از جیــب مردم 
برمی داشتند و به جیب سهامداران اصلی 

مــی ریختند. در چنان شــرایطی دولت 
سیزدهم باید تدابیر مهمی در سه زمینه 
رفــع ناترازی های بودجــه، نظام بانکی و 
نجات اقتصاد از رشدهای اقتصادی منفی 
و ناپایــدار و همچنین مهــار متغیرهای 
اســمی مانند رشــد نقدینگی و تورم را 
عملــی می کرد و تازه تریــن آمار مراجع 
رسمی، بیانگر تداوم حرکت اقتصاد کشور 

در مسیر اصلاحی است.
*رشد اقتصادی با نفت 5.۱ درصد 

و بدون نفت 2.5 درصد
سخنگوی اقتصادی دولت با بازخوانی 
تازه ترین گزارش مرکز آمار درباره وضعیت 
بخش حقیقی اقتصاد در پاییز امســال، 
گفت: رشــد اقتصادی در پاییز امسال با 
ثبت عدد ۵.۱ درصد با نفت و ۲.۵ درصد 
روند  ادامه دهنده  نفت،  احتســاب  بدون 
مثبت رشد در فصول گذشته بوده است. 
بررســی گروه های مختلف اقتصادی هم 
نشــان می دهد در گروه نفت رشد ۲۱.۸ 
درصدی ثبت شده که این رشد در ادامه 
رشــد ۱۰.۷ درصدی سال گذشته است. 
رشد دو برابری امسال نشان می دهد دولت 
با وجود تحریم ها توانسته در حوزه نفتی 
و صادرات محصولات آن رکوردشــکنی 
کند.خانــدوزی ادامه داد: پاییز امســال 
بخش صنعت رشــد ۱.۳ درصدی داشته 
که استمرار رشد مثبت ۷.۲ درصدی سال 
گذشته اســت. در بخش ساختمان نیز با 

وجود دو فصل دارای رشد مثبت، در پاییز 
نیز این بخش رشــد مثبت ۰.۴ درصدی 
داشــته اســت که در پاییز سال گذشته 

منفی ۴.۶ درصد بود.
*فقط کشــاورزی رشــد منفی 

داشته است
وزیر اقتصاد یادآور شــد: متاسفانه در 
بخش کشاورزی اما به دلیل خشکسالی ها 
همچنان شاهد رشد منفی هستیم. وی با 
تاکید بر اینکه در بخش خدمات رشد ۴.۶ 
درصدی در پاییز را شــاهد بودیم، یادآور 
شد: این میزان نسبت به مدت مشابه سال 

قبل نشان از تکرار همین رقم دارد.
خانــدوزی با بیان اینکــه در ۹ ماهه 
امسال رشد اقتصادی با نفت مثبت ۶.۶۸ و 
بدون نفت چهار درصد بود، اظهار کرد: از 
سال ۱۳۹۶ تاکنون در مدت زمان مشابه، 
رقمی بالاتر از شش درصد و سال های اخیر 
را تجربه می کنیم که دومین رکوردشکنی 
دولت ســیزدهم در رشد اقتصادی مثبت 
شــش از ســال ۱۳۹۶ به بعد است. وزیر 
اقتصاد با اشــاره به آمار تشکیل سرمایه 
ثابت در پاییز امسال، اظهار کرد: گزارش 
مرکز آمار از روند رو به رشد و پایدار در این 
بخش حکایت دارد. نرخ تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص در پاییز امسال به ۳.۴ درصد 
رسیده است. در بخش سرمایه گذاری در 
ماشــین آلات نیز روند رشد مثبت فصول 
گذشته ادامه یافته و عدد ۶.۲ درصد را در 

پاییز ثبت کرده است.
مالی  پایان سال هزار صورت  *تا 

دیگر منتشر می شود
سخنگوی  اقتصادی دولت در  پاسخ به 
پرسشــی درباره تعداد شرکت های تحت 
کنترل دولت، گفت: تعداد کل شرکت های 
تحت کنترل دولت با توجه به صورت های 
مالی حسابرسی شده سال ۱۴۰۱ حدود 
۱۹۴۰ شرکت است که از این تعداد ۳۴۰ 
شرکت دولتی هســتند. علاوه بر انتشار 
صورت های مالی در ســال گذشــته، از 
ابتدای امســال تاکنون هزار صورت مالی 
شــرکت های دولتی منتشر شــده که تا 
پایان اســفند نیز قریب بــه ۲۰۰۰ فقره 
خواهد شــد. وزیر اقتصاد ادامــه داد: از 
۱۹۴۰ شرکتی که تحت مدیریت دولت یا 
نهادهای عمومی مرتبط با دولت هستند 
و صورت هــای مالی آنها بــرای ۱۴۰۱ 
شــفاف احصا شده اســت، ۳۴۰ شرکت 
کاملا دولتی هســتند و مابقی بر اساس 
قانون محاسبات دولتی نیستند اما دولت 
در آن ها ســهمی دارد که نتایج مدیریتی 
دارد. خاندوزی یادآور شــد: از این ۱۹۴۰ 
شــرکت، ۲۴۰ شــرکت در وزارت نفت 
۱۷۵ شرکت در وزارت نیرو، ۲۸۴ شرکت 
زیرمجموعه وزارت صمت و ۲۱ شــرکت 
زیرمجموعه راه و شهرســازی هســتند. 
همچنین ۱۵ شرکت به وزارت بهداشت، 
۵۰ شرکت به وزارت آموزش پرورش، ۱۹ 

شــرکت به وزارت جهاد کشاورزی،۱۶۷ 
شــرکت وزارت دفاع، ۱۵۷ شرکت تابعه 
وزارت تعاون، ۱۷ شرکت تابعه ارشاد، ۵۸ 
شرکت تابعه میراث، ۶۲ شرکت ورزش و 
جوانان و ۱۴ شرکت تابعه وزارت اقتصاد 
محسوب می شــوند. وی ادامه داد: ۴۲۶ 
شــرکت نیز تابعه بانک های دولتی و ۲۸ 
شــرکت هم تابعه ســازمان های منطقه 
آزاد هســتند که تا پایان اســفند صورت 

مالی شان در سامانه کدال قرار می گیرد.
*۴2 میلیون نفر می شود از طرح 

کالابرگ فجرانه استفاده کردند
خاندوزی به ســه اقدام عملی دولت 
در حوزه تامین امنیت غذایی خانوارهای 
ایران در آستانه سال نو و ماه رمضان اشاره 
کرد و گفــت: طرح فجرانه کالابرگ یکی 
از این اقدامات بوده اســت که با استقبال 

خوبی نیز مواجه شد؛ بیش از ۱۴ میلیون 
خانوار که شامل ۴۲ میلیون نفر می شود 
از طرح کالابرگ فجرانه استفاده کردند و 
در این مدت ۳۸ هــزار میلیارد تومان از 
طریق فروشگاه های مدنظر و اقلام مورد 
نظرخرید شــده اســت. وزیــر اقتصاد با 
اشاره به اجرای طرح ملی یسنا به عنوان 
دومین اقــدام دولت در این زمینه، افزود: 
در این طرح که با همــکاری وزارت کار، 
تعــاون و رفاه اجتماعی انجام می شــود، 
برای مادران دارای کودک زیر دو ســال 
۴۰۰ هزار تومــان یارانه اختصاص یافته 
است. همچنین در گام سوم طرح امنیت 
غذایی کودکان زیر پنج ســال دهک های 
یک تا پنج معــادل یک میلیون تومان و 
برای دهک های پنج تا هفت نیز ۶۰۰ هزار 

تومان اختصاص یافته است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عنوان کرد؛

 پیگیری وزارت ارتباطات
 برای رفع موانع اقتصاد دیجیتال

چهلمین جلســه کمیســیون راهبری اقتصاد دیجیتال به ریاست وزیر 
ارتباطات و با حضور اعضای این کمیســیون برگزار شــد و در این جلســه 
پیش نویس آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت ســکوها و کسب و کارهای حوزه 

سلامت رقومی مورد بررسی قرار گرفت.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در چهلمین جلسه 
کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال با اشاره بندهای قانونی پیش بینی شده 
در قانون برنامه هفتم برای توسعه اقتصاد دیجیتال گفت : باید با تمام ظرفیت 

برای برطرف کردن موانع اقتصاد دیجیتال تلاش کنیم.
وی افزود: به همین منظور جلســات کمیسیون راهبری به صورت جدی 
و منظم باید برگزار شود و چالش های احصا شده ی حوزه اقتصاد دیجیتال 
در دستور کار قرار گیرد تا این حوزه به جایگاه شایسته خود در کشور برسد.

وزیر ارتباطات با اشــاره به مشــکلاتی که در مــدت اخیر برای برخی از 
پلتفرم ها ایجاد شــده، گفت: نبود قانون در این حــوزه باعث بی انگیزگی و 
نگرانی مدیران پلتفرم ها و فعالان این حوزه شده و باید با تدوین لوایح قانونی 
لازم و پیگیری تصویب آنها در مجلس شورای اسلامی، این حوزه را نظام مند 

کرده و حقوق و تکالیف سکوها و کاربران مشخص کرد.
رئیس کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت با اعلام اینکه بر اساس برنامه 
هفتم توســعه در سال آینده دســتگاه ها باید برنامه خود را برای استفاده از 
فناوری های نوین در قالب آیین نامه های پیشــنهادی به دولت ارائه کنند، 
تصریح کرد: این اتفاق می تواند منجر به ایجاد یک موج گسترده برای توسعه 

اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی در کشور شود.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در این جلســه همچنین 
رضا باقری اصل جانشین رئیس کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال و معاون 
امور دولت، مجلس و اســتان های وزیر ارتباطات گزارشــی از روند بررسی 

آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت سکوها و کسب وکارها ارایه کرد.
براساس این گزارش، اعضای حاضر در جلسه نظرات و پیشنهادات خود را 
درباره پیش نویس آیین نامه اجرایی نحوه فعالیت سکوها و کسب و کارهای 
حوزه سلامت رقومی مطرح کردند و مقرر شد این نظرات در جلسه ای دیگر 

به جمع بندی برسد و برای تصویب به کارگروه اقتصاد دیجیتال ارائه شود.

اخیرا بخشنامه ای از سوی شــورای قیمت گذاری و 
اتخاد سیاســت های حمایتی در خصوص قیمت خرید 
حمایتی هر کیلو مرغ زنده درب مرغداری ها ابلاغ شده 
که به گفته یک کارشــناس صنعت طیــور این مصوبه 
مربوط به تغییر قیمت مصوب مرغ زنده در بازار نیست. 
بخشنامه  اتخاد سیاســت های حمایتی به وزارت جهاد 
کشاورزی، وزارت امور اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه 
و بودجه کشــور و وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ 
شده که در آن قیمت خرید حمایتی هر کیلو مرغ زنده 

درب مرغداری ۵۸ هزار تومان ابلاغ شده است.
در این راســتا و در پاسخ به این سوال که آیا قیمت 
مصوب مرغ زنــده درب مرغداری ها هــم افزایش یافته 
اســت یا خیر؟ حبیب اســدالله نژاد، کارشناس صنعت 
طیور گفت: مصوبه ای که اخیرا منتشــر شده مربوط به 
قیمت مصــوب مرغ زنده در بازار نیســت، بلکه قیمت 
خرید تضمینی مرغ بوده و شــرکت پشتیبانی امور دام 
می بایست با قیمت تعیین شده در این مصوبه نسبت به 

خرید مرغ زنده از مرغداران اقدام کند.
وی با اشــاره به اینکه این مصوبه نکات مثبت زیادی 
دارد، گفت: در سال های گذشته شرکت پشتیبانی امور 
دام بــرای تامین ذخایر اســتراتژیک خود و جمع آوری 
مرغ مازاد از مرغــداران مرغ منجمد تحویل می گرفت. 
مرغداران هم که توانایی انجماد مرغ را نداشتند مجبور 

بودند با قیمت پایین آن را به واســطه ها، کشتارگاه ها و 
زنجیره های سرد بفروشند. درنتیجه حمایتی که قرار بود 
از مرغدار شود به دست آنها نمی رسید و به جیب عده ای 

دلال و واسط می رفت.
این کارشناس صنعت طیور اضافه کرد:با این مصوبه 
شرکت پشــتیبانی امور دام مکلف است هزینه کشتار، 
انجمــاد و حمل را خودش بپردازد و مــرغ را از مرغدار 
به صــورت زنده خریــداری کنــد.  وی در ادامه گفت: 
نکته مثبــت دیگر این مصوبه تفویــض اختیار به وزیر 
جهادکشاورزی برای اصلاح قیمت مرغ است. یعنی وزیر 
جهادکشــاورزی می تواند در صورت افزایش مولفه های 
تولید بدون برگزاری جلســات زمان بــر اقدام به اصلاح 
قیمت مرغ کند. اسدالله نژاد عنوان کرد: نکته مثبت دیگر 
این مصوبه تعیین قیمت خرید تضمینی »مشــخص« 
است. در سنوات گذشته صرفا صحبت از این می شد که 
خرید تضمینی مرغ انجام شود. بعد از آن نیز قیمت های 
شناوری و استانی تعیین می کردند و با این روند شرکت 
پشتیبانی بیشتر دنبال خرید ارزان برای تامین ذخائر بود 
تا حمایت از تولید کننده، بنابراین می توان گفت تعیین 
قیمت مشــخص و واحد قطعا به ساماندهی بازار کمک 

زیادی خواهد کرد.
وی در پاســخ به این سوال که در حال حاضر قیمت 
مصوب مرغ زنده درب مرغداری ها چقدر اســت ؟ گفت: 

قیمت مرغ زنده در بازار بر اساس عرضه و تقاضا  کیلویی 
۵۶ تا ۵۷ هزارتومان است و این در حالیست که قیمت 
تمام شــده مرغ زنده در مرغداری هــا بیش از ۶۸ هزار 
تومــان اســت.       این کارشــناس صنعت طیور علت 
افزایش قیمت تمام شده این کالای پروتئینی پرمصرف 
را افزایش مولفه های تولید دانست و گفت:  جوجه  یکروزه 
در بهمــن ماه بیــن ۳۲تا ۳۹ هزار تومان معامله شــد. 
همچنین به دلیل تامین نشــدن سویا با قیمت مصوب، 
مرغداران مجبورند ســویا را کیلویــی ۲۸ هزارتومان از 
بازار آزاد تهیه کنند. وی در پایان با بیان اینکه بر اساس 
مشــاهدات، آمارهایی که در خصــوص جوجه ریزی در 
ماه های اخیر اعلام شده به نظر واقعی نیست، افزود: مرغ 
بــه میزان کافی وجود دارد و هیچ نگرانی از بابت تامین 
مرغ برای ایام شب عید و ماه رمضان وجود ندارد، اما باید 
بپذیریم که قیمت واقعی مرغ چیزی نیست که این  روزها 

معامله می شود.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد: ســال 
گذشــته برای شناســایی املاک لوکس تقریبا در کل 
کشــور حدود ۱۰ هزار واحد را شناســایی کردیم که 
امسال موفق شدیم با ظرفیت یکی از شرکت های دانش 
بنیان فقط در تهران حدود ۱۲۰ هزار خانه گران قیمت 

را به منظور اخذ مالیات شناسایی کنیم.
سیدهادی سبحانیان در همایش سیاست های مالی 
و مالیاتی کشور اظهار کرد: در اسناد بالادستی به کرات 
تکرار شــده که باید از منابــع نفتی فاصله بگیریم و به 
ســمت منابع پایدار مالیاتی حرکت کنیم. با این حال 
دستاورد مهمی طی سال های گذشته در این حوزه به 

دست نیامد.

وی افزود: بعضا این ســوال پیــش می آید که چرا 
کشوری که نفت دارد باید مالیات بدهد؟ پاسخ این است 
که نفت یک سرمایه است و باید برای آینده ذخیره شود 
و عقلا نباید صرف امور جاری کشــور شود. همچنین 
قیمت نفت در اختیار کشــور نیســت و شیر نفت در 

اختیار نهادهای بین المللی است.
*نیمی از منابع بودجه از طریق مالیات تامین 

می شود
رئیس کل سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: در 
ســال ۱۴۰۲ حدود ۵۰ درصد از منابع بودجه سالیانه 
از طریق مالیات تامین می شــود که این عدد در سال 

۱۴۰۰ حدود ۳۰ درصد بود.
سبحانیان با اشــاره به لزوم فرهنگ سازی مالیاتی 
گفت: در این حوزه با ســوالات جــدی از منظر مردم 
مواجهیم. برای اینکه امر مالیات ستانی به یک امر لازم 
و ضروری در افکار عمومی تثبیت شود مستلزم آن است 
که دانشگاه ها و اندیشکده های ما به معنای واقعی کلمه 

به صورت تخصصی به این موضوع بپردازند.
وی تاکیــد کرد: مردم باید بداننــد مالیاتی که می 
پردازند در حوزه زیرســاخت ها و آبادانی کشور هزینه 
می شــود. بحث بعدی تربیت و به کارگیری مشــاوران 

مالیاتی است که در سازمان دنبال می شود. استفاده از 
این مشاوران می تواند نقش مهمی را در ترویج فرهنگ 

مالیاتی در کشور ایجاد کند.
رئیس سازمان امور مالیاتی، رویکرد دیگر را حرکت 
به ســمت یک نظام مالیاتی داده مبنا و  سیســتمی 
دانســت و یادآور شــد: قبلا یک نظام مالیاتی سنتی 
داشــتیم که با حرکت پرشتاب به سمت تکامل مبتنی 
بر داده می رویم. ایــن منجر به رضایت خاطر مودیان 
می شود. اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 

مودیان یکی از اقدامات در این زمینه است.
*مالیات چهار میلیون نفر از طریق خوداظهاری 

اخذ می شود
ســبحانیان بیان کرد: مالیات بیش از چهار میلیون 
مودی در مشــاغل صرفا از طریق اظهار خود آنها اخذ 
می شــود. این هنر یک نظام مالیاتی مطلوب اســت 
کــه به گونه ای با مودی تعامل کنــد که مودی خیر و 
صلاح خودش را در اظهار درســت بداند. بخش زیادی 
از گلایه ها ناشــی از میزان مالیات پرداختی نیســت، 
بلکه ناشی از تبعیضی است که ممکن است بین دیگر 
افراد باشد. اما اگر بدانند همه چیز به صورت سیستمی 

محاسبه می شود قطعا نارضایتی ها از بین می رود.

آیا قیمت مصوب مرغ زنده تغییر کرده است؟

اگرچه بانک ها موظفند به تمامی متقاضیان وام ودیعه مسکن 
تا ســقف ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات پرداخت کنند و طبق 
قانون در صورت امتناع از این موضوع مشــمول جریمه مالیاتی 
می شوند، اما آمار نشــان می دهد از حدود یک میلیون و ۳۰۰ 
هــزار متقاضی دریافت وام اجاره، فقط بــه ۲۹ درصد افراد وام 

پرداخت شده است.
به گزارش ســرزمین پویا، عملکرد بانک ها در پرداخت وام 
اجاره به مســتاجران چندان امیدوارکننده نیست. این در حالی 
اســت که رییس جمهور همواره بر رفع مشکلات مسکن اقشار 

پایین تاکید دارد.
تخمین زده می شود که حدود ۹ میلیون خانوار اجاره نشین 
در کشور زندگی می کنند که راهکارهایی از جمله خانه دار کردن 
این اقشــار در قالب طرح نهضت ملی مســکن، احداث مسکن 
اســتیجاری و پرداخت تســهیلات کمک ودیعه در دستور کار 
دولت قرار دارد. در بخش نهضت ملی مسکن توفیقاتی حاصل 
شــده و برای دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحد تامین زمین  صورت 
گرفتــه اما در دو حوزه دیگر عملکردها چندان مناســب نبوده 
است. بخصوص سیســتم بانکی در پرداخت وام اجاره به نوعی 

جاخالی می دهد.
از زمان تصویب تسهیلات کمک ودیعه مسکن که همزمان 
با اپیدمی ویروس کرونا در ســال ۱۳۹۹ آغاز شد تا کنون یک 
میلیون و ۲۹۴ هزار متقاضی واجد شرایط ثبت نام کرده اند که 
بانک ها با ۳۸۱ هزار و ۷۶۲ متقاضی به میزان حدود ۲۹ درصد 

قرارداد امضا کرده اند.
سال ۱۳۹۹ سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن ۵۰ میلیون 
تومان بود که در ســال های بعد افزایش یافت و امسال با رشد 
۳۰۰ درصدی نســبت به سه سال قبل به ۲۰۰ میلیون تومان 

افزایش یافته است. متقاضیان صرفا یک بار می توانند از این وام 
استفاده کنند. یعنی اگر کسی در سه سال گذشته وام را دریافت 

کرده دیگر وام به او پرداخت نخواهد شد.
برای دریافت تســهیلات کمک ودیعه باید قرارداد توســط 
مالکان و مســتاجران در ســامانه خودنویس ثبت و قرارداد کد 
رهگیری رایگان دریافت شــود. پیش از انعقاد قرارداد، اطلاعات 

واحد مسکونی باید در سامانه املاک و اسکان به ثبت برسد.
برخی مستاجران از سنگ اندازی سیستم بانکی در پرداخت 
وام اجاره خبر می دهند. بررسی های میدانی نشان می دهد بجز 
بانک مســکن، سایر بانک ها تمایل چندانی به پرداخت وام های 
مسکن از جمله تســهیلات کمک ودیعه ندارند. از طرف دیگر 
مالکان از انعقاد قرارداد در سامانه خودنویس خودداری می کنند.

بر اساس بخشــنامه ای که سال گذشــته بانک مرکزی به 
بانک ها اعلام کرد اگر بانک/موسسه اعتباری غیر بانکی نسبت 
به اعطای تســهیلات موضوع این دســتورالعمل به متقاضیان 
بدون داشتن توجیه بانکی در سقف سهمیه ابلاغی اقدام نکند، 
مشــمول جریمه مالیاتی مندرج در تبصــره )۵( ذیل ماده )۴( 

قانون جهش تولید مسکن می شود.

بنابــر اعلام مدیرعامــل تامین اجتماعــی »عیدی« 
بازنشستگان تامین اجتماعی امروز )نهم اسفند( به حساب  

آنها واریز می شود.
میرهاشــم موســوی اعتبار مورد نیــاز جهت تامین 
»عیــدی« را ۱۲ هزار میلیارد تومان اعــلام کرد و افزد: 
بــا تامین اعتبــار عیدی چهــار میلیــون و ۳۰۰ هزار 

مستمری بگیر و بازنشسته فردا واریز می شود.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی پیش از این زمان 
واریز عیدی بازنشستگان را تا دهم اسفندماه و بر اساس 
مصوبه هیات وزیران اعلام و گفته بود: »امســال عیدی 
بازنشستگان به ازای هر نفر ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
و به ازای همسر ۷۰۰ هزار تومان و به ازای هر فرزند تحت 

تکفل ۳۰۰ هزار تومان تعیین شده که واریز می شود.«
در بخشنامه عیدی سال ۱۴۰۲ مستمری بگیران این 

سازمان که توسط مدیرعامل آن صادر شده آمده است:
۱- مبلغ عیدی پایان ســال ۱۴۰۲ بــرای هر پرونده 
فعال مستمری اعم از بازنشستگی، از کارافتادگی کلی و 
بازماندگان )مجموع سهام(، معادل ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان )۲۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال( تعیین شده است.
۲- در راستای حمایت از خانواده، علاوه بر مبلغ عیدی 
موضوع مصوبه مذکور، برای هر پرونده فعال مســتمری 
اعم از بازنشســتگی، از کارافتادگی کلــی و بازماندگان 
)مجموع ســهام( که بر اســاس قوانین و مقررات مربوط 
مشمول دریافت کمک هزینه عائله مندی یا کمک اولاد 
هســتند، مبلغ ثابت ۷۰۰ هزار تومان بابت عائله مندی و 
مبلغ ثابت ۳۰۰ هزار تومان به ازای هر فرزند تحت تکفل 
با لحاظ مفاد بخشــنامه الحاق یک جــزء به بند )۴-۷( 

بخشنامه تلخیص و تجمیع بخشنامه ها، دستورالعمل ها 
و دستورهای اداری مربوط به مزایای متعلقه به مستمری 

بگیران پرداخت می شود.
۳- مبالغ فوق مشــمول مــاده )۸۹( قانــون تأمین 

اجتماعی نیستند.
۴- در خصوص پرونده های مســتمری برقرار شــده 
جدید و یا پرونده های مســتمری که به هر علت در طول 
سال جاری مجدداً فعال شــده اند )مشمولین بخشنامه 
شماره ۲/۱۱ مستمری ها، دستورالعمل شماره ۲ مکانیزه 
و…(، مجمــوع مبالغ حاصله از بندهــای )۱( و )۲( این 
دستور اداری متناســب با ماه های دریافت مستمری در 
ســال جاری بوده و کسری ماه، به صورت یک ماه کامل 

پرداخت می شود.
۵- تاریخ برقراری مســتمری های بازنشســتگی و از 
کارافتادگی کلی که وفــق بندهای )۱( و )۲( ماده )۸۰( 
قانون تأمین اجتماعی در طول سال جاری به مستمری 
بازماندگان تبدیل شده اند، عیناً تاریخ برقراری اولیه آنان 

است.

واریز »عیدی« بازنشستگان تامین اجتماعی نهم اسفند  واریز می شوددست خالی مستاجران و بی خیالی بانک ها

شرکت های بیمه ملزم به اعلام فهرست ابربدهکاران شدند
وزیر اقتصاد گفت: تمام شرکت های بیمه حاضر در بورس و دولتی مانند بانک ها ملزم به اعلام فهرست ابربدهکاران شدند و بزودی منتشر خواهد شد.

به گزارش سرزمین پویا، احسان خاندوزی در جریان رونمایی از سامانه مدیریت ریسک فساد، گفت: بزودی ابربدهکاران بیمه هم مانند بدهکاران بانک ها ، اعلام می شوند. سال گذشته این رویه 
شروع شد و سال جاری هم با تهیه فهرست ابربدهکاران بیمه ای، بزودی اسامی این افراد اعلام می شود.

وی ادامه داد: این نگرانی وجود داشت که اعلام بدهکاران یک شرکت بیمه منجر به از دست رفتن مشتریان شود اما تمام شرکت های بیمه ای باید بدهکاران را اطلاع رسانی کنند تا این نگرانی هم 
از بین رود.

بانک مرکــزی به موجب قانون تســهیل، فاکتورهای دســتگاه های کارتخوان و 
درگاه های پرداخت الکترونیکی را به صورتحساب الکترونیکی تبدیل می کند.

به گزارش ســرزمین پویا، اشخاصی می توانند از دســتگاه های کارتخوان و درگاه 
پرداخت الکترونیکی برای صدور صورت حساب الکترونیکی استفاده کنند که صرفا کالا 
یا خدمات تک نرخی )با نرخ مالیات بر ارزش افزوده( می فروشند و یا کالا و خدمات با 

نرخ واحدی را عرضه کرده و به فروش می رسانند.
معاون پژوهش ســازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به اینکه چه کسانی مشمول 
صدور صورتحساب الکترونیکی هستند، گفت: فروشندگان خدمات و کالاهای تک نرخ 
و همچنین کسانی که سقف ۱۸ میلیارد تومان فروش داشته و از صدور صورتحساب 
معاف هستند، تا پایان سال ۱۴۰۴ رسید دستگاه ها و درگاه پرداخت الکترونیکی آنها 

به عنوان صورت حساب الکترونیکی تلقی می شود.
اشــکان هراتی، معاون پژوهش سازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به صاحبان 
دســتگاه های کارتخوان و مشمولان صدور صورتحساب الکترونیکی، گفت: به موجب 
قانون تســهیل که در دی ماه ســال جاری تصویب و نهایی شد، اشخاص حقیقی و 

حقوقی ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی هستند.
با این حال، کســانی که تا سقف ۱۸ میلیارد تومان فروش داشته، یعنی به حدی 
نرســیده که بتوانند صورتحســاب صادر کرده و به بیانی از صدور آن معاف هستند، 
می توانند تا پایان سال ۱۴۰۴ از دستگاه های کارتخوان و درگاه پرداخت الکترونیکی 
خود برای صدور صورتحساب الکترونیکی استفاده کنند و رسید دستگاه های کارتخوان 

برای این افراد به عنوان صورتحساب الکترونیکی تلقی می شود.
هراتی ادامه داد: بانک مرکزی به موجب قانون تســهیل، فاکتورهای دستگاه های 
کارتخــوان و درگاه های پرداخت الکترونیکی را به صورتحســاب الکترونیکی تبدیل 
می کند. معاون پژوهش سازمان امور مالیاتی کشور در پایان با اشاره به فروشندگان با 
نرخ مالیات و خدمات ثابت اظهار کرد: اشخاصی می توانند از دستگاه های کارتخوان و 
درگاه پرداخت الکترونیکی برای صدور صورت حســاب الکترونیکی استفاده کنند که 
صرفا کالا یا خدمات تک نرخی )با نرخ مالیات بر ارزش افزوده( می فروشند و یا کالا و 

خدمات با نرخ واحدی را عرضه کرده و به فروش می رسانند.

شرایط معافیت مالیاتی کارتخوان ها اعلام شد

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛

شناسایی ۱۲۰ هزار خانه لوکس در تهران برای اخذ مالیات
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گفــت:  فراجــا  کل  فرمانــده   
قاچاقچیــان کالا و ارز هر لحظه باید 
حس کننــد دودمانشــان در حوزه 

تجارت ناسالم از بین خواهد رفت.
سردار رادان در همایش سراسری 
پلیس امنیــت اقتصادی فراجا ضمن 
تشــکر از همه کسانی که در موضوع 
مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز تلاش 
و زحمت می کشــند، اظهــار  کرد: 
الحمــدلله در ســال ۱۴۰۲ جهش 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا به خوبی 
مشــهود بوده به گونه ای که ســال 
ســختی برای قاچاقچیان و مجرمان 
اقتصــادی رقــم خورد اما در ســال 
۱۴۰۳ باید این  فعالیت مضاعف شود.

وی با بیان اینکه به طور قطع باید 
پشــتیبان کننده و حامی مطمئنی 
برای ســرمایه گذاران سالم در کشور 
باشــیم، افزود: ســرمایه گذارانی که 
هزینه می کنند تا چرخ اقتصاد کشور 
ســالم به گردش درآیــد باید مورد 

حمایت پلیس باشند.
فرمانده کل انتظامی کشور عنوان 
داشــت: باید مشــکلات و مسائل در 
مسیر سرمایه گذاری مطمئن برطرف 

شود و در این حوزه سهم سازمان های 
دیگر مشخص و مطالبه گری کنیم.

این موضوع  افزود:  رادان  ســردار 
حتماً باید یکی از برنامه های مدون و 
اجرایی ما در سال آتی باشد و جلسات 

منظمی با این افراد برگزار شود.
این مقام ارشــد انتظامی کشــور 
گفت: ســال آتی، ســال بــالا بردن 
یعنی  است  قاچاقچیان  برای  ریسک 
قاچاقچی احســاس کند که ریسک 
قاچاق کردن برایش بالا است و باید 
این نکته را هم در نظر داشته باشیم 
کــه در قاچاق خودمان را مشــغول 

قاچاق های جزئی نکنیم.
وی با تاکیــد بر اینکه قاچاقچیان 
نبایــد  در ســال ۱۴۰۳  ارز  و  کالا 
باشند، اظهار  امنیت داشته  احساس 
داشــت: قاچاقچیان هــر لحظه باید 
حس کننــد دودمانشــان در حوزه 

تجارت ناسالم از بین خواهد رفت.
سردار رادان تصریح کرد: الحمدلله 
در راستای مبارزه با قاچاقچیان کالا 
ارتباطات خوبی با دستگاه های متولی 
برقرار شده اســت، ادامه داد: باید از 
همه ظرفیت ها بــرای ضربه زدن به 

بنیان های قاچاقچیان کالا اســتفاده 
شــود و اطلاعات نقش اول در پلیس 

امنیت اقتصادی دارد.
فرمانده انتظامی کشور با اشاره به 
امحای کالاهای قاچاق در سال ۱۴۰۲ 
افزود: این اقدام یک شــروع بود و در 
ســال ۱۴۰۳ تمامی کالاهای کشف 
شده اعم از خودرو و کالاهای خانگی 

باید به آتش کشیده خواهد شد.
کشور  انتظامی  مقام  ارشــدترین 
تاکید کرد: در سال ۱۴۰۳ باید نقش 
پلیس های تخصصــی در برخورد با 
قاچاقچیــان کالا مشــخص شــود؛ 
همچنین پلیــس امنیت اقتصادی با 
هوشمندی و بهره گیری از تکنولوژی 
و اشراف اطلاعاتی جلوی قاچاق کالا 

به کشور را بگیرد.
به گزارش ســایت پلیس، سردار 
رادان با بیــان اینکــه در برخورد با 
خودروهای شــوتی اقدامات خوبی از 
ابتدای ســال تاکنون صورت گرفته 
است، خاطرنشــان کرد: ۵۰۰ نفر از 
مردم ما بر اســاس حادثه آفرینی که 
ایــن خودروها در امــور راهنمایی و 
رانندگی به وجــود آوردند جان خود 

را از دســت دادند؛ همچنین تعدادی 
از همــکاران ما بــر اثر برخــورد با 
خودروهای شوتی به شهادت رسیدند 
لذا باید پدیده شــوتی گری را از بین 
ببریــم.   وی در خاتمــه اضافه کرد: 

تلاش پلیس همواره بر این است که 
پدیده شــوم »شوتی گری« را به طور 
کامل از بین ببرد و در این راســتا از 
ســازمان های مربوطه نیز خواستار 

کمک و همیاری بوده و هستیم.

گفتنی اســت در این همایش از 
تعدادی خانواده شــهدا با اهدای لوح 
قدردانی به عمل آمد و همچنین از ۸ 
سامانه پلیس امنیت اقتصادی فراجا 

نیز رونمایی شد.

تکذیب »اخراج« دو معلم بلاگر؛ 

فقط »اخطار« داده ایم
ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش با تکذیب اخــراج دو معلم بلاگری که طی 
روزهای گذشــته اخبار آن در فضای مجازی منتشر شده است گفت: کسی اخراج 

نشده بلکه به این معلم ها »اخطار« داده ایم.
در روزهای گذشــته ویدئویی در فضای مجازی منتشر شد که دو معلم در برابر 
دوربین می گفتند: »سکوت و بغض یک جایی باید شکسته می شد؛ چون »اخراج« 
حکم عادلانه ای نبود. ما تمام توان خود را گذاشتیم چون عاشق شغل خود بودیم و 
سعی کردیم متفاوت باشیم و بچه ها را عاشق مدرسه کنیم. از لحظات تلخ و شیرین 

معلمی گفتیم تا به همه نشان دهیم کار ما چقدر سخت و حساس است.«
* معلم بلاگری »ممنوع«

این در حالیســت که علی فرهادی سخنگوی وزارت آموزش وپرورش با تکذیب 
ادعای این دو معلم مبنی براخراجشــان، معلم بلاگری را »ممنوع« دانست و گفت: 
معلم بلاگر موضوعی اســت که اخیراً مطرح شــده و با توجه به توســعه فناوری و 
شبکه های اجتماعی این کار »ممنوع« است، زیرا حریم خصوصی دانش آموز محترم 

است و باید توسط خانواده و نظام تعلیم و تربیت در مدرسه حفظ شود.
وی دانش آموز را معصوم و پاک خواند و افزود: دانش آموز آسیب پذیر و در دفاع 
از حقوق خود ضعیف اســت زیرا بلوغ ندارد و سنش کم است، بنابراین اگر معلمان 
در فضایی به عنوان معلم بلاگر فعالیت داشته باشند و حقوق خصوصی دانش آموز 
را نقض کنند طبق قانون برخورد می شود چرا که موظف به حفظ حقوق کودکان 

در آموزش و پرورش هستیم.
* »هشدار«؛ کسی حق ندارد حریم دانش آموز را بشکند

سخنگوی آموزش و پرورش در توضیح اخراج این دو معلم بلاگر عنوان کرد: ما 
آنها را اخراج نکرده ایم بلکه به »اخطار« داده ایم که فضا و حریم خصوصی دانش آموز 
و خانواده دانش آموز محترم اســت؛ کســی حق ندارد حریم دانش آموز را بشکند. 

کودک نیاز به مدافع دارد، بهترین مدافع خانواده و دستگاه تعلیم و تربیت است.
وی تاکید کرد: »هشــدار« می دهیم، در بستر قانون رسیدگی به تخلفات اداری 
معلمان و کارمندان که مصوب نهادهای قانونگذار اســت، اگر کسی حریم و حقوق 

دانش آموز را نقض کند، مطابق قانون برخورد می کنیم.

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران با بیان 
اینکه ۳۰ درصد ظرفیت گرمخانه های تهرانی خالی است، گفت: در شب های 
سرد اخیر حتی مناطق خاص و دور از دید همه نیز برای پیدا کردن آلونک های 

افراد بی خانمان مورد بررسی و تفتیش قرار گرفت.
سید احمد احمدی صدر با اشاره به ثبت سردترین شب های سال در هفته 
اخیر گفت: نگرانی جدی درباره ســلامتی بی خانمان ها و معتادان متجاهر در 
موقعیت خیابان وجود داشت. البته پس از اجرای طرح های ساماندهی، میزان 
بی خانمان ها نسبت به سنوات گذشته بسیار کاهش یافت. با این همه تعدادی 

از افراد متأسفانه در برخی آلونک ها در بعضی نقاط باقی مانده بودند.
وی با بیان اینکه تک تک افراد بی خانمان در شب های سرد زمستان خانواده 
ما محسوب می شوند و نمی توان آنها را رها کرد، تصریح کرد: در همین راستا 
اکیپ های ما مشغول پیگیری و یافتن افراد کارتن خواب شدند. چرا که ظرفیت 
ســاماندهی، بازپروری و ترک اعتیاد، اسکان، حتی فن آموزی و معرفی به بازار 

کار وجود دارد.  
این مقام مسئول با تأکید بر اینکه بیش از ۳۴ گشت سیار به صورت منظم 
تمام مناطق ۲۲گانه شهر را در شب های سرد زمستان مورد پوشش قرار داده 
بــود، اضافه کرد: حتی مناطق خــاص و دور از دید همه نیز برای پیدا کردن 

آلونک های افراد بی خانمان مورد بررسی و تفتیش قرار گرفت.
احمدی صدر راهکار اساســی درمان پدیده کارتن خوابی را حل مشــکلات 
اقتصــادی و جلوگیــری از مهاجرت ها به تهران عنوان کرد و اظهار داشــت: 
هم چنین ساماندهی فضاهای بی دفاع شهری که مورد استفاده معتادان متجاهر 
قرار می گیرد، ضروری اســت. مثلًا مســیر روددره کن، باید به یک تفرجگاه و 
اکوپارک تبدیل شــود. مادامی که نقاط بی دفاع شــهری وجود دارد، احتمال 

حضور معتادان متجاهر و کارتن خواب ها نیز هست.
وی رسیدگی به موضوع معیشت و مشکلات اقتصادی را دیگر ضلع اساسی 
مقابله با پدیده کارتن خوابی دانســت و گفت: به گشت های ویژه دستور داده 
شده که نقاط دور از دسترس و مناطقی که از چشمان پلیس هم پنهان مانده 
در شــب های سرد سال مورد بررسی قرار گیرد. اوضاع البته نسبت به دو سال 
گذشته بسیار بهتر شده اما حضور حتی یک کارتن خواب نیز برای ما آزاردهنده 

است.
مدیرعامل سازمان مشارکت ها و خدمات اجتماعی به تدبیر شهردار تهران 
برای ســاماندهی تمام معتادان متجاهر در شهر اشاره کرد و افزود: گشت های 
»حامی شــهر« به این منظور در شب های سرد سال مشغول فعالیت هستند. 
البته تعداد کارتن خواب ها و معتــادان متجاهر در موقعیت خیابان اصلًا قابل 
مقایسه با حتی چند ماه گذشته هم نیست. پیمایش های میدانی و رصد مناطق 

مختلف شهر نشان از کاهش قابل توجه آنها است. 
احمدی صدر با یادآوری اینکه گرمخانه های شــهرداری تهران برای اسکان 
بی خانمان ها در شــب های سرد ســال آماده بهره برداری است، افزود: بیش از 
۳۰ درصد ظرفیت گرمخانه های ما امروز خالی است. عمده دلیل این موضوع 
ساماندهی معتادان متجاهر در مراکز یاورشهر است. بنابراین گرمخانه ها عمدتاً 
به افراد بی خانمان اختصاص یافته است.  بر اساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
شــهر، وی به فعالیت بیش از ۳۰ مددسرای سیار در سطح شهر برای پذیرایی 
از افراد بی خانمانی که مایل به استفاده از ظرفیت گرمخانه ها بهردلیلی نیستند، 
اشاره کرد و گفت: امیدواریم به زودی شاهد روزهایی باشیم که هیچ بی خانمان 

یا بی سرپناهی سطح شهر تهران وجود نداشته باشد.

معاون محیط زیســت دریایی سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به 
نتایج خوب به دســت آمده از اجرای طرح بین المللی حفاظت از تالاب های 
ایران در حوضه های آبریز دریاچه ارومیه و دو تالاب شــادگان و بختگان، از 

تلاش برای گسترش آن به نقاط دیگر کشور خبر داد.
همکاری سازمان محیط زیست و برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( از 
سال ۸۵ در قالب طرح بین المللی حفاظت از تالاب های ایران با هدف حفاظت 
و احیای اکوسیســتم های تالابی کشور آغاز و این طرح در فاز بعدی از سال 
۱۳۹۶ با مشــارکت مالی دولت ژاپن فعالیت های خود را به صورت متمرکز با 
محوریت مدیریت پایدار منابع آب و خاک در حوضه های آبریز دریاچه ارومیه 

و دو تالاب شادگان و بختگان انجام شد.
با توجه به نتایج به دســت آمده محمدصادق معتمدیان - دبیر کارگروه 
ملی نجات دریاچه ارومیه  - در نامه ای به حسین امیرعبداللهیان - وزیر امور 
خارجه - خواستار تمدید و جلب حمایت مالی در جهت تداوم طرح حفاطت 
از تالاب های ایران به منظور تکمیل اقدامات، بسط و توسعه در افق ۱۰ ساله 

آتی شد.
مجتبــی ذوالجودی درباره آخرین رایزنی های انجام شــده برای جلب 
همکاری هــای بین المللــی بــه منظور تــداوم اجرای طــرح حفاظت از 
تالاب های ایران اظهار کرد: این طرح  یک برنامه چند ســاله بوده و مدت 
زمان آخرین برنامه ای که تنظیم کردیم پنج ساله بوده است. حامی اصلی 
آن دولــت ژاپن بود که به طور داوطلبانه مشــارکت کرد تا هم از حمایت 
مالی و هم از تجارب آن ها اســتفاده کنیم. ســه سال از اجرای این طرح 

تمام شده است.
معاون محیط زیســت دریایی ســازمان حفاظت محیط زیســت اضافه 
کرد: برای اجرای این برنامه طی دو ســال باقیمانده، با دولت ژاپن و با سایر 
دولت هایــی که در این زمینه تمایل به همراهی با جمهوری اســلامی ایران 
هســتند در حال رایزنی هســتیم تا بتوانیم این پروژه را به نحو احسن ادامه 
بدهیم. طرح حفاظت از تالاب های ایران جزو پروژه های کاربردی خوبی است 
که در صورت تداوم می تواند نه تنها به تالاب های ایران بلکه به  تالاب ســایر 

کشورها کمک کند.
وی ادامه داد: تجارب نســبتا خوبی از اجرای طــرح تالاب های ایران در 
تالاب های ارومیه، شــادگان و بختگان به دســت آمده اســت، یعنی مرحله 
مطالعاتی صفر را پشــت سر گذاشته ایم  و خروجی خوبی داشته است. نتایج 
اجرای این طرح در ۲۰۰ روستا نشان داد که آب صرفه جویی نسبتا مناسبی 
در مصرف آب در کشــاورزی انجام شده است.  در کنار آن بهره وری افزایش 
یافته، محصولات بهتری تولید شده و درآمد اقتصادی خانواده افزایش یافته 

است.
ذوالجودی در پایان با اشــاره چاپ و پخش نتایج به دست آمده از اجرای 
طــرح حفاظت از تالاب های ایران اظهار کرد: این نتایج به صورت بروشــور و 
کتاب درآمده و در روستاها توزیع شده است و می تواند به عنوان یک الگو در 
تمامی تالاب ها گسترش پیدا کند. اجرای این پروژه حتماً تداوم خواهد یافت 
همچنین با اقدامات همکاران در داخل و برخورداری از مشاوره های بین المللی 

سعی می کنیم در کل کشور آن را گسترش دهیم.

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران:

۳۰ درصد ظرفیت گرمخانه های تهرانی خالی است

از  پــرورش  و  آمــوزش  وزیــر 
جمع آوری مدارس کانکســی دارای 
بیش از ۱۰ دانش آموز تا مهر ۱۴۰۳ 

خبر داد.
رضا مراد صحرائــی، روح و هدف 
انقــلاب اســلامی را پیاده ســازی 
»عدالت« خوانــد و افزود: انقلابها در 
سراســر دنیا در جســتجوی هدفی 
هســتند اما مولفه  اصلــی انقلاب ما 
متفاوت از ســایر انقلابهاست چرا که 
بدنبال ایجــاد عدالت و توزیع آن در 

بین آحاد مردم است.
وی با تاکید بر اینکه توجه اصلی 
دولت در توزیــع امکانات در مناطق 
اظهار کــرد: ۱۰۷۳  اســت  محروم 
مدرســه کانکســی بــالای ۱۰ نفر 
دانش آموز در کشــور وجود دارد که 
اهتمام و تمرکز ما برجمع آوری این 
مــدارس تا قبل از پایــان کار دولت 
ســیزدهم بود اما با اقدامات صورت 
گرفته، تا مهر ســال آینده )۱۴۰۳( 
این مداس جمع آوری و این کار را به 

سرانجام می رسانیم.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به 

تاثیر قطعــی ۴۰ درصدی امتحانات 
نهایــی در کنکــور افــزود: مصوبه 
اخیــر این امکان را ایجــاد کرد تا از 
منطقه جنوب کرمــان و جازموریان 
دانش آمــوزی در کنکــور رتبه ۲۶ 
کسب کند این در حالیست که پیش 
از این موسســات کنکوری، کتابهای 
کمک آموزشــی و معلمان کنکوری 
نقش بســیار ممتــازی در موفقیت 
دانش آموزان در کنکور نقش داشتند 
اما نکته مهم این بود که همه بچه ها 
به این ســطح از امکانــات و معلم و 

کتابها دسترسی نداشتند.
صحرائی ادامــه داد: در حالیکه 
دارای برنامــه درس ملــی بودیــم 
 ۶ در  را  دانش آمــوزان  بایــد  و 
ســاحت تربیت می کردیم اما نحوه 
ورود به دانشــگاه باعث شــده بود 
دانش آموزان به سمت کنکور تستی 
و چهــار گزینه ای بروند لذا به جای 
علم، فن تســت زنی می آموختند و 
همین امر عاملی شده بود تا برنامه 
درس ملی ما کــه حاصل زحمات 

زیادی بود، از بین برود.

وی با حضور در برنامه پرسشگر که 
با عنوان عدالت آموزشی برگزار شد، 
با تاکید بر افزایش کیفیت آموزش در 
سراسر کشور گفت: با مصوبه جدید 
تاثیر امتحانات در کنکور امسال ۴۰ 
درصد، سال آینده ۵۰ و سال پس از 
آن ۶۰ درصد است. نتیجه امتحانات 
نهایــی حاصــل عملکــرد معلم  بر 
اساس کتاب درسی و تلاش مستمر 
دانش آموز است حال آنکه ما در همه 
کشــور معلم، کتاب درسی و مدرسه 

کافی داریم. 
سهم  درصدی  رشــد 35   *
برای  اول  دهک   5 دانش آموزان 

ورود به مدارس سمپاد 
وزیر آموزش و پــرورش در ادامه 
به مصوبه  اخیر دولــت در خصوص 
بورســیه دانش آموزان ســمپادی ۵ 
دهــک اول درآمدی اشــاره و دراین 
باره یادآور شد: بر این اساس تمامی 
دانش آموزان دهک های اول تا پنجم 
اگر در مدارس ســمپاد قبول شوند، 
کلیه هزینه های تحصیلی آنها تحت 
عنوان هدیه رییس جمهور، توســط 

دولت تقبل می شــود. نتیجه چنین 
مصوبه ای رشــد ۳۵ درصدی سهم 
دانش آموزان این دهک ها در ورود به 
مدارس تیزهوشان در آزمون امسال 

بود.
صحرائی اشــاره ای هــم به یکی 
شدن آزمون مدارس نمونه دولتی و 
سمپاد داشت و تاکیدکرد: همچنین 
مقرر شد به جای آنکه دانش آموزان 
متقاضی مدارس یاد شــده ســراغ 
موسسات بروند، وارد برنامه هوشیار 
شــوند و در آزمونهای ایــن برنامه 

شرکت کنند. 
وی در ادامه با بیان اینکه مدارس 
جنوب کرمان نسبت به گذشته خیلی 
بهتر شده اســت که این حقیقت را 
نمایان کرد که باید در چنین مناطق 
محرومی متمرکز شویم عنوان کرد: 
ویژگی دولــت تمرکز بــر مناطقی 
همچون جنــوب کرمان و شــمال 
هرمزگان است. حتی ایجاد دانشگاه 
فرهنگیــان  در جنــوب کرمان در 
دستور کار و پیگیریهای آن در حال 

انجام است.

سمپاد  مدارس  تاســیس   *
شبانه روزی

وزیر آموزش و پرورش در ادامه با 
تشکر از رییس جدید بنیاد مستضعفان 
بدلیل تمرکز بر آموزش دانش آموزان 
مناطق محروم خبــر داد: با توافقات 
صورت گرفته بــا بنیاد مذکور، مقرر 
شد به جای اینکه بنیاد بسته غذایی 
و کیف برای مدارس محروم ارســال 
کند، آمــوزش در مناطق محروم را 
تقویت کنند و در این راســتا تقویت 
بنیه علمی دانش آموزان، تقویت بنیه 
مهارتی معلمان و همچنین تاسیس 
هنرستانهای شــبانه روزی در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی با تاکید بــر اینکه در همین 
راســتا مقرر شــد بنیاد مستضعفان 
به تغذیه و بهداشــت مدارس روستا 
مرکزی کمک کند گفت: تاســیس 
مــدارس شــبانه روزی ســمپاد هم 
در دســتور کار قرار گرفته اســت تا 
دانش آموزان تیزهوش مدارس محروم 
که بدلیل بعد مسافت نمی توانستند 
وارد این مدارس شوند، از این امکان 

بهره مند شوند.
وزیــر آموزش و پــرورش با بیان 
اینکه سرانه های دانش آموزی ما الان 
محدود اســت گفت: سرانه ۱۰ هزار 
تومانی که عنوان شده واقعیت دارد و 
باید مدیریت کنیم؛ دستور داده شده 
این سرانه محدود قرار نیست مساوی 
بین همه تقســیم و توزیع شود چرا 
که عدالت نیســت لــذا بین مدارس 
روستا مرکز و محروم، عشایری توزیع 
و البته بخشــی نیز برای تجهیز وارد 

هنرستانها می شود.
صحرائــی با اشــاره بــه دور اول 
ســفرهای رییس جمهور عنوان کرد: 
در دور اول ســفرها ۲۱ هزار و ۴۰۰ 
میلیــارد تومان به دســتگاه آموزش 
و پــرورش تخصیص یافــت این در 
حالیســت که این رقــم در دور دوم 
ســفرها به ۴۱ همــت افزایش یافته 
اســت. این در حالیســت که رییس 
جمهور قبــل از ســفر در خصوص 
حتی  می پرسند  پروژه ها  پیشــرفت 
معــاون اجرایی رییــس جمهور هم 
پیگیــر امر و نگاه ویــژه به آموزش و 

پــرورش دارند؛ این یعنی دولت فقط 
زمان حال را نمی بیند و به فکر آینده 
اســت. وی با اشــاره بــه تلاش های 
گروه هــای جهــادی بــرای آبادانی 
مــدارس اظهــار کرد: در ایــن دوره 
۱۵۰۰۰ جهادی ساماندهی کرده ایم 
و در طرح شــهید عجمیان  شاداب 
ســازی ۱۰۰ هزار مدرســه را دست 
گرفته ایم که ۶۸۰۰۰ مدرسه تا مهر 
ماه محقق شده است.  وزیر آموزش و 
پرورش یکی دیگر از اقدامات صورت 
گرفته را اجرای طرح شهید سلیمانی 
خواند که بر اســاس آن مقرر شــد 
۲۱۵۶ فضای ورزشی درون مدرسه ای 
شامل باشگاه های کوچک و ... احداث 
شود که تاکنون بیش از ۲۰۰۰ فضا از 

این تعداد ساخته شده است. 
* دو معاونت آموزش و پرورش 
باز کردن درهای مدارس  بدنبال 

در روزهای پنجشنبه و جمعه 
صحرائی با بیان اینکه در راستای 
تحقــق عدالت آموزشــی پروژه های 
خــود را از مناطق کم برخوردار آغاز 
و به سمت مناطق برخوردار می رویم 

افزود: طبق سند می خواهیم مدرسه 
را بــه کانــون تحول محلــه تبدیل 
کنیم؛ ســند می گوید مدرسه نقطه 
اتکای دولت و ملت در رشد و تعالی 
و پیشــرفت کشــور و کانون تحول 
محله اســت. طبق دســتور رییس 
جمهــور کاری که قرار اســت انجام 
دهیم این اســت که رییس جمهور 
کلیدواژه بهره وری را دارد؛ بســیاری 
مدارس در شــیفت بعد از ظهر و یا 
۵شنبه و جمعه ها خالی است و باید 
از این فرصتها استفاده کنیم؛ معاونت 
تربیت بدنی و پرورشــی دارند با هم 
پنجشنبه و جمعه های مدارس را باز 
و برای شیفت عصر هم قوانین تدوین 
می کنند. رویداد پدر پســری و مادر 
دختــری را داریم که تابســتان اجرا 
کردیم و در حال تبدیل به رویدادی 
ملی اســت تا روزهای پنجشنبه به 
مدرسه بیایند و ورزش کنند و پدران 
و پســرها هم جمعه ها به مدرســه 
بیایند و ورزش کنند؛ لذا باشگاه های 
درون مدرســه ای اجرا شد و بدنبال 

طرح شهید سلیمانی ۲ هستیم.

دو معاونت آموزش و پرورش بدنبال باز کردن درهای مدارس در روزهای پنجشنبه و جمعه 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر عنوان کرد؛ ترمیم حقوق کارکنان شهرداری تهران
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران اعلام کرد که در متمم بودجه امسال ۶۰۰ میلیارد تومان و همچنین در سال آینده بودجه مشخصی برای ترمیم حقوق کارکنان پیش بینی شده است. ناصر امانی در نشست 
خبری که به منظور تبیین بودجه سال آینده شهرداری تهران برگزار شد در مورد وضعیت نیروی انسانی گفت: بر اساس برنامه چهارم توسعه تهران، شهرداری موظف شده به ازای ۵۰ درصد از نیروهای خروجی از مجموعه، نیرو 
را جذب و وارد کند که این اقدام گامی به سوی کوچک سازی است و بر اساس گزارش های شهرداری تهران این موضوع رعایت شده است. وی با بیان اینکه در حوزه استخدامی، شهرداری تابع مقررات کشوری است، گفت: 
استخدام ایثارگران و تبدیل وضعیت آنها بر اساس قانون باید انجام می شد و شهرداری موظف بود نسبت به تبدیل وضعیت این نیروها اقدام کند و بر این اساس باید ۷۰۰۰  تا ۸۰۰۰  نفر تبدیل وضعیت شوند. امانی با تأکید 
بر اینکه کوچک سازی شهرداری تهران از سیاست های شورای شهر است و تلاش شد که این مهم حاصل شود، تأکید کرد: در بودجه سال آینده اعتبارات حوزه نیروی انسانی افزایش یافت و در تبصره ها نیز پیش بینی شده 
که اگر در شورای عالی کار بیش از ۲۰ درصد افزایش پیش بینی شود، شهرداری می تواند اصلاحیه ارائه دهد و  شهرداری موظف شده ۲۰ درصد افزایش حقوق که در سال ۱۴۰۰ کارمندان شهرداری های سراسر کشور به جز 
تهران از آن استفاده کردند، برای نیروهای شهرداری تهران اجرایی کند. وی تأکید کرد: ۲۶۰۰ میلیارد تومان برای پرداخت حقوق و مزایا و رفاهیات بازنشستگان پیش بینی شده است و همچنین شهرداری می بایست نسبت 
به جبران کمبودهای سازمان بازنشستگی اقدام کند و در تبصره ای نیز هزینه های درمانی همچون حقوق کارکنان ماهانه تسویه خواهد شد تا مراکز درمانی با این ادعا که مطالبات پرداخت نشده، از ارائه خدمات امتناع نکنند.

 فرمانده کل فراجا:

قاچاقچیان کالا و ارز دودمانشان را از دست رفته بدانند

معاون محیط زیست دریایی سازمان محیط زیست خبر داد؛

تداوم اجرای طرح حفاظت از تالاب های ایران در دستور کار محیط زیست

خبر

خبر
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معاون شهردار تهران اعلام کرد؛  جبران عقب ماندگی ها در حوزه جمع آوری آب های سطحی در پایتخت
معاون فنی و عمران شهرداری تهران با تأکید بر اینکه برای اجرای ۱۵۰ کیلومتر تونل جمع آوری آبهای سطحی تهران پروژه های متعددی تعریف کرده ایم، گفت: در نظر داریم بخشی از عقب ماندگی ها 
را در همین دوره جبران کنیم. هادی حق بین درباره برنامه شهرداری تهران برای مقابله با آبهای سطحی پایتخت، اظهار کرد: یکی از موضوعات اساسی شهرداری افزایش تاب آوری و ایمنی عمومی 
شــهر اســت. در این راستا یکی از مسائل حائز اهمیت توجه به زیرساخت های شهری از جمله مدیریت سیلاب و بازچرخانی آب است. وی با بیان اینکه شرکت خاکریز آب به عنوان مجری و متولی 
اینگونه پروژه ها، برنامه های جدی در دستور کار دارد، خاطرنشان کرد: برای محقق شدن این طرح، اجرای ۷۰۰ کیلومتر تونل برای تهران در نظر گرفته شده که از این مقدار ۱۵۰ کیلومتر باقی مانده 
است. حق بین گفت: طبق برنامه باید سالانه ۱۰ کیلومتر به این مسیر تونلی اضافه شود، منتهی به جهت عدم تناسب بودجه با برنامه این امکان برای همکاران ما در شرکت خاکریز آب تاکنون به طور 
کامل فراهم نشده است. بر اساس گزارش سایت شهر، معاون شهردار تهران با تأکید بر اینکه برای تحقق این امر پروژه های متعددی تعریف کرده ایم، ادامه داد: پیمانکاران متفاوتی را در نظر داریم تا 
بتوانیم بخشی از عقب ماندگی ها را در همین دوره جبران کنیم. 

رئیس شورای شهر تهران اعلام کرد؛

حضور چینی ها برای ساخت مسکن در تهران هنوز در حد تفاهم نامه است
رئیس شورای شهر تهران اعلام کرد 
که ۵۰ درصد بودجه شــهرداری تهران 
در سال آینده به حمل و نقل اختصاص 

دارد.
مهدی چمران در نشســت خبری 
دیروز که در مورد تبیین کلیات بودجه 
سال ۱۴۰۳ شهرداری تهران برگزار شد، 
در ابتدا ضمن محکــوم کردن جنایات 
رژیم صهیونیســتی در فلسطین گفت: 
در هفته گذشــته بودجه ســال آینده 
شــهرداری تهران در شــورای شهر به 
تصویب رســید و در زمــان مقرر خود 
اعلام شــد و با برنامه ریزی های انجام 
شده امید است شهرداری تهران بتواند 
در سال جدید به موقع کارهای خود را 

پیش ببرد.
وی با بیــان اینکــه بودجه ۱۴۰۳ 
شــهرداری تهران از ویژگی های خاص 
برخوردار اســت، اظهار کــرد: در این 
بودجه موضوعات اساســی شهر را جدا 
کــرده و بر این اســاس بودجه در نظر 
گرفتیم و همانطور که می دانید ســال 
گذشته ده هزار میلیارد تومان، به صورت 
مازاد بودجه برای حمل و نقل تصویب 
شد که البته شــهرداری تهران فراتر از 
آن درآمد داشت و در متمم بودجه این 
موارد قید شد و خوشبختانه برنامه ریزی 
و قراردادها به جای خوبی رسید؛ البته 
امسال نتوانستیم شاهد حضور چشمگیر 
در حوزه حمل و نقل باشــیم؛ اما برای 
ســال آینده می بایستی شاهد تحولات 

چشمگیر در این حوزه باشیم.
چمران ادامه داد: بودجه سال آینده 

شهرداری تهران در ابتدا به ۱۳۵ همت 
تعیین و مورد تأیید شــورای شهر قرار 
گرفت که در نهایت برای مسئله حمل و 
نقل ۱۵ همت مخصوص در نظر گرفته 
شــد و بودجه بیش از ۱۵۰ همت و به 
تصویب شورای شهر تهران نیز رسید که 
بعد از طی مراحــل اداری ابلاغ خواهد 

شد.
به گفته رئیس شــورای شهر تهران، 
همچنین  در ردیف ها و تبصره ها برای 
حوزه حمل و نقل، بودجه در نظر گرفته 
شد که به عبارتی حدود ۷۳ هزار میلیارد 
تومان یعنی حدود نیمی از بودجه برای 
موضوع حمل و نقل و ترافیک در تهران 
در نظر گرفته شده است تا بتوان یکی از 
موضوعات مهم شهر تهران را حل کرد.

وی بــا بیــان اینکــه امیدواریم با 
اختصاص این حجم از بودجه به مسئله 
حمل و نقل، عقب ماندگی چندســاله 
جبران شود، گفت: در کنار حل مشکل 
حمــل و نقــل عمومی، شــاهد بهبود 
وضعیت آب و هوا و ترافیک نیز خواهیم 
بود و این در حالی است که سعی شده از 
مصارف هزینه ای و یا هزینه های جاری 
کاسته و هزینه های عمرانی افزوده شود 
و تلاش بر این بود هزینه ها نســبت به 
بودجه سال قبل، کاهشی باشد که این 

مهم محقق شد.
چمران در تشریح سهم بودجه ای هر 
یک از مأموریت های شــهرداری تهران 
گفت: ۱۰ درصد از بودجه به مســائل 
فرهنگی و اجتماعی، ۴۸ درصد بودجه 
به موضوع حمــل و نقل و ترافیک، ۱۵ 

درصد بودجه به حوزه خدمات شــهری 
و محیط زیست، ۵ درصد بودجه ایمنی 
و مدیریت بحــران، ۲ درصــد بودجه 
شهرسازی و  ۲۰ درصد بودجه توسعه و 

هوشمندسازی است.
وی با بیان اینکه در ســال قبل ۴۰ 
درصــد از بودجه هزینــه ای بود؛ اما در 
بودجه ســال آینــده ۳۶ درصد بودجه 
هزینه ای است و مابقی به تملک دارایی 
سرمایه ای و مالی اختصاص دارد، اظهار 
کرد: جهت گیری بودجه کاملًا مشخص 
اســت که به ســمت کاهش هزینه ها 
رفته و برای حل مســائل اصلی شــهر، 
بودجه بیشــتری اختصاص یافته است 
و ایــن بودجه کمک خواهــد کرد که 
مسائل باقی مانده حل شود؛ البته برای 
پروژه های عمرانی شهر به صورت جزئی 
برنامه ریزی شــده که پس از تصویب 
نهایی بودجه، این ارقام در دسترس قرار 

خواهد گرفت.
مهدی چمــران در ادامه نشســت 
خبری در مــورد وضعیت متمم بودجه 
شــهرداری تهران برای سال جاری نیز 
گفت: بودجه شهرداری در سال جاری 
با احتساب متمم از ۱۰۴ همت به ۱۵۰ 
همت در ســال آینده رسیده است اما 
دقت داشته باشــید، اینکه متمم ارائه 
شده به این معناســت که درآمدها در 
حال تحقق اســت البته بودجه چندان 
زیاد نشده بلکه قیمت ها بالا رفته است 
پس نباید خیلی خوشــحال شویم که 
بودجه به این میزان رسیده در حالیکه 
باید این موضــوع را در نظر گرفت که 

متأســفانه هزینه ها افزایش یافته است 
و البته  قطعاً ما باز هم مشکل خواهیم 
داشــت و باید تلاش کنیــم که بودجه 

سال آینده نیز محقق شود.
* کسی که بیشتر ساخت و ساز 
انجام داده و بیشتر از شهر استفاده 
کرده، باید عوارض بیشتری بپردازد

وی با بیان اینکــه عوارض اضافه بر 
طرح جامع شــهر و تراکم و یا جرائمی 
که بر اساس تخلف اخذ می شود، درآمد 
ناپایدار اســت، اظهار کــرد: البته دقت 
داشته باشید که تمام درآمدهای حوزه 
شهرسازی ناپایدار نیست. برخی از نقاط 
شهر نیاز به بازسازی و نوسازی دارند و 
ما ظرفیت نوســازی و بازسازی زیادی 
داریم. این موارد درآمدهایی اســت که 
باید ایجاد شــود؛ اما دقت داشته باشید 
که ما در شورای شهر، افزایش عوارض 
را به قدری حداقلی در نظر گرفتیم که 
حتی از میــزان حقوق کارمندان کمتر 
بود؛ تــلاش بر این بود که کســی که 
بیشتر ساخت و ساز انجام داده و بیشتر 
از شهر استفاده کرده، عوارض بیشتری 

بپردازد. 
* نباید در زمان آغاز ساخت یک 
ســاختمان تمام پول عوارض را از 

مالکان گرفت
رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
با بیان اینکه در برخی ســالها فیش 
عوارض نوســازی چاپ نشــده بود، 
گفت: این موضوع مطرح می شد که 
هزینه عــوارض پایدار از هزینه چاپ 
فیش هــای عوارض کمتر اســت و 

افزایش عوارض به صورت پنج ســاله 
انجام شــد؛ البته این افزایش با نرخ 
تورم همســان نیســت. رقم عوارض 
مقــداری افزایش یافته اســت. نباید 
در زمان آغاز ســاخت یک ساختمان 
تمام پــول را از مالکان گرفت. بیمه، 
شــهرداری و بخش های مختلف در 
ابتدای ســاخت، رقم بالایی اخذ می 
کنند و می گویند؛ برو بســاز! و البته 
امیدواریم به تدریج اخذ عوارض پایدار 
افزایش یابد. چمران در ادامه در مورد 
وضعیت مسکن در شهر تهران گفت: 
در حوزه مسکن نیز برنامه های زیادی 
در نظر گرفته شده است؛ بگونه ای که 
شهرداری با سایر نهادها برنامه های 
مشــترک را اجرا خواهند کرد تا در 

کاهش اجاره بها مؤثر باشد.
* حضور چینی ها برای ســاخت 
مسکن در تهران هنوز در حد تفاهم 

نامه است
رئیس شورای شهر تهران اعلام کرد: 

این برنامه ها هنوز عملیاتی نشده پس 
نمیتوانم جزئیات بیشتری را بیان کنم 
اما در مورد حضور چینی ها برای ساخت 
مســکن در تهران بایــد بگویم که این 
موضوع هنوز در حد تفاهم نامه اســت 
و به محــض اینکه این تفاهم نامه ها به 
قرارداد تبدیل شــود، جزئیات آن اعلام 

خواهد شد.
* اینگونه نیست که دارایی های 

شهر را به فروش بگذاریم
وی در مورد فروش برخی از املاک 
شهرداری تهران با تأکید بر اینکه برخی 
امــوال باید فروخته شــود، تأکید کرد: 
وقتی ملکی خوب باشد حفظ خواهد شد 
تا از آن درآمد برای شــهر کسب شود و 
اینگونه نیست که دارایی های شهر را به 
فروش بگذاریم و قطعاً مواردی که برای 
شهر ارزشمند و درآمدزاست، به فروش 
نخواهد رسید. مواردی به صورت پایاپای 
به فروش می رسد و درآمد حاصل از آن 

صرف توسعه شهر خواهد شد.

محمودی اعلام کرد؛

 امدادرسانی به ۱۱۰۰ خانوار
 به دلیل سیل در سیستان و بلوچستان

رییس ســازمان امداد و نجات امدادرسانی به ۱۱۰۰ خانوار به دلیل سیل 
در سیستان و بلوچستان خبر داد.

بابک محمودی، رئیس ســازمان امداد و نجــات درباره آخرین وضعیت 
ســیل و امدادرسانی در سیستان و بلوچستان اظهار داشت: از هشتم اسفند 
بارندگی ها در جنوب شرق کشور آغاز و افزایش چشمگیر یافت و ۴ منطقه 
اصلی در چابهار دچار آبگرفتگی و ۱۱ شهرستان سیستان متأثر از بارش های 

شدید بود ولی مشکل جدی رخ نداد.
وی افزود: در این مدت تاکنون به ۱۱۰۰ خانوار امدادرسانی و از این تعداد 

به ۲۷۰ خانوار اسکان اضطراری داده شد.
رئیس سازمان امداد و نجات خاطرنشان کرد: چادرهای امدادی و وسایل 
مورد نیاز توســط امدادگران میان حادثه دیدگان توزیع شده و امدادرسانی 
همچنان ادامه دارد. محمودی گفت: در چابهار آبگرفتگی های زیادی وجود 
دارد و به همین دلیل ۲ فروند بالگرد فراخوان شده اما هنوز شرایط پروازی 

مهیای آغاز عملیات امدادرسانی هوایی نیست.

شهردار منطقه ۱۲ تهران اعلام کرد؛

جمع آوری ۳۰۰ معتاد متجاهر محله هرندی 
در دو هفته گذشته

شهردار منطقه ۱۲ تهران گفت: ۳۰۰ معتاد متجاهر در دو هفته گذشته از 
محله هرندی جمع آوری و به مرکز »زالی قهی« منتقل شدند.

وحیدرضا انارکی محمــدی در توضیح این خبر افزود: طی پیگیری های 
لازم جهت رفــع معضل بزرگ ناحیه۴ مبنی بر وجــود معتادان متجاهر ، 

جمع آوری و ساماندهی آنها در دستور کار قرار گرفت.
 شــهردار منطقه ۱۲ با اشاره به اینکه ســاماندهی معتادین متجاهر در 
منطقــه به خصوص محله هرندی یکی از مهمترین مطالبات اهالی به علت 
اختلال در امنیت شــهروندان اســت، اظهار کرد: در دو هفته گذشته اواخر 
بهمن ماه و اوایل اسفندماه ۱۴۰۲ بالغ بر ۳۰۰ معتاد متجاهر ساماندهی شد 

و به مرکز »زالی قهی« انتقال داده شد.
بر اساس گزارش سایت شهر، وی بیان کرد: پس از انتقال این افراد به این 
مرکز پس از طی دوره درمان، افرادی که از سلامت و کارایی بهتر برخوردار 

هستن به مرکز کار آفرینی معرفی خواهند شد.

مدیرعامل شــرکت شــهربان و حریم بان شهرداری 
تهــران از آغاز عملیات اجرایی نصب دوربین البســه و 
خودرویی شرکت شهربان و حریم بان در دو ناحیه واقع 

در منطقه ۶و۷ خبر داد.
مســعود رنجبریان در مورد مهمترین مأموریت های 
این سازمان شــرکت، اظهار کرد: از مأموریت های اصلی 
ما، بحث صیانت از ساخت و ساز غیر مجاز در شهر تهران 
و همچنین صیانت از ساخت و ساز در حریم شهر تهران 
است. همچنین موضوع انضباط شهری و ساماندهی سد 
معبر از دیگر ماموریت های شرکت حریم  بان و شهربان 

شهرداری تهران است.
وی افزود: مأموریت های اصلی ما در این سه شاخه 
تقریباً با حدود ۲۵۰۰ نفر از نیروهای اجرایی هست که 
در سطح مناطق ۲۲گانه با حدود ۴۵۰ اکیپ خودرویی 
و ۱۵۰ اکیپ موتوری، کار صیانت از ســاخت و ساز و 
بحث انضباط شــهری را در مناطــق ۲۲ گانه را انجام 

می دهند.
رنجبریان با اشــاره به اینکه یکی از موضوعات مهم 

شــهر بحث ســد معبر و بساط گســتری است، گفت:  
معمولاً در شــب عید بحث بساطی ها و سد معبر بیشتر 
می شــود.  برخی از افراد از شهرهای مختلف و همجوار 
تهران یا از شــهرهای مختلف به تهران می آیند و بعضاً 
به دستفروشــی مشغول می شــوند. یکی از موضوعات 
مهمی که شرکت ما با همکاری مناطق ۲۲گانه و شرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران در حال اجرا قرار 
دارد، بحث ســاماندهی کلنی های سد معبری و بساط 

گستری است .
مدیرعامل شــرکت شــهربان و حریم بان شهرداری 
تهران تصریح کرد: در خیابان ولیعصر و اختصاصاً چهارراه 
ولیعصر از قدیم بحث دستفروشــی وجود داشته است و 
شهروندان بســیار زیادی آنجا تردد می کنند. کار خوبی 
توسط شهرداری منطقه ۱۱ و منطقه ۶ در ضلع شمالی 
و ضلع جنوبی چهارراه ولیعصر)عج(انجام شــده که دو 
فضا در خیابان ولیعصر را به موضوع ساماندهی موضوع 

دستفروشی اختصاص داده اند.
به گفته وی، شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 

تهران هم این فضا را آماده و  غرفه بندی کرده اســت . 
ان شاءالله بحث سامان دهی مربوط به این محور خاص را 
با توجه به مجوزهایی که اخذ می کنیم، اجرایی خواهیم 

کرد.
رنجبریان ادامه داد: اجرای طرح نصب دوربین بر روی 
لباس نیروهای شرکت حریم بان و شهربان و همچنین 
دوربین های خودرویی از ابتدای سال مطرح شد و قرار 
شــد از نیمه دوم ســال اجرای آزمایشی این طرح آغاز 
شــود، اما به هر حال با توجه بــه این  اقدام که یک کار 
امنیتی است، درخواست هایی داشتیم که بتوانیم مجوز 
و تأییدات لازم را اخذ کنیم و خوشبختانه  مصوبه شاک 

)شورای امنیت کشور( گرفته شد.
وی گفت: تقریباً در دو ماه گذشــته کارهای مربوط 
به دستورالعمل استفاده از این دوربین ها و بحث دیتای 
فیلم ها و مســائل دیگر انجام شد. در  آخرین جلسه ای 
که با دوستان دستگاه نظارتی جلسه داشتیم،  موافقت 
کردند که  از  اول اسفند بحث طرح آزمایشی  که دوماه 

است، آغاز شود.

رییس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
کشــور از ساخت ۱۰۵ هزار مدرسه توسط این سازمان 
خبر داد و گفت: ۲۰۲۰ طرح آموزشــی با ظرفیت ۱۰ 
هزار کلاس درس در مهر امسال افتتاح شد لذا در مهر 

امسال چالش جدی برای فضا و مدرسه نداشتیم.
حمیدرضــا خان محمــدی در مراســم تجلیل از 
مهندسان برتر نهضت مدرسه سازی و اولین دوره اهدای 
جایزه ملی نصیر با بیان اینکه روز مهندس روزی است 
که همه مردم به دستان و فکر و ذهن مهندسان مراجعه 
می کنند؛ هر چه می سازید و راهبری می کنید به یادگار 
می ماند و آنقدر در مناظر عمومی باقی می ماند که شما 
احتیاط می کنید زیبا ترین نقشه را پیاده کنید افزود: 
۹۵۰طرح با ظرفیت ۴ هــزار کلاس درس در مناطق 
محروم از جمله بشاگرد هرمزگان ساخته شده است، در 

مهر امسال چالش جدی برای فضا و مدرسه نداشتیم.
به گفته وی، سرانه ۱.۵ متر مربع به ازای هر دانش 
آموز به ۵.۲۸ متر مربع با وجود رشــد در تعداد دانش 

آموزان، تبدیل شده است.
رییس سازمان نوسازی مدارس یادآور شد: در زلزله 
بم، مدارس استاندارد در برابر زلزله مقاوم ماندند، نهضت 
مقاوم سازی آغاز شد؛ ۶۵ درصد مدارس ناایمن بودند 

اما اکنون ۱۸ درصد مدارس ناایمن هستند.
خان محمدی با بیان اینکه باید از سرانه فعلی  ۵.۲۸ 
مترمربع به سرانه ۶.۱ متر مربع به ازای هر دانش آموز 
برسیم گفت: بر اساس برنامه هفتم  ۲ دهم درصد از یک 
واحد مالیات بر ارزش افزوده، برای تخریب، بازســازی، 
نوسازی و مقاوم سازی مدارس اختصاص می یابد و این 

عزم مجلس برای توجه به مقوله مقاوم سازی است.
رییس ســازمان نوسازی مدارس با بیان اینکه ۲۰۰ 
مجتمع بــزرگ مقیاس حداقــل ۱۰۰۰ دانش آموز را 
پذیــرا خواهند بود افزود: طبق برنامه هفتم مکلفیم در 
۲۰۰ نقطه آموزشــی دارای چالش، مجتمع های بزرگ 
مقیاس به عنوان الگوهای کانون تربیت و پیشرفت محله 

بسازیم.

خان محمدی گفت: در یک ســال اخیر اطلسی در 
اختیــار خیرین قرار گرفته تا از رونــد انجام پروژه ها و 
سرانه های آموزشی در اقصی نقاط کشور مطلع شوند. 
همچنین براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
ســالانه یک میلیون نفر و به عبارتی ۲۵۰ هزار خانوار 
در کشــور جابه جا می شــوند و این امر مشکلاتی برای 
ســازمان نوســازی ایجاد می کنــد که با اســتفاده از 
کانکس های اســتاندارد می توان با پدیده هایی همچون 

مهاجرت روبرو شد.
خان محمدی ادامه داد: مدارسی در تهران داریم که 
۲شــیفته کار می کنند و فقط در تابستان امکان مقاوم 
ســازی آنها وجود دارد که باید این اقدام صورت گیرد. 
برخی از استان ها نیز درگیر این موضوع هستند و این 

موضوع در تهران آغاز شده است.
معاون وزیر درباره ارتقای سرانه های آموزشی خاطر 
نشان کرد: برای اولین بار حکم اعتبار مالیاتی در برنامه 

هفتم مصوب شد که کمک کننده خواهد بود.

مدیرعامل شهربان و حریم بان شهرداری تهران خبرداد؛

ساماندهی سدمعبر و بساط گستری

سرپرست شرکت ستاد معاینه فنی خودروهای شهر تهران 
از ارائــه تخفیف عوارض ورود به محــدوده طرح ترافیک برای 
خودروهایی که از مراکز تهران، معاینه فنی اخذ کنند، خبر داد.

ســید محمد مهدی میرزایی قمی در گفت وگو با ایســنا، با 
اشــاره به سخنان رئیس پلیس راهور مبنی بر لزوم اخذ معاینه 
فنــی خودروها در ایام نــوروز بیان کرد: به ســهم خود از این 
سیاست و رویکرد پلیس راهور تشکر می کنم. یکی از ملزومات 
و پیش نیازهای سفرهای نوروزی، انجام معاینه فنی است و این 
مهم برای خود شهروندان مهم است و ایمنی تردد آنها را افزایش 
می دهد؛ چراکه معاینه فنی یک اقدام پیشــگیرانه در راستای 

کاهش تصادفات است.
وی با بیان اینکه معاینه فنی دو بخش توجه به مسائل ایمنی 
خودروها و توجه به آلایندگی خودروها را مورد بررسی قرار می 
دهــد و از این دو منظر خودروها مورد بررســی قرار می گیرند،  
گفت: جــدا از بحث ایمنی که موضوع اصلــی معاینه فنی در 
خصوص سفرهای نوروزی است یکی از موضوعاتی که کلانشهر 
تهران با آن مواجه اســت مســئله آلودگی هوا است که یکی از 
اقدامات مهم عملی در راســتای کاهش این مهم، انجام معاینه 
فنی اســت که می تواند هم به صورت پیشگیرانه و هم اقدامی 
اجرایی در راستای کاهش آلودگی هوا موثر باشد. به همین دلیل 
خیلی مهم اســت که بتوانیم مســئله آلودگی هوا در تهران را 
مدیریت کنیم. میرزایی قمی با اشاره به پیش رو بودن سفرهای 
نوروزی و اهمیت انجام معاینه فنی پیش از ســفر گفت: از ۱۵ 
اسفند ماه به مدت یک ماه مراکز معاینه فنی شهر تهران علاوه 
بر انجام معاینه فنی و کنترل وضعیت ایمنی خودروها، آمادگی 
دارند تا نســبت به پاسخگویی سئوالات و ارائه خدمات مشاوره 
فنی برای آماده سازی خودرو پیش از سفر در میزهای خدمتی 

کــه به همین منظور پیش بینی شــده، اقدام کنند و با عنایت 
به اعلام ریاســت پلیس راهور فراجا که در ایــام نوروز از تردد 
خودروهای فاقد معاینه فنی جلوگیری می شــود، از شهروندان 
نیز درخواست می شود تا برای رعایت الزامات قانونی و همچنین 
اطمینان از سلامت فنی و ایمنی خودرو پیش از سفر به مراکز 
معاینه فنی مراجعه کنند. سرپرست شرکت ستاد معاینه فنی 
خودروهــای تهران ادامه داد: از قدیم این موضوع مطرح بود که 
برای خودروهای پلاک تهران، صرفا معاینه فنی شهر تهران مبنا 
قرار گیرد، در حالی که براســاس قوانین بالادستی تمام مراکز 
معاینه فنی که تحت سامانه سیمفا باشند مجاز به انجام معاینه 
فنی هســتند و اگر خودرویی بتوانــد از این مراکز معاینه فنی 
دریافت کند، اعتبار آن برای کل کشور خواهد بود؛ ولی بحث ما 
این اســت که در کلانشهر تهران که درگیر آلودگی هوا هستند 
قطعا با شــهری که آلودگی هوا ندارد متفاوت خواهد باشــد و 
در حــدود مجاز آلایندگی و در مــورد اعمال آن باید تفاوتی با 
شهرهای عادی داشــته باشیم تا بتوانیم موضوع آلایندگی هوا 

را ساماندهی کنیم.

دبیر ســتاد ملی مقابله با پدیده گردوغبار سازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: قطعنامه پیشــنهادی تهــران در ادامه 
دیپلماسی محیط زیســتی هدفمند دولت، روی میز ششمین 

مجمع جهانی محیط زیست UNIA۶ قرار گرفت.
علی محمد طهماســبی که به همراه علی ســلاجقه رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست برای شرکت در ششمین مجمع 
جهانی محیط زیست به کنیا سفر کرده است، اظهار داشت: ۱۹ 
قطعنامه در UNIA۶ پیشنهاد شده بود که یکی از آنها در مورد 

گردو غبار بود و توسط جمهوری اسلامی ایران ارائه شده بود.
وی ادامه داد: متعاقب برگزاری اجلاس منطقه ای در ســال 
قبــل در تهــران در زمینه گردو غبــار و کنفرانس بین المللی 
شــهریور امســال، برنامه ریزی های لازم برای یک روند رو به 
جلو برای همسوسازی کشورها در مقابله با گردو غبار را شروع 
کردیم. دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده گردوغبار تاکید کرد: در 
این مورد یک برنامه عمل منطقه ای تهیه کردیم و بعد کنفرانس 
تهران را داشتیم که یک بیانیه در آن به امضا کشورهای منطقه 
رسید و مفاد آن قطعنامه را به مجمع محیط زیست ملل متحد 
در نایروبی ارســال کردیم که بعد از بررســی دو هفته ای این 

قطعنامه در این مجمع بین المللی مطرح شد.
طهماسبی گفت: اگر این قطعنامه تصویب شود کشورها را 
دور هــم جمع می کنیم و اهدافی کــه در این قطعنامه مطرح 
شــده است را پیش می بریم. این اجلاس که از تاریخ ۷ اسفند 
ماه ۱۴۰۲ در نایروبی کنیا آغاز شــد، قصــد دارد تا ۱۹ پیش 
نویــس قطعنامه و دو پیش نویس تصمیــم گیری که پیش از 
این توسط کمیته باز نمایندگان دائمی )OECPR( تصویب 
و ارســال شده بود را بررسی کند همچنین بخش بلند پایه این 
نشست با مشارکت و حضور سران و وزرای محیط زیست بیش 

از ۱۸۰ کشور در تاریخ های ۱۰ تا ۱۱ اسفند برگزار می شود. این 
اجلاس که در آن اعضای برنامه محیط زیست ملل متحد با نام 
اختصاری )UNEP( حضور دارند امسال با حضور بیش از ۱۸۰ 
کشور در نایروبی برگزار می شود. برنامه محیط زیست ملل متحد 
نهادی وابسته به سازمان ملل متحد است که فعالیت های زیست 
محیطی اعضای خود را هماهنگ کرده، در توســعه کشورها در 
اجرای دقیق سیاست ها و تشویق های گسترش قابل تحمل مؤثر 

بر طبیعت از میان شیوه های دقیق محیطی مساعدت می کند.
این انجمن در نتیجه کنفرانس سازمان ملل بر روی محیط 
انســان در سال ۱۹۷۳ پایه گذاری شــد و اداره مرکزی آن در 
نایروبی، کنیا قرار دارد. بر اســاس اعلامیه محیط زیســت بشر 
)بیانیه اصولی( که در ژوئن ۱۹۷۲ به تصویب کنفرانس جهانی 
محیط زیست انسان در اســتکهلم رسیده است. حفظ محیط 
زیست بشر و تضمین حقوق بشــر برای برخورداری از محیط 
زیست سالم و تشویق و ترغیب فعالیت های زیست محیطی در 
سطوح بین المللی و منطقه ای و توسعه قوانین و معاهدات بین 
المللی به منظور کنترل آلودگی و تخریب محیط زیست ناشی از 

فعالیت های بشری از اهداف برنامه است.

سرپرست شرکت ستاد معاینه فنی خودروهای تهران:

تخفیف به خودروهایی که معاینه فنی از تهران بگیرند
طهماسبی خبر داد؛

قطعنامه اجلاس تهران روی میز مجمع محیط زیست سازمان ملل 
پرورش  و  آمــوزش  وزیــر 
تفاهم نامــه  بــه  اشــاره  بــا 
وزارتخانه های آموزش و پرورش 
و مسکن و شهرسازی از خانه دار 
شدن ۱۰۰ هزار فرهنگی خبر 
داد و گفت: بر اساس تفاهم نامه  
امضا شــده، زمین های مناسب 
برای ساخت این خانه ها در ۱۸ 
استان تعیین شده است و این 
خانه ها تا پایــان دولت تحویل 

داده می شود.
رضامراد صحرائی در خصوص میزان آورده فرهنگیان نیز گفت: این آورده 
مطابق قانون تامین مســکن خواهد بود؛ اما بدنبال این هستیم تا آن بخش 
از سهم معلمان با کمک و مشــارکت بانکها به تدریج پرداخت شود تا فشار 

کمتری به این قشر وارد شود.
وی با بیان اینکه تلاشمان این است که در همین دولت این امر را به نقطه 
مطلوبی برسانیم اظهار کرد: طبق قانون تامین مسکن فرهنگیان، ۴۰ درصد 
مسکنی که ساخته می شود با اولویت فرهنگیان است؛ این قانون در کنار قانون 
جدید یک فرصتی ایجاد کرده تا بتوانیم مشکل تامین زمین در ۱۸ استان را 
حل کنیم این در حالیست که مشکل مابقی استانهای دیگر نیز حل خو اهد 

شد و به تدریج به این طرح ملحق خواهند شد.
صحرائی افزود: مقدمات تحویل زمین های مناسب در ۱۸ استان به معلمان 
با بهره گیری از قانون تامین مسکن فرهنگیان و قانون جدید انجام شده است 

و در مابقی استانها نیز به تدریج این مشکل برطرف می شود. 
وزیــر آموزش و پرورش تاکید کرد: امیدوارم مابقی معلمان بویژه معلمان 
جوان که اصلاحا از نظر وزارت مســکن دارای شرایط لازمه بوده و اصطلاحا 

فرم »ج« آنها سبز است نیز صاحب مسکن شوند.

وزیر آموزش و پرورش خبر داد؛

۱۰۰ هزار فرهنگی صاحب خانه می شوند

رییس سازمان نوسازی مدارس:

۱۸ درصد مدارس نا ایمن هستند

خبر

خبر
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رئیس جمهور در نشست سران مجمع کشورهای صادر کننده گاز )جی ئی سی اف( :

راه برای ورود سرمایه های خارجی به طرح های انرژی ایران باز است
رئیس جمهوری گفت: ایران با اتکا 
به ذخایر عظیم گاز طبیعی، موقعیت 
ترانزیتی و فنــاوری بالای خود قصد 
دارد با توســعه همکاری هــای دو و 
چندجانبه با همه کشــورها در بازار 
گاز، نقشی متناسب با این ظرفیت ها 

پیدا کند.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل 
از شانا، سیدابراهیم رئیسی  در نشست 
سران مجمع کشورهای صادر کننده 
گاز )جی ئی ســی اف( با بیــان اینکه 
راهبری منطقه ای مــا افزایش تولید 
و صــادارات گاز و دسترســی هرچه 
بیشتر ملت های منطقه به این انرژی 
پاک و ارزش آفرین است، اظهار کرد: 
آمادگی  ایــران  اســلامی  جمهوری 
تبدیل شدن به قطب انرژی منطقه و 
مسیری امن برای توزیع و ترانزیت گاز 
بین تولیدکنندگان و بازارهای مصرف 

را دارد.
وی بــا بیان اینکــه ظرفیت های 
ایجاد شده در صنعت گاز ایران زمینه 
مناسبی برای کشورهای عضو مجمع 
در حوزه بالادستی و پایین دستی گاز 
طبیعی و تجارت آن ایجاد کرده است، 
بیان کرد: از این فرصت استفاده و از 
ســرمایه گذاران خارجی و کشورهای 
عضو مجمع برای حضور در پروژه های 
بخش انرژی ایران از جمله پروژه های 

بخش گاز طبیعی دعوت می کنم.
رئیس جمهــوری تأکیــد کــرد: 
شــرکت های دانــش بنیــان ایرانی 
می توانند در همکاری یا کشــورهای 
عضو مجمع و در قالــب الگوهای نو 
مشــارکت و نمونه موفقــی را خلق 

کنند.
رئیسی افزود: بر این اساس، ایران 
از کشــورهای عضو مجمــع دعوت 
می کنــد بــرای تبــادل اطلاعات و 
تجربه ها در حوزه استخراج، فرآوری، 
انتقــال و تجارت گاز و و فناوری های 
مرتبط همکاری هــای نظام مندی را 
برای سرمایه گذاری های مشترک در 

صنعت گاز آغاز کنند.
انتقال  *تبادل دانش فنــی و 

تجربه های گازی اعضا
وی گفــت: پیشــنهاد می کنــم 
دبیرخانــه مجمع، ســازوکاری برای 
تبــادل دانــش فنــی و تجربه های 
کشــورهای عضو در صنعــت گاز را 
به کار گیرد تا شاهد برخورداری همه 

اعضا از ظرفیت های یکدیگر باشیم.
اینکه  بیــان  با  رئیس جمهــوری 
جهــان بیــش از هر زمــان دیگری 
نیازمند همگرایی جوامع و همفکری 
برای  دولت ها و مجامــع بین المللی 
عبــور از این چالش هــا و حرکت در 
مسیر توسعه یافتگی و کمک به حفظ 
طبیعت و ایجاد آینده ای بهتر است، 
اظهار کرد: استفاده صحیح و فراگیر از 
منابعی همچون گاز طبیعی به عنوان 
ســوختی پاک، ایمــن و کارا نقش 
مهمی در این عرصه ایفا خواهد کرد.

رئیســی بــا تاکیــد بر ایــن که 
تجارت  تعریف مســیرهای جدیــد 
گاز طبیعــی ضروری اســت، افزود: 
سیاست های نوینی در دستور اعضای 
این مجمــع قرار گیرد تــا به منظور 
و  اقتصــادی  افزایــش صرفه هــای 
ســرمایه گذاری های مشترک شرایط 

لازم برای انحصارزدایی در فناوری های 
مرتبط با تجارت گاز تسهیل شود. وی 
همچنین با اشاره به موضوع فلسطین 
به عنوان موضوع مهم جهان اســلام 
بیان کرد: نظام ســلطه غربی که بر 
پایه استعمار کشورها شکل گرفت، از 
همیشه ضعیف تر و تهی از معنا شده 
و بقای خود را بر تداوم رابطه سلطه گر 

و سلطه پذیر می داند.
*فلسطین معیار انسانیت، اخلاق 

و وجدان جامعه بشری است
رئیس جمهوری با اشــاره به اینکه 
کسانی که سکوت می کنند، بی تردید 
سیلی ســختی خواهند خورد، گفت: 
و  اخلاق  انســانیت،  معیار  فلسطین 

وجدان جامعه بشری است.
رئیســی  افــزود: ملت هایی چون 
ملت غیور الجزایر توانستد با مقاومت 
و جانفشانی یک میلیون شهید خود 
را از زیــر بــار گران، رها ســازند اما 
ســنگینی این بار همچنان بر دوش 
برخی ملت هــا از جمله ملت مظلوم 

فلسطین احساس می شود.
وی تأکید کرد: تردیدی نیســت 
که تأســیس رژیم صهیونیستی یک 
پروژه استعماری بود تا سلطه و نفوذ 
غرب در منطقه ما حفظ شود و اینکه 
که برکت مقاومت ملت فلســطین، 
ستون های این پادگان شیشه ای فرو 
ریخته و ضربه های ترمیم ناپذیری بر 
پیکره آن وارد شده، بر همگان واجب 
است که از آن ملت مظلوم و مقتدر به 

هر شیوه ممکن حمایت کنند.
رئیس جمهــوری با بیــان این که 
جنگ کنونی، رویارویی محور شرارت 

در برابر محور شــرافت است، اظهار 
کرد: در یک طرف جبهه ارتشی است 
که منتظر اسلحه و بمب های بیشتر 
و قوی تر از طرف آمریکایی هاســت و 
از طرف دیگر جبهه، کودکانی هستند 

که دلتنگ یک لقمه نان شده اند.
رئیسی با اشاره به این که کسانی 
که ســکوت می کنند، بدون تردید 
سیلی ســختی خواهند خورد، تأکید 
کرد: فلسطین معیار انسانیت، اخلاق 
و وجدان جامعه بشــری اســت، در 
حالی که آمارهای رسمی از شهادت 
بیــش از ۳۰ هــزار زن و کودک به 
دست تروریســت های صهیونیست 
حکایت دارد، هزاران نفر نیز چند ماه 
است که زیر آوارها مانده اند و بمباران 
بی وقفه فرصتی برای بیرون کشیدن 

اجساد آنها فراهم نکرده است.

رئیس جمهوری گفت: بدتر آن که 
صدها هزار نفر زن و کودک نیز به خاطر 
سوء تغذیه و بیماری با مرگ دست به 
گریبانند و سیاست های آمریکا، غزه را 
در آستانه قحطی جدید قرار داده است. 
رئیســی با بیان این که شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد که طبق منشور 
ملل متحــد، ضامن صلــح و امنیت 
معرفی شده است به دلیل حمایت های 
بی دریغ آمریکا از ماشین جنگی رژیم 
صهیونیســتی از برقراری آتش بس در 
غزه ناتوان مانده اســت، گفت: آمریکا 
در حمایت سیاســی، تســلیحاتی و 
رســانه ای از تروریسم ســازمان یافته 
رژیم صهیونیستی سنگ تمام گذشته 
اســت و بمب های آمریکایی و اروپایی 
از آرمان فلسطین انتقام می گیرند. وی 
تأکید کرد: آمریکا اگر به واقع به دنبال 

جلوگیری از گسترش جنگ است، باید 
از ریاکاری و دروغگویی دســت بردارد 
و ارســال ســلاح و بمب برای کشتار 

فلسطینیان را متوقف کند.
به  عدالت خواهی  *فریادهای 
از سراسر  مردم مظلوم غزه  نفع 

جهان بلند است
رئیس جمهــوری افزود: فریادهای 
عدالت خواهی به نفع مردم مظلوم غزه 
از سراســر جهان و از آمریکای لاتین 
تا آفریقا و اروپا بلند اســت. رئیسی 
گفت: فاجعــه قتل عام ده هــا تن از 
مردم مظلوم و گرسنه که برای تهیه 
غذا تجمع کرده بودند، اما با حملات 
عامدانه ارتش تروریستی اسرائیل به 
خاک و خون کشیده شدند غیر قابل 
تحمل و نیازمند برخوردی بازدارنده و 

بین المللی است.

مدیــرکل دفتــر برنامه ریزی کلان 
شرکت مادرتخصصی برق حرارتی:

مدیــرکل دفتــر برنامه ریزی کلان 
شــرکت مادرتخصصی بــرق حرارتی 
گفــت: ظرفیت نیروگاه هــای حرارتی 
کشور با اتصال نخســتین واحد گازی 
نیروگاه سبزوار به شبکه سراسری برق 

کشور از مرز ۷۵ هزار مگاوات گذشت.
هادی مدقق با اشــاره به سنکرون 
نیروگاه  واحــد گازی ۱۸۳ مگاواتــی 
سیکل ترکیبی سبزوار، افزود: در مدت 
زمان فعالیت دولت سیزدهم ۲۹ واحد 
گازی بــه ظرفیت ســه هــزار و ۹۳۵ 
مگاوات بــه همراه ۱۳ واحــد بخار به 
ظرفیت دو هزار و ۱۳۶ مگاوات به شبکه 
برق کشــور متصل شده اند که از محل 
احداث واحدهای بخار یاد شده سالانه 

ســه میلیارد و ۲۵۰ میلیون مترمکعب 
در مصرف سوخت صرفه جویی می شود.

وی ادامه داد: واحدهای ســنکرون 
گاز  بخــش  شــامل  جدیــد  شــده 
نیروگاه هــای ســیکل ترکیبی هنگام، 
ایــران ال ان جی)ســه واحد(، قشــم 
پاســارگارد، آریان زنجــان)دو واحد(، 
مهتاب کویر)دو واحد(، شهید باکری)دو 
واحــد(، تربت حیدریــه، فــولاد بوتیا، 
دوکوهه، فولاد مبارکه، المهدی، سبزوار 
و واحدهــای گازی کوچــک میانرود، 
زاهدان)سه واحد(، صبای دهلران)چهار 
واحد(، پتروشیمی کردستان)سه واحد( 

و پتروشیمی کرمانشاه بوده است.
مدیــرکل دفتــر برنامه ریزی کلان 
شــرکت مادرتخصصی تولیــد نیروی 
برق حرارتی افــزود: همچنین در این 

مــدت واحدهــای بخــار نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی جهرم، هریس، ارومیه، 
چابهار، بعثــت پارس جنوبی)دو واحد(، 
غرب کارون، عسلویه، فردوسی، خرم آباد، 
ارومیه و سبلان)دو واحد( نیز به شبکه 

سراسری برق کشور متصل شده است.
وی با اشــاره بــه اینکــه ظرفیت 
افتتاح  با  نیروگاه های حرارتی کشــور 
پروژه های جدید در دولت ســیزدهم از 
مرز ۷۵ هزار مگاوات عبور کرده است، 
بیان کــرد: در حاضر حاضر ۶۲۴ واحد 
تولیــد برق حرارتــی در ۱۴۲ نیروگاه 
کشــور وظیفه تامین ۹۳ درصد انرژی 
مورد نیاز مشــترکان سراسر کشور را 
بر عهده دارند که بیش از ۶۸ درصد از 
این ظرفیت در اختیار بخش خصوصی 

است.

سخنگوی صنعت آب خبر داد؛

کاهش ۲۵ درصدی بارش ها نسبت به شرایط نرمال
به گفته ســخنگوی صنعت آب، وقوع بارش بالای نرمال در اسفندماه باعث شد اندکی از کمبود بارش سال آبی 

جبران شود اما همچنان بارش کشور نسبت به شرایط نرمال ۲۵ درصد کاهش دارد.
فیروز قاسم زاده با بیان اینکه بارش کشور در پاییز سال آبی جاری با کاهش جدی روبرو بود، به نوعی که در اوایل 
زمستان، بارش کشور با کاهش بیش از ۴۰ درصد نسبت به نرمال روبرو بود، اظهار کرد: در فصل زمستان، وضعیت 
بارش ها بهبود نسبی داشت و در اسفندماه تاکنون، بارش مناسبی در کشور به وقوع پیوست به نوعی که اختلاف با 

نرمال به حدود ۲۵ درصد کاهش رسید.
وی افزود: به همین دلیل همچنان کشور در چهارمین سال خشک متوالی به سر می برد و ورودی به مخازن سدها 

با کاهش ۱۲ درصد نسبت به سال گذشته و بیش از ۳۰ درصد نسبت به متوسط ۵ ساله موید این مطلب است.
او با بیان اینکه با توجه به اینکه حدود ۴۵ درصد بارش ایران در فصل زمستان رخ می دهد و عمده بارش بصورت 
برف بوده لذا از نظر مدیریت منابع آبی، بارش زمســتانه بسیار حائز اهمیت است، گفت: بررسی داده های ماهواره ای 
نشانگر این است که پهنه مناسبی از کشور در اسفندماه پوشیده از برف است و ذوب این برف در ادامه می تواند در 

ورودی مخازن سدها و آبخوان های زیرزمینی تاثیرگذار باشد.
وی با تاکید بر قرار گرفتن ایران در اقلیم خشک و نیمه خشک و وقوع تغییرات اقلیمی که کل جهان با آن درگیر 
است، گفت: بارش های مقطعی نمی تواند کمبود بارش های متوالی ۴ سال اخیر را جبران کند و لازم است شهروندان 

همچنان به موضوعات مدیریت مصرف توجه داشته باشند.

ظرفیت نیروگاه های حرارتی از مرز ۷۵ هزار مگاوات عبور کرد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: مصرف 
آب در تهران رکورد زد. عیسی بزرگ زاده، سخنگوی صنعت آب 
کشور درباره وضعیت ذخایر ناشی از بارش های اخیر، گفت: وقوع 
بارش بالای نرمال در اسفندماه باعث شد اندکی از کمبود بارش 
ســال آبی جبران شــود، در واقع بارش  روزهای اخیر کشور، به 
حدود ۴۰  میلی متر رسیده که به رغم قابل توجه بودن آن نسبت 
به سال گذشته که حدود ۱۵۲ میلی متر بوده به ۱۱۴ میلی متر 
رسیده است اما همچنان بارش کشور نسبت به شرایط نرمال ۲۵ 

درصد کاهش دارد.
*قناعت در مصرف آب

بزرگ زاده افزود: البته در برخی از استان ها همچون سیستان 
و بلوچستان به ویژه قسمت های جنوبی استان آذربایجان غربی، 
گلستان و مازندران وضعیت بهتر است. از سوی دیگر استان هایی 
همچون هرمزگان، فارس، بوشهر، کرمان هنوز هم دچار کمبود 
بارش شــدیدی هستند که امیدواریم در روزهای آتی باقیمانده 
زمســتان و نیز بهار ۱۴۰۳ جبران شــود. وی بیان داشت: ایران 
دارای اقلیم ویژه ای است؛ همزمان در یک گوشه ای از کشور سیل 

و در برخی دیگر از مناطق دچار خشکسالی هستیم.
بزرگ زاده بر لزوم مدیریت مصرف برای گذر از چالش کم آبی 
تاکید کرد و گفت: با توجه به ســیل و ســرریز شدن چهار سد 
در جنوب سیســتان و بلوچســتان، هنوز هم نیازمند مدیریت 
در مصرف آب هســتیم و نباید صرفه جویی در مصرف آب را به 
فراموشی بســپاریم؛ چراکه صرفه جویی در مصرف آب باید به 

قناعت در مصرف تبدیل شود.
*آیا ایران رتبه دوم فرونشست جهان شد؟

سخنگوی صنعت آب کشور به طرح سوال مجری درباره اینکه 
نتایج یک تحقیق جدید نشان می دهد که ایران دومین کشور دنیا 
از نظر نرخ و سومین کشور از نظر مساحت فرونشست در جهان 
است، اینگونه پاسخ داد و گفت: حجم سدگاه های پنجگانه تهران، 

شــامل امیرکبیر و طالقان در غرب استان و لار لتیان و مملو در 
شــرق تهران در حال رقابت از این منابع هستند به همین دلیل 
حل بحران آب تهران به شــدت دشوار است. بزرگ زاده، ناترازی 
را مهم ترین دغدغه بخش آب کشور دانست و گفت: متاسفانه در 
چند دهه گذشــته توجه ای به آب های زیرزمینی نشده است و 
برداشت های فراوانی از آب های زیرزمینی با اهداف متفاوت اعم 
از اشــتغال و ... شده و ناترازی هایی مابین قدرت تامین آب، چه 
در بخش آب سطحی و چه در بخش آب های زیرزمینی و میزان 
مصرف ایجاد شده اســت اما این خبرها تنها در فضای مجازی 
صحت دارد و اگر بگویند فرونشســت مسئله جدی و ملی ایران 
است، کاملا درست گفته اند.  به گفته وی، طی دو سال اخیر تمام 

نیروهای وزارت نیرو و آب صرف ناترازی بوده است.
به 5۱  *هدف گذاری کاهش مصرف آب کشــاورزی 

میلیارد مترمکعب
ســخنگوی صنعت آب در پایان درباره هدف گذاری کاهش 
مصرف آب کشــاورزی به ۵۱ میلیارد مترمکعب در سند امنیت 
غذایی، گفت: در تیرماه امسال، سندی که قرار است با همگرایی 
همه جانبه دستگاه های مرتبط اجرا شود، به موضوع مصرف آب 
در بخش کشاورزی توجه ویژه شده به طوری که راندمان آبیاری 
در بخــش کشــاورزی از ۴۵ درصد فعلی بــا بکارگیری دانش، 

فناوری های نوین و ترویج باید به ۶۰ درصد برسد.
وی افزود: این ســند که تا ســال ۱۴۱۱ هدف گذاری شده، 
بیــلان منفی آبخوان ها نیز از ۱۳۱ میلیارد متر مکعب به ۱۰۵ 

میلیارد متر مکعب کاهش یابد.
*کاهش 36 درصدی بارندگی در استان تهران

محســن اردکانی، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهران نیز در ادامه اظهار کرد: متوسط حجم بارش های یکساله 
اســتان تهران ۲۸۰ میلی متر بوده که نسبت به مدت مشابه در 
سال گذشــته ۱۹۰ میلی متر بارش داشتیم، در حالی که تا ۱۲ 

اســفند ماه امسال، ۱۸ درصد بیشتر شــده است اما نسبت به 
میانگین بلند مدت تقریباً ۳۶ درصد با کاهش مواجه هستیم. با 
توجه به اینکه طول بارندگی ها در سال ۲۸۰ میلی متر بوده تقریباً 

تا این تاریخ، ۳۶ درصد از آن محقق شده است.
*تهران، چهارمین سال خشک را سپری می کند

اردکانی با بیان اینکه تهران، چهارمین سال خشک را سپری 
می کند، عنوان کرد: بر اســاس آمار ســازمان هواشناسی تهران 
چهارمین ســال خشکسالی را ســپری می کنیم، به طوری که 
خشکسالی در اســتان معمولاً دو سال است و بعد از چند سال 
هر ســالی رخ می دهد اما برای نخســتین بار است که سومین 
سال خشکسالی را پشــت سر گذاشته ایم و الان نیز چند ماه از 
ســال چهارم خشکسالی را پشت سر می گذاریم. وی بر ضرورت 
صرفه جویی در مصرف آب تاکید کرد و گفت: مراکز اســتان ها 
که آب شــرب آنها از آب های ســطحی تامین می شود در واقع 
خشکسالی آسیب پذیرتر هستند و در سال های نرمال، ۷۵ درصد 
آب اســتان تهران از منابع ســطحی تامین می شود. بنابراین با 
توجه به اینکه ســال چهارم خشکسالی را پشت سر می گذاریم، 
تقریباً تمامی اقدامات لازم در خصوص تامین آب انجام داده ایم و 
بایستی بر موضوع مدیریت مصرف تمرکز خود را معطوف کنیم، 
به طوری که با مدیریت مصرف بتوانیم انشاالله ماه های پیش روی 

خود را پشت سر بگذاریم.
*تهرانی ها روزانه 3 میلیون متر مکعب آب مصرف می کنند

وی بیان داشت: در تهران در بخش خانگی روزانه دو میلیون 
و ۹۰۰ هــزار متر مکعب مصرف آب داریــم که ۲۰۰ هزار متر 

مکعب نسبت به سال گذشته بیشتر مصرف داشتیم.
*رکوردزنی مصرف آب در تهران

اردکانی درباره وضعیت سدها بیان کرد: حجم آب موجود در 
سدهای تامین کننده آب تهران هنوز مطلوب نشده است.

وی ادامه داد: مصرف آب در تهران در مقایسه با سال گذشته 

رکــورد زد. با این حال حجم آب موجود در ســدهای پنجگانه 
تهران نســبت به سال گذشته در چنین روزی فقط ۲۴ میلیون 
متر مکعب بیشــتر آب دارند که خیلی موثر نیست. مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب استان تهران خاطرنشان کرد: اگر حجم 
سدهای پنجگانه تهران شامل امیرکبیر و طالقان در غرب استان 
و لار، لتیــان و ماملو در شــرق تهران در یک ســال خوب یک 
میلیارد متر مکعب آب داشــته باشــند در این مدت نسبت به 
پارسال فقط ۲۴ میلیون متر مکعب که رقم بسیار ناچیزی است 

افزایش یافته است.
*تهرانی ها 2برابر الگوی مصرف آب مصرف می کنند

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران تصریح کرد: 
سرانه مصرف در استان تهران ۲۵۰ لیتر در شبانه روز برای یک 
نفر اســت حال آنکه الگوی مصرف ما برای یک خانوار اســتان 
تهران در ماه ۱۲ متر مکعب اســت و تقریبــاً هر نفر در تهران 
دو برابر الگو آب مصــرف می کند. علاوه بر این، تنها ۱۸ درصد 
مشــترکین تا ۱۲ متر مکعب آب مصرف می کنند و ۶۸ آنها ۲۴ 
درصد آب مصرف می کنند. اردکانی اضافه کرد: در سال گذشته 
نسبت به سال قبل ۸۴ میلیون متر مکعب آب از منابع سطحی 

کمتر برداشت ایم.
*صرفه جویی در مصرف آب با تجهیزات کاهنده آب

اردکانی با اشــاره بــه اینکه وزارت نیرو متولــی تامین آب 
اســت، گفت: مســئله آب، یک موضوع فرابخشی است که باید 
همه ارگان ها و بخش ها در آن دخیل باشــند. در واقع زمانی که 
دچار خشکسالی هستیم، باید شیوه آبیاری در بخش کشاورزی 
تغییر یابــد. همچنین مطابق قانون صنایعی که از آب شــرب 
برای مصارف اســتفاده می کنند، موظف هســتند که از پساب 
شرکت های آب و فاضلاب استفاده کنند. وی ادامه داد: آمادگی 
داریم تا ۹۰ میلیون متر مکعب در سال پساب را در اختیار صنایع 

استان تهران قرار دهیم.

تهرانی ها ۲برابر الگوی مصرف آب مصرف می کنند

صرفه جویی ۸ میلیارد دلاری تولید انرژی برق آبی با عدم مصرف سوخت های فسیلی
معاون بهره برداری شرکت آب و نیرو گفت: انرژی تولید شده توسط نیروگاه های برق آبی در شرکت آب و نیرو، تا پایان بهمن ماه بالغ بر ۸ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی به همراه داشته است.

به گزارش سرزمین پویا و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو)پاون(، وحید ایزدی، معاون بهره برداری شرکت آب و نیرو افزود: نیروگاه های برق آبی که با استفاده از انرژی ناشی از پتانسیل آب ذخیره شده در پشت 
سدها، انرژی پاک و تجدیدپذیر تولید می کنند، سهم ۱۵ درصدی از ظرفیت کل برق کشور را در اختیار دارند. وی افزود: در این میان نیروگاه های برق آبی احداث شده توسط شرکت آب و نیرو از ابتدای بهره برداری تاکنون 
با تولید انرژی ۲۰۵ میلیون مگاوات ساعت، ضمن کمک به حفظ پایداری شبکه برق کشور، به دلیل عدم مصرف سوخت های فسیلی در تولید انرژی و همچنین عدم انتشار گازهای گلخانه ای و جلوگیری از گرم شدن زمین، 
بالغ بر ۸ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی در چرخه اقتصادی کشور به همراه داشته است.  وحید ایزدی یاد آور شد: با این میزان منابع ارزی امکان احداث نیروگاه برق آبی با ظرفیت ده هزار مگاوات در کشور وجود دارد. این 
گزارش حاکی است شرکت آب و نیرو به عنوان بزرگترین شرکت کارفرمایی در حوزه احداث سد و نیروگاه برق آبی، ضمن دارا بودن سهم ۷۵ درصدی ایجاد ظرفیت برق آبی در کشور، با وجود محدودیت تأمین منابع مالی 

و شرایط تحریمی کشور از همه ظرفیت های قانونی در جهت احداث و توسعه نیروگاه های برق آبی استفاده می کند.

وزیر نفت مطرح کرد؛

لزوم همکاری مردم در مصرف بهینه گاز
وزیر نفت با اشاره به پایداری توده هوای سرد حاکم بر کشور در روزهای آینده، 
امکان افت فشــار گاز در اســتان های نیمه شــمالی را محتمل دانست و از عموم 
هموطنان درخواست کرد با مصرف بهینه و خاموش کردن یک بخاری یا گرم کردن 
حداقل فضا در محیط کار و منازل، دیگر هموطنان خود به ویژه در استان های شمال 

غرب، شمال و شمال شرق را یاری کنند.
جواد اوجی با تشــریح وضع گازرسانی در کشــور تصریح کرد: با توجه به موج 
بی سابقه سرمای فراگیر و پایدار در اسفندماه، مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری 
در روزهــای اخیر با جهش و به صورت تصاعدی بالا رفته اســت و در صورت تداوم 
همین فشار مصرف، احتمال افت فشــار گاز در سرشاخه های شبکه گازرسانی در 

استان های شمال غرب، شمال و شمال شرق وجود دارد.
وی افزود: از عموم هموطنان درخواســت می کنم با خاموش کردن یک بخاری 
اضافی یا کاهش دمای سیستم گرمایش مرکزی و یا گرم کردن یک اتاق در منازل و 
محیط کار، خادمان خود در وزارت نفت را در تأمین گاز برای دیگر هموطنان به ویژه 
در نیمه شمالی کشور یاری کنند. وزیر نفت با بیان اینکه همه مراکز تولید، پالایش، 
ایســتگاه های تقویت فشار و شــبکه انتقال و توزیع گاز با حداکثر ظرفیت ممکن 
عملیاتی هستند و همه کارکنان عملیاتی صنعت نفت در آماده باش ۲۴ ساعته قرار 
دارند، تصریح کرد: شبکه گاز در حداکثر توان تولید و انتقال و توزیع قرار دارد و در 
صورت تداوم جهش مصرف به ویژه در روزهای آینده که پیش بینی استمرار کاهش 
دما وجود دارد، احتمال افت فشار گاز وجود دارد و عبور از این وضع تنها با همکاری 
مضاعف مردم امکان پذیر است. طبق اعلام وزارت نفت، اوجی با اشاره به اینکه دولت 
کاهش مصرف را از خود آغاز کرده است و در همه محیط های اداری و ستادی وزارت 
نفت وسایل گرمایشی خاموش و یا تنظیم دما ۱۸ تا ۲۲ درجه اعمال می شود، یادآور 
شد: دولت، وزارتخانه ها و اداره های دولتی را به مصرف بهینه ملزم می کند و شرکت 

ملی گاز ایران بر این موضوع نظارت دارد.
وی گفت: اجرای راهکارهای مصرف بهینه از جمله خاموش کردن بخاری اضافی، 
کاهش یک یا دو درجه ای دمای سیستم های گرمایش مرکزی، استفاده از لباس گرم 
در محیط کار و منازل، نصب پرده های ضخیم و جلوگیری از تلفات گرمایی نقشی 

تعیین کننده در تأمین پایدار گاز برای عموم هموطنان دارد.

واریز ۵۰۰ میلیارد تومان حق بیمه دریافتی از 
مشترکان برق به  خزانه 

مدیر کل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق گفت: در ۱۰ ماهه امسال بیش از 
۵۰۰ میلیارد تومان حق بیمه صندوق بیمه حوادث طبیعی توسط توانیر از مشترکان 

اخذ و به حساب خزانه واریز شده است.
به گزارش سرزمین پویا، عبدالامیر یاقوتی اظهار کرد: طبق قانون تشکیل صندوق 
بیمه حوادث طبیعی در سال جاری به ازای هر منزل مسکونی ۷۶ هزار تومان حق 
بیمه توسط دولت و ۲۴ هزار میلیارد تومان حق بیمه توسط مردم از طریق قبوض 
برق و از ســوی توانیر به حساب صندوق واریز شود. براســاس این گزارش، قانون 
تأســیس صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی مصوب ۱۳۹۹، آیین نامه اجرایی 
تاسیس صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی ابلاغ شده است. براساس آیین نامه 
اجرایی، این صندوق شــامل صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی ساختمان که 
شامل زلزله، سیل، طوفان، صاعقه، سنگینی برف، رانش زمین، ریزش کوه و دریالرزه 
)سونامی( است. براساس برنامه های این صندوق خسارت مالی و هزینه های مربوط 
به بازسازی و یا تعمیر واحد مسکونی یا غیرمسکونی و سهم آنها از مشاعات ناشی از 
حوادث طبیعی که صندوق با رعایت حداکثر تعهد مقرر، متعهد به جبران آن است.

این صندوق تمامی واحدهای مسکونی و غیرمسکونی دارای انشعاب قانونی برق 
در مناطقی که احتمال وقوع هر یک از حوادث طبیعی وجود دارد، تحت پوشــش 
بیمه پایه حوادث طبیعی ساختمان قرار می دهد. این گزارش می افزاید: با تصویب 
مجلس در قانون بودجه امســال، ســالانه ۱۰ هزار تومان از هر منزل مسکونی  به 
عنوان حق بیمه ذکر شده در این قانون از طریق قبوض برق دریافت و صنعت برق 

به  حسابی که در این زمینه  در خزانه تعریف شده است، واریز می کند.

رفیعی: 

حل مشکل آلودگی هوا مهم ترین مطالبه 
تهرانی هاست

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس گفت: حل مشکل آلودگی هوا مهمترین 
مطالبه تهرانی هاست.

ســمیه رفیعی نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به معضل آلودگی هوای تهران تاکید کرد: حل 
مشکل آلودگی هوا مهمترین مطالبه تهرانی هاست؛ آلودگی هوا موضوعی فرابخشی 

است که حل آن نیازمند همراهی دستگاه های مختلف است.
وی با اشــاره به خسارات آلودگی هوا به ســلامت شهروندان گفت: باید در این 
زمینه انقلابی ورود کرد و با اجرای درست قانون هوای پاک این مشکل را در فاز اول 
کنترل و در نهایت آن را برطرف کرد. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شــورای اسلامی با بیان این که مشکل آلودگی هوا قابل حل 
است، عنوان کرد: به عنوان مثال مکزیکوسیتی که زمانی یکی از پایتخت های آلوده 
جهان بود توانست با اجرای طرح های ضربتی آن را مهار کرده و اکنون از این وضعیت 
خارج شده است. وی تاکید کرد: علی رغم اقدامات انجام شده در زمینه آلودگی هوا 
همچنان تهرانی ها با این معضل مواجهند که باید در این زمینه اقدام موثری صورت 
گیرد. رفیعی با اشاره به توجه ویژه ائتلاف امُنا به موضوع محیط زیست و بخصوص 
آلودگی هوا ابراز امیدواری کرد که مجلس آینده بتواند با ورود جدی به این مشکل 

یکی از مهمترین دغدغه پایتخت نشینان را برطرف کند.

بیشترین میزان مصرف گاز در کدام شهرهاست؟
به گفته رئیس مرکز راهبری کنترل گاز کشور، از نظر استانی، تهران بیشترین 
مصرف گاز را داشته و بعد از آن، استان های اصفهان و خراسان رضوی در رتبه های 

دوم و سوم قرار داشتند.
کوشکی، رئیس مرکز راهبری کنترل گاز کشور اظهار کرد: میزان مصرف گاز در 
بخش خانگی و تجاری به عدد ۶۶۵ میلیون مترمکعب رسید و تقریبا رکورد مصرف 
امسال این عدد است و سابقه نداشته رکورد مصرف را در اسفندماه داشته باشیم اما 
در حال حاضر این اتفاق افتاده است. وی ادامه داد: در روزهای آینده هم با توجه به 
تداوم سرما در کشور، میزان مصرف گاز افزایش پیدا می کند و تا حدود ۶۸۰ میلیون 
مترمکعب این افزایش را خواهیم داشــت. استان های شمالی کشور مانند گلستان، 
مازندران، گیلان و استان خراسان رضوی، خراسان شمالی و جنوبی در حال حاضر 

وضعیت فشار هستند و تقریبا در برخی شهرها شرایط نسبتا بحرانی وجود دارد.
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معاون برنامه ریزی وزیر نفت:

حامل های انرژی سال آینده گران نمی شود
۷۵۰ هــزار میلیارد تومــان اعتبار 

نفتی برای یارانه های سال آینده
معاون برنامه ریزی وزیر نفت با اشاره 
به اینکه با ایجاد حســاب بهینه سازی، 
در ســال ۱۴۰۳ نسبت به امسال رشد 
حداقل ســه برابری منابع بهینه سازی 
را شاهد خواهیم بود، گفت: پیش بینی 
این اســت که در این حســاب، ۴۰ تا 
۵۰ هزار میلیارد تومــان برای اجرای 
طرح های بهینه ســازی مصرف انرژی 

تأمین شود.
هوشنگ فلاحتیان با اشاره به اینکه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ از سوی دولت به 
مجلس تقدیم شده اســت، گفت: در 
موضوع نفت و انرژی ابعاد گوناگونی در 
بودجه سال آینده در نظر گرفته شده 

است.
وی ادامــه داد: درباره تولید نفت و 
گاز مفروض هایــی برای بودجه ۱۴۰۳ 
دیده شده که اگر به تصویب مجلس و 
تأیید شورای نگهبان برسد و ابلاغ شود، 
روزانه حداقل یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
بشکه صادرات نفت و میعانات گازی از 

کشور انجام خواهد شد.  
معــاون برنامه ریزی وزیــر نفت با 
تأکید بــر اینکه عدد مشــخصی هم 
برای صــادرات گاز طبیعی پیش بینی 
شــده اســت، گفت: برای منابعی که 
مربوط به یارانه ها، طرح های معیشتی 
و بهینه ســازی است و با عنوان تبصره 

۱۴ در بودجــه تعریف می شــود، در 
بودجه ســال ۱۴۰۳ در تبصره ۸ درج 
شــده است که بر اساس آن ۷۵۰ هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شــده که 
بیشــترین بخش آن به فروش خوراک 
گاز و ســوخت گاز در کشور و صادرات 
فرآورده هــای نفتی  مربوط خواهد بود 
که از این مسیر منابع مورد نیاز در این 

بخش تأمین می شود.
فلاحتیــان با بیــان اینکــه مانند 
سال های گذشته دولت پیشنهاد کرده 
برای تأمین منابع مالی مورد نیاز برای 
تقویت بنیه دفاعی کشور تعهدهایی در 
وزارت نفت برای همکاری با نیروهای 
مسلح تعریف شود، افزود: درباره دیگر 
طرح ها مانند تأمین مواد اولیه قیر نیز 
پیش بینی هایی در لایحه بودجه سال 
آینده در نظر گرفته شده که بر اساس 
رأی مجلس ۲۰ هزار میلیارد تومان در 
اختیار دستگاه های اجرایی مربوطه قرار 

داده خواهد شد.  
وی تأکید کرد: ردیف بودجه خاصی 
برای توسعه پالایشــگاه آبادان در نظر 
گرفتیم تا در ســال های آینده بتوانیم 
واحد بهینه سازی و توسعه پالایشگاه را 

به نتیجه برسانیم.  
*تغییر روابط مالی شرکت ملی 

نفت و دولت در سال ۱۴۰3
معاون برنامه ریزی وزیر نفت با اشاره 
به اینکه در مجموع بودجه ای که برای 

ســال ۱۴۰۳ در حال تصویب اســت 
بودجه مناسبی برای صنعت نفت و گاز 
کشور خواهد بود تا بتوانیم اهداف مورد 
نظــر را محقق کنیم، ادامه داد: بودجه 
ســال ۱۴۰۳ مبتنی بــر برنامه هفتم 
توسعه تدوین شده است که بر اساس 
آن ادامه فعالیت شرکت ملی نفت ایران 
و رابطه مالی با دولت در قالب قراردادها 

بر اساس الگوی قراردادی خواهد بود.
فلاحتیــان بــا تأکیــد بــر اینکه 
شرکت های  درصدی   ۱۴.۵ قدرالسهم 
تابــع وزارت نفــت تا بهمن ماه ســال 
۱۴۰۳ استمرار خواهد داشت، گفت: تا 
آن زمان شرکت ملی نفت ایران فرصت 
دارد با کمک شــورای اقتصاد و دیگر 
بخش ها به مبادله قرارداد بین شرکت 
ملی نفت و وزارت نفت در قالب الگوی 
تازه قراردادهای نفتی ایران اقدام کند.  
وی تصریح کــرد: در ایــن قالب، 
حق عمل و دستمزد شرکت ملی نفت 
برای تولید هر بشکه نفت خام و میعانت 
گازی و هــر مترمکعب گاز تولیدی به 
روش نو محاســبه و منابع مورد نیاز از 

این مسیر تأمین خواهد شد.
گران  انــرژی  *حامل هــای 

نمی شود
معاون برنامه ریزی وزیر نفت با بیان 
اینکه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ هیچ 
تصمیمــی در ارتباط بــا تغییر قیمت 
حامل های انرژی گرفته نشده و به نظر 

نمی رسد مجلس نیز در این زمینه ورود 
کند، افزود: اما به هر حال باید کشور به 
سمتی برود تا بنگاه هایی که در زمینه 
انرژی فعالیت می کنند، منابع مورد نیاز 

را تأمین کنند.
فلاحتیان تأکید کــرد: برای اینکه 
اقتصاد این صنایع مســتمر باشد، باید 
بــرای تولید نفــت، گاز و فرآورده های 
نفتی و تولید برق در کشور ورود کنند، 
در این زمینه باید ســازوکار مشخصی 

تعیین شود که در حال بررسی است.
وی ادامه داد: در کنار هر اقدامی که 
در زمینه اقتصاد انرژی انجام می شود، 
باید نوســازی ناوگان درون شــهری و 
برون شــهری نیز انجام شود تا مصرف 
بنزین و نفت گاز که با سرعت فزاینده ای 

در حال افزایش است، کاهش یابد.
میلیارد  هــزار  *اختصاص 5۰ 
تومان اعتبار به حساب بهینه سازی 

انرژی
معاون برنامه ریزی وزیر نفت تأکید 
کــرد: در زمینه بهینه ســازی مصرف 
انــرژی در کشــور، مجلــس راهبرد 
مطلوبی را بــا دولت در پیش گرفته و 
حســابی با عنوان حساب بهینه سازی 
انرژی پیش بینی شده است. منابع این 
حســاب از یک درصد منابع حاصل از 
صادرات نفت خام، میعانات گازی و گاز 
طبیعی، ۵ درصد از ســود شرکت های 
تابــع وزارت نفت و ۱۰ درصد از منابع 

فروش مشتقات گازی )بوتان، پروپان و 
گاز مایع( جرایم ماده ۲۶ قانون الگوی 

مصرف است.
فلاحتیان با اشاره به اینکه با ایجاد 
حساب بهینه ســازی، در سال ۱۴۰۳ 
نســبت به سال جاری رشــد حداقل 
سه برابری منابع بهینه سازی را شاهد 
خواهیم بــود، گفت: پیش بینی ما این 
اســت که در این حســاب، بین ۴۰ تا 
۵۰ هزار میلیارد تومــان برای اجرای 
طرح های بهینه ســازی مصرف انرژی 
تأمین شــود که حرکت بزرگی خواهد 
بود و انگیزه بالایی برای سرمایه گذاران 
در اجرای طرح های مصرف انرژی ایجاد 

می شود.
نفــت، وی  وزارت  اعــلام  طبــق 
تأکید کرد: در ســال ۱۴۰۳ با منابعی 
کــه پیش بینی شــده، شــاهد نهضت 
بهینه ســازی مصرف انرژی در کشور 

خواهیم بود.

معاون برنامه ریزی وزیر نفت با اشاره 
به اینکه در طول ســال های گذشــته 
همواره شدت مصرف انرژی در کشور رو 
به افزایش بوده است، افزود: امیدواریم 
بهینه ســازی  طرح هــای  اجــرای  با 
و  ناوگان درون شــهری  نوســازی  در 
برون شهری خدمات عمومی و تعویض 
بخاری ها با بازده پایین اقدامی شایسته  
انجام شــود. در کنار این موضوع باید 
کارهای مختلف دیگر در بهینه ســازی 
انرژی انجام دهیم کــه در این زمینه 
درباره توسعه انرژی های تجدیدپذیر و 
افزایش راندمــان نیروگاه های حرارتی 

کشور مصوبه هایی داشته ایم.
بــرای  داد:  ادامــه  فلاحتیــان 
تولیــد برق و  متنوع ســازی منابــع 
رویکرد افزایــش ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیــر بایــد اقدام های متنوعی 
انجام شود تا ریســک وابستگی تولید 

برق به گاز را کاهش دهیم.

معاون ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت مطرح کرد؛

 لزوم تنوع سازی سبد سوخت 
و کاهش سهم بنزین

معاون ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور گفت: تنوع سازی سبد 
سوخت و کاهش سهم بنزین با استفاده از راهکارهای مندرج در قانون توسعه 
حمل و نقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت، رویکردی ضروری در جهت 

رفع ناترازی بنزین است.
ســیدکاظم عزیزی با بیان اینکه یکی از بزرگترین چالش کشور در حال 
حاضر مصرف بی رویه انرژی اســت که از یک ســو منجر به ازدست رفتن 
منابع محدود زیرزمینی کشور شده و ازسوی دیگر خروج ارز از کشور را در 
پی دارد، اظهار کرد: این چالش در بخش بنزین، مشهودتر از سایر حاملهای 
انرژی اســت به گونه ای که طی دو ســال اخیر بیش از ۴۰ درصد به میزان 
مصرف این ســوخت افزوده شده و ۸۵ درصد از سبد سوخت بخش حمل و 
نقل سبک کشور را به خود اختصاص داده است. وی افزود: مهمترین رویکرد 
در جهت کنترل مصرف بنزین، تنوع ســازی سبد سوخت مصرفی و کاهش 
سهم آن در این سبد با اســتفاده از راهکارهای مختلفی است که در قانون 
توسعه حمل و نقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت، بر اجرای آنها تاکید 
شــده است. معاون ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور با بیان اینکه 
یکی از اهداف مهمی که در قانون توسعه حمل و نقل و  سوخت، به آن اشاره 
شده است رسیدن مصرف سرانه بنزین کشور به ۰.۷ لیتر در روز بر نفر است، 
گفت: در سال های آغازین اجرای این قانون در نیمه دوم دهه هشتاد و نیمه 
اول دهه نود، این شاخص محقق شده است که این امر نشان می دهد اجرای 

دقیق این قانون، می تواند رافع معضل ناترازی بنزین در حال حاضر باشد.
عزیزی تصریح کرد: طی سال های اخیر به تدریج از این شاخص دور شده 
ایم؛ به گونه ای که این رقم به دو برابر رســیده است و این مسئله باید مورد 
واکاوی و تدبیر جدی قرار گیرد. وی با بیان اینکه این قانون ضمن هدفگذاری 
سرانه مصرف، راهکارهایی نیز ارائه و تکلیف کرده است که برخی با موفقیت 
اجرا شــده و همچنان باید تداوم یابد و اجرای برخی دیگر مستلزم اهتمام و 
تدابیر خاص است، اظهار کرد: در کنار مدیریت بهینه مصرف سوخت، توسعه 
کمی و کیفی حمل و نقل عمومی مبتنی بر کاهش ترافیک و کاهش ســفر 
نیز مقوله مهم دیگری است که قانون گذار در همین قانون با رویکرد کنترل 
مصرف ســوخت بر آن تاکید کرده که اثرات اجــرای آن در کنترل مصرف 
ســوخت در دهه موفق یادشده، اثبات شده اســت؛ لذا این نگرش نیز باید 

مجدداً مورد تقویت قرار گیرد.

وزیر نفت گفت: همزمان با کاهش شدید دمای 
هوا و استمرار شبکه گازرسانی کشور، شرکت های 
ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی و پخش 
فرآورده های نفتی بیش از ۱۳۲ میلیون لیتر بنزین 

را در تعطیلات اخیر توزیع کردند.
جــواد اوجــی در حاشــیه بازدیــد از مرکــز 
دیســپچینگ شــرکت ملی نفت ایران در جمع 
خبرنگاران با اشاره به کاهش محسوس دمای هوا 
طی هفته جــاری و ادامه این روند در هفته آینده 
اظهار کرد: با تلاش همکارانم در بخش بالادســت 
و پایین دســت صنعت نفت هیچ نقطه ای از کشور 

دچار افت فشار نشده است.
وی ادامه داد: امســال نســبت به دوره مشابه 
پارسال روزانه ۳۰ میلیون مترمکعب گاز بیشتری 
تولید می شود که سهم فاز ۱۱ میدان گازی پارس 
جنوبی در بخش دریا و فاز ۱۴ در بخش خشــکی 

در این میان از همه بیشتر است.
وزیر نفت با تأکید بر اینکه کارکنان صنعت نفت 
در بخش بالادستی و پایین دستی با آمادگی کامل 
وارد فصل زمســتان شــده اند، افزود: این کارکنان 

در کوتاه ترین زمان ممکن توانستند آسیب ناشی 
از حمله تروریســتی رژیم غاصب صهیونیستی به 
خطوط لوله سراســری گاز کشور را برطرف کنند 

و پایداری گاز را به شبکه گاز کشور بازگردانند.
*تزریق روزانه 85۰ میلیون مترمکعب گاز 

شیرین به شبکه سراسری
اوجی با اشــاره به ســرمای بی ســابقه هوا در 
اســفندماه امســال اظهار کرد: بر اساس گزارش 
همکارانم در شــرکت ملی نفت ایران بیش از یک 
میلیارد و ۷۰ میلیون مترمکعب گاز خام در کشور 
تولید می شــود که پس از پالایــش بیش از ۸۵۰ 
میلیون مترمکعب گاز شیرین به شبکه سراسری 

گاز کشور تزریق می شود.
الگوی  رعایت  زمینه  در  مردم  *همکاری 

مصرف گاز
وی با اشاره به همکاری مردم در زمینه رعایت 
الگوی مصــرف گاز و نیز ارائه مشــوق های خوب 
شــرکت ملی گاز ایران برای مشترکان کم مصرف 
گاز گفت: رعایت الگوی مصــرف گاز در حالی در 
کشور از سوی مردم رعایت می شود که خدا را شکر 

شاهد بارش یک متری برف در برخی نقاط کشور 
همچون شمال شرق ایران بوده ایم.

وزیر نفت حفظ دمــای ۱۸ تا ۲۲ درجه منزل، 
اســتفاده از پرده هــای ضخیم بــرای پنجره ها و 
خاموش کردن سیســتم گرمایشــی بخش های 
غیرقابل اســتفاده منزل را از جمله راه های کاهش 
مصرف گاز در هفته های باقی مانده از فصل زمستان 

دانست.
* بنزین رکوردشکنی کرد

طبق اعلام وزارت نفت، اوجی به افزایش مصرف 
روزانه بنزین کشــور در ایام تعطیلات اخیر اشاره 
کرد و گفت: مصرف بنزین کشور به ۱۳۲ میلیون 
لیتر در روز رســیده است و با وجود سرمای شدید 
در کشور در روزهای اخیر هیچ یک از ۴ هزار و ۲۰۰ 
جایگاه عرضه ســوخت مایع کشور دچار اختلال و 
کمبود سوخت نشد. همکاران من در شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران همزمان 
با تأمین بنزین به صورت شــبانه روز سوخت مایع 
نیروگاه های کشور را نیز در این ایام به نحو احسن 

تأمین کرده اند.

مدیرعامل شــرکت نفــت مناطق مرکــزی ایران 
ذخیره ســازی را دارایی برای روزهای سخت دانست و 
گفت: ذخیره سازی گاز پشتیبان ایمن فصل سرد سال 

است.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از شــرکت نفت 
مناطــق مرکزی ایــران، مهــدی حیــدری در ادامه 
نظارت هــای میدانی پس از افزایش ســرمای اخیر در 
کشــور طی بازدیدی از منطقه عملیاتی ســراجه قم 
ضمن خداقوت به همکاران خــط مقدم تولید و انجام 
نظارت های عملیاتی، با اشاره به بازتولید ۷۷۲ میلیون 
مترمکعب گاز از این میدان در فصل سرما، اظهار کرد: 
ذخیره سازی به عنوان دارایی برای روزهای سخت است 
و بر این منوال دو منطقه سراجه قم به عنوان پشتیبان 
شهر تهران، استان قم و اســتان های شمال مرکزی و 
شوریجه در منطقه عملیاتی خانگیران پشتیبان تولید 
گاز برای شمال شرق کشور به ویژه در این روزهای سرد 

است.
وی افزود: بیش از ۸ میلیــون مترمکعب در روز از 

میدان ســراجه باز تولید می شــود و بنا به نیاز شرکت 
ملی گاز ایران این رقم به ۹ میلیون مترمکعب هم قابل 

افزایش است.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران ادامه 
داد: در مخزن شــوریجه هم تاکنــون در دوره زمانی 
بازتولیــد در مجموع یــک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی بازتولید شــده است و روزانه ۱۷ 

میلیون مترمکعب از آن بازتولید می شود.
حیدری دربــاره برنامه آینده این شــرکت برای 
ذخیره ســازی گاز طبیعی تصریح کــرد: با توجه به 
جایگاه بسیار مهم ذخیره سازی، توسعه فاز دوم توسعه 
ذخیره سازی در شوریجه و سراجه در دستور کار قرار 
دارد که در شــرکت بهره برداری نفت و گاز شرق فاز 
دوم در حال اجراست و در سراجه قم نیز پس از انجام 
فاز مطالعات، طرح توســعه فاز دوم آن از ســرگرفته 

می شود.
حیــدری ادامه داد: بــا ابلاغ دســتور وزیر نفت و 
مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایــران، مطالعات برای 

ذخیره ســازی در غرب و جنوب غرب کشــور در حال 
بررســی اســت که مطالعات امکان ســنجی تولید و 
ذخیره ســازی در میدان گازی مختار واقع در اســتان 
کهگیلویه و بویراحمد نیز به شرکت نفت مناطق مرکزی 
واگذار شــده و در مراحل انجــام کار برای تولید گاز و 

سپس تخلیه مخزن برای ذخیره سازی است.
وی اظهار کرد: روال طبیعی سرما به شکلی بود که 
وقتی به اسفندماه می رسیدیم آماده ذخیره سازی برای 
سال بعد بودیم، اما موج سرمای شدیدی که این روزها 
حاکم شده برودت ســنگینی برای کشور دارد و باعث 
شده است ما همچنان از ذخیره خود که نیمه نخست 

امسال ذخیره شده بود، استفاده کنیم.
مدیرعامــل شــرکت نفت مناطــق مرکزی ضمن 
قدردانی از همدلی و همراهی مردم ایران برای مصرف 
بهینه گاز در روزهای اخیر اظهار امیدواری کرد که این 
مدیریت مصرف که در واقع ضامن ثبات و پایداری تولید 
و مصرف  گاز اســت، بهترین هدیه به همکاران ما در 

صنعت نفت و گاز خواهد بود.

وزیر نفت: بنزین رکوردشکنی کرد

امســال ســطح دریاچه ارومیــه با توجــه به حجم 
رهاســازی ها و اقدامات  نرم افزاری انجام شده و به برکت 
بارش های زمستانه به رغم سه سال پی درپی خشکسالی و 
بارش های اندک پاییز،به تراز ۱۲۷۰.۲ متر و حجم موجود 
در آن بــه بیش از ۱ میلیــارد و ۴۰۰ میلیون مترمکعب 

رسیده است.
احمد قندهاری، رئیس حوضــه آبریز رودخانه اظهار 
کرد: بر اســاس برنامه منابع و مصارف سدها که ابتدای 
هرسال آبی تهیه، مصوب و ابلاغ می شود، میزان رهاسازی 
برای مصارف مختلف از ســدهای کل کشور و همچنین 

حوضه آبریز دریاچه ارومیه تعیین می شود.
وی افزود: با توجه به کاهش جدی بارش های پائیزه از 
یک سو و نیز بهبود وضعیت بارش های زمستانه از سوی 
دیگر، زمان رهاسازی آب از سدهای دریاچه ارومیه برای 

تامین بخشی از حقابه دریاچه مشخص شد.
رئیس حوضه آبریز رودخانه ارس ادامه داد: در ســال 
آبی جاری بارش های پائیزه ۹ درصد نســبت به ســال 

گذشته و ۴۰ درصد نسبت به بلندمدت کاهش داشت.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس آخرین وضعیت بارش ها 
در سال جاری تاکنون، نسبت به متوسط بلندمدت حوضه 
دریاچه ارومیه ۲۸ درصد افزایش را نشان می دهد. در این 
شرایط رهاسازی آب از ســدهای مهاباد، بوکان و از سد 
ساروق ۱۰ میلیون مترمکعب در فاز اول برنامه ریزی و در 

سوم اسفند ماه جاری آغاز شد.
او ادامه داد: بی تردید رهاســازی آب به سمت دریاچه 
ارومیه، نیازمند هماهنگی کامل بین دستگاه های متولی 
بوده که تحت نظارت رئیس ستاد احیای دریاچه ارومیه 

فعال شده است.
قندهــاری گفت: در ایــن خصوص از اواســط پائیز 

هماهنگی های لازم و اقدام ها به گونه ای برنامه ریزی شده 
است که با بسته بودن سردهانه های کانال های کشاورزی 
و با مراقبت و رصد مستمر برای جلوگیری از برداشت های 
غیرمجاز، حداکثر آب ممکن به دریاچه برسد به گونه ای 
که حجم آب وارده شده به دریاچه از رودخانه های اصلی 

سه برابر سال گذشته اندازه گیری شده است.
وی افــزود: فاز بعدی رهاســازی پــس از اتمام این 
دوره رهاســازی و با درنظرگرفتن وضعیت پوشش برفی 
حوضه، ذخیره آب ســدها و با توجه به اولویت تامین آب 
شرب پایدار مراکز جمعیتی و پیش بینی فصلی بارش تا 

اردیبهشت ماه انجام خواهد گرفت.
رئیــس حوضه آبریز رودخانــه ارس افزود: با توجه به 
حجم رهاســازی ها و اقدام های نرم افزاری انجام شده و 
به برکت بارش های زمســتانه باوجود سه سال پی درپی 
خشکسالی و بارش های اندک پاییز امسال، سطح دریاچه 
بــه تراز ۱۲۷۰.۲ متر و حجم موجود در آن به بیش از ۱ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون مترمکعب رســیده و امید است با 
ادامه بارندگی های زمســتانه و بهاره شاهد وضعیت بهتر 

دریاچه ارومیه در سال پیش رو باشیم.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور از تحقق ۸۴ درصدی اعتبارات در بخش 
آب و پیشرفت فیزیکی بیش از ۸۰ درصدی 

۴۳ طرح فاضلاب در سال جاری خبر داد.
هاشــم  امینــی  از تحقــق ۸۴ درصدی 
اعتبارات در بخش آب و پیشــرفت فیزیکی 
بیــش از ۸۰ درصــدی ۴۳ طرح فاضلاب در 

سال جاری خبر داد.
 وی تعداد طرح های آبرسانی دارای ردیف 
بودجه در قانون سنواتی کل کشور را ۳۸طرح 
اعلام کرد و گفت: بــرای اجرای این طرح ها 
تا پایان ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۸ هزار میلیارد 
تومان هزینه شــده و برای اتمام این طرح ها 

بیش از ۷۵ هزار میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز است.
مدیرعامل شرکت آبفای کشور با بیان اینکه از این تعداد، ۱۶ طرح دارای پیشرفت فیزیکی بالای ۸۰ درصد است، 
افزود: اعتبار مصوب سال ۱۴۰۲ طرح های آبرسانی بیش از ۲۶۳۳ میلیارد تومان است که به میزان ۲۲۱۱ میلیارد تومان 

)معادل ۸۴ درصداعتبار( تا پایان بهمن ماه امسال تخصیص پیدا کرده است. 
امینــی همچنین از تخصیص ۱۶۵۲ میلیارد تومان اعتبار از محــل ردیف های متفرقه به منظور کمک به تکمیل 

طرح های نیمه تمام آبرسانی در سال جاری خبر داد.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به اینکه تعداد ۱۹۶ طرح فاضلاب شهری در قانون بودجه 
سنواتی کل کشور دارای ردیف اجرایی است، افزود: در این طرح ها تا پایان سال ۱۴۰۲ حدود ۲۳ هزار میلیارد تومان 

هزینه شده که اعتبار مورد نیاز برای اتمام این طرح ها بیش از  ۲۲۹ هزار میلیارد تومان است. 
طبق اعلام وزارت نیرو، وی اعتبار مصوب ســال ۱۴۰۲ طرح های فاضلاب را نیز ۷۱۴۶ میلیارد تومان عنوان کرد و 
گفت: تخصیص اعتبار برای طرح های فاصلاب تا پایان بهمن ماه سال جاری ۳۳۳۷ میلیارد تومان )معادل ۴۷ درصد( 
است که ۶۸ درصد آن به صورت نقدی و مابقی به صورت اسناد خزانه مدت دار تخصیص یافته است. در حال حاضر ۴۳ 

طرح های فاصلاب دارای پیشرفت فیزیکی بیش از ۸۰ درصد است.
به گفته امینی ۱۱۱میلیارد تومان از محل ردیف های متفرقه به منظور کمک به تکمیل طرح های نیمه تمام فاضلاب 

تا بهمن ماه امسال تخصیص یافته است.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور:سه برابر شدن ورودی آب رودخانه های اصلی به دریاچه ارومیه

پیشرفت فیزیکی ۴۳ طرح فاضلاب به ۸۰ درصد رسید

احداث و نوسازی ۶ ایستگاه سنجش کیفیت هوای تهران
مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران  از احداث سه ایستگاه و نوسازی سه ایستگاه سنجش کیفیت هوای پایتخت خبر داد. سید محمد مهدی میرزایی قمی با بیان اینکه برنامه های 
مختلف و متنوعی برای سال آینده در دستور کار قرار داده ایم، اظهارکرد: هر تصمیم گیری در سطح تهران و حتی کشور در خصوص آلودگی هوا باید مبتنی بر اطلاعات و داده های واقعی باشد 
بنابراین تدوین سیاهه جدید انتشار آلودگی هوای تهران جزو اولویت های ماست یعنی داده ها را درباره سهم منابع ثابت و متحرک در زمینه انتشار آلاینده ها به دست می آوریم و مدل سازی می کنیم 
تا به صورت واقعی بتوانیم به اطلاعات دقیق درباره وضعیت آلودگی شهر تهران دست یابیم. وی تاکید کرد: لازم است که داده ها را مبتنی بر اطلاعات ایستگاه های سنجش آلودگی هوا به دست آوریم 
بنابراین هر چقدر تعداد، تنوع و پراکندگی این ایستگاه ها در سطح شهر تهران بیشتر باشد، به همان نسبت اطلاعات به دست آمده دقیق تر و واقعی تر خواهد بود. میرزایی قمی در پایان گفت: بر 
همین اساس قصد داریم تعداد ایستگاه های سنجش آلودگی هوا در سال آینده را افزایش دهیم. در حال حاضر شرکت کنترل کیفیت هوای شهرداری تهران  ۲۲ ایستگاه سنجش کیفیت هوا را  در 
۲۱ منطقه تهران دارد. برنامه ما این است سه ایستگاه جدید را احداث کنیم علاوه بر آن تجهیزات جدید را در سه ایستگاه دیگر جایگزین تجهیزات قدیمی می کنیم.

مدیــرکل دفتر مدیریت بحران و 
پدافند غیرعامل وزارت نیرو با اشاره 
به اعــلام آماده باش همه واحدهای 
عملیاتی توزیع برق سراسر کشور به 
دلیل برودت هــوا، گفت: گروه های 

تعمیرات، اتفاقات و پیمانکاران توزیع برق با اعلام فراخوان های قبلی به صورت 
شبانه روزی در حالت آماده باش قرار دارند.

ســیداعتضاد مقیمی، با اشاره به بارش های جوی و برودت هوا در بسیاری 
نقاط کشــور و تاثیر آن بر شبکه های انتقال و توزیع برق در برخی از مناطق، 
گفت: با در نظر گرفتن پیش بینی های هواشناســی همه اکیپ های عملیاتی 
شامل گروه های تعمیرات، اتفاقات و پیمانکاران با اعلام فراخوان های قبلی به 

صورت شبانه روزی در حالت آماده باش قرار دارند.
وی در همین زمینه افزود: برخی از اســتان های کشــور در شرایط آب و 
هوایی، با قطعی های موقتی برق روبرو شدند که به واسطه فراخوان های صادر 
شده، گروه های عملیاتی سریعا وارد عمل شدند، در این باره می توان به قطعی 
برق در برخی نقاط استان های گیلان، مازندران، مرکزی )باختر(، کهگیلویه و 

بویراحمد و کرمان اشاره کرد.
مدیرکل دفتــر مدیریت بحــران و پدافند غیرعامــل وزارت نیرو اضافه 
کــرد: گروه های عملیاتی در برخی از مناطق از جمله مناطق کوهســتانی و 
صعب العبور به رغم دشــواری موجود، مســیر را به صورت پیاده طی کردند 
تا ایرادات شناســایی و حل شود؛ اما در بخشی از مسیرها لزوما باید سازمان 
راهداری ورود و مسیرهای مسدود را بازگشایی کرده تا ماشین ها و تجهیزات 

مورد نیاز عبور کنند.
طبق اعلام وزارت نیرو، مقیمی خاطرنشان کرد: اکیپ های عملیاتی شامل 
تجهیزات، ماشــین های سنگین، جرثقیل، بالابر و غیره طی روزهای اخیر در 
محل های مورد نظر اعزام شــده اند و بــا اولویت بندی فیدرهای با اهمیت تر، 

عملیات برق رسانی را آغاز کرده اند.

آماده باش شبانه روزی واحدهای عملیاتی 
توزیع برق سراسر کشور در روزهای برفی

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران:

ذخیره سازی گاز پشتیبان ایمن فصل سرد سال است
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مدیرکل ارشاد استان اصفهان: هیچ مشکلی برای برگزاری کنسرت علیرضا قربانی وجود ندارد
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان اصفهان از هماهنگی کامل مدیران اســتانی با یکدیگر برای برگزاری 

کنسرت علیرضا قربانی در اصفهان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، سیدمهدی سیدین نیا مدیر کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان پس از انتشار خبرهایی مبنی برگزار نشدن دوباره کنسرت علیرضا قربانی در 
شهر اصفهان گفت: با هماهنگی خوب مسؤولان استان اصفهان و اداره کل فرهنگ و ارشاد استان اصفهان، به لطف 

خدا هیچ مشکلی در اجرای کنسرت آقای علیرضا قربانی وجود ندارد.
وی افزود: این کنســرت در زمان مقرر در اصفهان برگزار خواهد شد؛ بنابراین خبر برخی سایت ها مبنی بر عدم 

صدور مجوز برپایی این کنسرت صحت ندارد.

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

تا قبل از سفرهای نوروزی برای عیب یابی 
و رفع نقص وسایل نقلیه خود اقدام کنید

نوشــــین طاهری نوری -  رییس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران 
بزرگ از مردم خواست که با توجه به فرصت باقی مانده تا ایام نوروز و آغاز سفرهای 
نوروزی حتما در فرصت مناسب نسبت به عیب یابی و رفع نقص وسایل نقلیه خود 

اقدام کنند.
سرهنگ علی اصغر شــریفی با اشــاره به نزدیکی ایام تعطیلات نوروز گفت: از 
آنجایی که به تعطیلات نوروز نزدیک می شــویم و در این ایام بیشــتر شهروندان با 
خودروی شــخصی خود به سفر می روند، لازم است برخی نکات درباره سالم بودن 

خودروها از حالا درنظر گرفته شود.
وی افزود: بررســی میزان آب شیشــه شــوی، آب رادیاتور، روغن، بازدید از باد 
چرخ ها و سالم بودن چراغ ها و برف پاک کن وسیله نقلیه از جمله مواردی است که 
خود راننده می تواند انجام دهد. همچنین بهتر است قبل از حرکت یک مکانیک و 

متخصص نیز خودرو را بررسی کند.
رییس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: اما موضوع مهم 
اینجاست که برخی از رانندگان شاید نتوانند عیب قسمت هایی از وسیله نقلیه خود 
مانند جلوبندی خودرو، میزان کردن فرمان و... را برطرف کنند، بنابراین قبل از سفر 
و تــا فرصت کافی در اختیار دارند، حتما باید برای رفع این موارد به تعمیرگاه های 
مجاز یا نمایندگی های مرتبط مراجعه کرده، حتما رفع نقص انجام داده و یک آچار 
کشــی انجام دهند. در حال حاضر تقریبا دو هفته ای تا شروع تعطیلات باقی مانده 
که زمان مناســبی است تا رانندگان از وضعیت خودروی خود مطلع شوند و نسبت 

به رفع نواقص آن اقدام کنند.
شریفی گفت: خودرو به  خودی خود حرکت نمی کند و به واسطه اراده و تصمیم 
راننده شــروع به حرکت می کند و به دل جاده می  ند؛ بنابراین این راننده اســت 
که نقش بســیار مهمی در تعیین نوع رانندگی و تصادفات و حوادث دارد و باید به 
شرایط روحی و جسمی و حالات راننده نیز توجه داشت. نکته مهم دیگر این است 
که رانندگان قبل از سفر باید هم از وضعیت جاده باید اطلاع داشته باشند و هم از 
وضعیت خودروی خود و نیز از اوضاع و احوال وضعیت روحی و جسمانی خود می 

بایست مطلع باشند.
* راننده نیاز به استراحت دارد

شــریفی ادامه داد: در طول ســفر باید به این نکته نیز توجه داشت که راننده 
ربات نیســت که او را به برق ماشین وصل کنند و به او برنامه حرکت و توقف و به 
مقصد رســیدن بدهند. بدن راننده نیاز به استراحت و مغز او نیاز به اکسیژن دارد؛ 
بنابراین هر چه راننده قبل و بین ســفر اســتراحت داشته باشد رانندگی او بهتر و 

دقیق تر می شود.
وی معتقد اســت که برای سفرهای جاده ای و طولانی مدت اگر در یک خودرو، 
چند راننده حضور داشــته باشند؛ چون امکان استراحت بیشتر راننده و تعویض در 

طول مسیر وجود دارد؛ کمتر تصادف رخ می دهد.
وی در ادامه گفت: البته باید به این نکته نیز توجه کرد که مسابقه ای در رانندگی 
برگزار نشود و همه رانندگان قوانین راهنمایی و رانندگی را رعایت کنند. متاسفانه 
مواردی داشــتیم که پدر خانواده برای اســتراحت خودرو را تحویل پسر خود که 
رانندگی بلد بود داده اما پسر جوان با تخطی از سرعت مجاز باعث واژگونی خودرو 

و ایجاد صدمات غیرقابل جبران به خانواده اش شده است.
* نقص فنی خودرو باعث تصادف می شود

رییس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ با اشاره به نقص های فنی 
خودروها ادامه داد: در برخی تصادفات شــاهد هستیم که خودرو دارای نقص فنی 

بوده و این نقص باعث تصادف شده است.
وی با اشــاره به اینکه کدام قسمت های خودرو برای نقص فنی بررسی 
می شود؛ افزود: کارشناســان می توانند با بررسی جلوبندی خودرو، میزان 
فرمان، تایرها، جعبه دنده و ترمزها، باطری، فرمان، چرخ ها و لاستیک ها  به 
نقص فنی موثر در حادثه دست یابند. همچنین بحث تایرها، جعبه دنده و 
ترمزها، باطری، فرمان در تصادفات بسیار مهم و نقص فنی آنها حائز اهمیت 
اســت. مردم دقت داشته باشند در تصادفاتی که اتفاق می افتد کارشناسان 
به این قسمت ها توجه بیشتری دارند و می بینند که این وسیله نقلیه نقص 

فنی موثر داشته است یا خیر؟
 شــریفی گفت: نقص فنی موثر یعنی اینکه این خودرو یک ایرادی داشــته و 
راننده به طور مســتمر با آن رانندگی کرده ولی به آن توجهی نداشــته اســت. به 
عنوان مثال چرخ ها و لاســتیک ها اگر فرسوده بوده و عاج آنها صاف باشد می تواند 
باعث بروز خیلی از تصادفات و انحراف خودرو از مســیر و راه شــود. همچنین اگر 
لاســتیک خودرو صاف باشــد می تواند در طول سفر حوادثی را برای خود راننده و 

دیگر خودروها رقم بزند.
وی با اشاره به اینکه رانندگی در ایام برفی و بارانی با روزهای دیگر متفاوت است؛ 
افزود: برف پاک کن تاثیر مســتقیمی بر روی دیــد رانندگان در حین رانندگی دارد 

بنابراین رانندگان باید قبل از سفر از درست کردن آنها مطمئن باشند.

سرمقاله

وزیر ارشاد در تالار وحدت: 

روشنفکر ایرانی عامل وحدت  جامعه است
از  پس  اســماعیلی  محمدمهدی 
رأی دادن در تالار وحدت و در جمع 
هنرمنــدان، تاکید کرد که شــرکت 
کردن هنرمندان در انتخابات ۱۴۰۲ 
، نمادی از حضور روشنفکران ایرانی 

برای تقویت وحدت جامعه است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی به 
همراه استاندار تهران ساعت ۱۱ صبح 
با حضور در تــالار وحدت، در جمع 
خبرنگاران و هنرمندان حاضر شدند 

و رأی خود را به صندوق انداختند.
جمع  در  اسماعیلی  محمدمهدی 
خبرنگاران در تــالار وحدمت گفت؛ 
خدارا شاکریم بابت امروز و مشارکت 
مــردم عزیز و فرهنگــی و  فرهنگ 
دوست ایران که بار دیگر یک صحنه 

تاریخی را خلق کردند.
وی ادامــه داد: از اصحاب فرهنگ 
هنری و رســانه تشــکر میکنم که 
علی رغــم زمــان کمــی کــه برای 
هماهنگــی بــرای حضــور در خانه 
خودشان در تالار وحدت داشتند، اما 
با این شور و شوق و علاقه و اشتیاق 
به صحنه امدنــد. اصحاب فرهنگ و 
پیشــتاز حرکت های  رسانه همیشه 

وحدت آفرین هستند
وزیــر ارشــاد با اشــاره به حضور 
هنرمندان در تالار وحدت تاکید کرد:  
حضور امروز  اصحاب هنر و رسانه در 
تالار وحدت باعث شــده که اینجا به 
مکانی برای نشان دادن وحدت جامعه 
تبدیل شود. جامعه  ایرانی  روشنفکر 
ایرانی پیشگام این وحدت  روشنفکر 
اســت. خداوند رحمتش را بر مردم و 
اصحاب فزونی ببخشد. با این حرکت 
بزرگ امــروز در برابــر دوربین های 
داخلی و خارجــی، تالار وحدت یک 
عظمــت مهم و مانــدگار به خودش 
دیــد و ممنون تک تــک هنرمندان 

پیشکسوت و همرمندان هستم.
و  کشــور  وزارت  از  افــزود:  وی 
اســتاندار تهران که همکاری بسیار 
خوبی داشــتند و خودشــان هم در 
اینجــا حاضر شــدند و معاونت های 
وزارت ارشاد که کمک کردند تشکر 
می کنم. از حضور تک تک شما تشکر 
میکنم و امیــدوارم امروز را به روزی 
وحدت افرین، امیدافرین و انســجام زا 
در تاریــخ معاصر و حرکتــی رو به 
جلو برای پیشرفت ایرانی قوی و اباد 

تبدیل کنیم.
وزیر ارشــاد در پاسخ به پرسشی 
درباره قهــر و یا ناراحتــی برخی از 
هنرمندان، گفت: حضور امروز اهالی 
فرهنگ در تالار وحــدت، برای این 
اســت که نشــان دهیم که جامعه 
هنری جدا از جامعخ ایرانی نیســت 
و بلکه پیشــگام همــه حقیقت های 
جامعه است. امروز همه اصحاب هنر 
در شــاخه ها این همگرایی را نشان 

می دهند. 
اســماعیلی در پایان تصریح کرد: 
اگر قهــر و گله ای هم وجــود دارد، 
ممکن است بخاطر عملکردها باشد. 
طبیعتا برخی از آن ها ممکن اســت 
درســت باشــد و برخی نادرست؛ اما 
مســاله انتخابان مساله عظمت مردم 
و ایران اســت. همه کسانی که ایران 
را دوســت دارند امروز پای صندوق 
می آیند. ایــن مهمترین پیام جامعه 
هنری کشــور است که جامعه هنری 
جژوی جدا ناپذیر و بلکه پیشــرو در 
همــه عرصه های هنــری و تاریخ و 

تاریخ ساز کشور است.
وزیر ارشــاد سپس در گفت وگو با 

رسانه ها درباره همکاری این وزارتخانه 
با مجلس آینده گفت: در برنامه هفتم 
احکام بســیار خوبــی را پیش بینی 
کردیم. از کمیسیون فرهنگی مجلس 
یازدهم تشــکر می کنم که همراهی 
خیلی خوبی با ما داشتند. اسماعیلی 

تاکیــد کرد: در برنامــه هفتم احکام 
بســیار خوبی را پیش بینی کردیم و 
اگر این احکام را به خوبی جلو ببریم 
جامعه فرهنگی هنری رسانه ای، یک 
دوره ممتاز را تجربــه خواهند کرد. 
وزیر ارشاد پس از سخنرانی در جمع 

خبرنگاران، با هنرمندان به گفت وگو 
پرداخت. او در ابتــدای ورود به تالار 
وحدت، گفت وگــوی گرمی با الیاس 
حضرتی، مدیرمسئول روزنامه اعتماد 
و همچنین جمعی از هنرمندان حاضر 

داشت.

دهم اســفندماه ۱۴۰۲، با زمان بندی ســازمان حج و زیارت قرار بود »پایان اعزام ایرانی ها به عمره« باشد تا پس از 
آن، اعزام »عمرۀ رمضان« آغاز شود، اما هنوز 
از مجوز عربستان خبری نیست و مسئولان 
درباره دلیل این تعلیق طولانی تا کنون پاسخ 

شفافی نداده اند.
پــس از توقف عمره برای زائران ایرانی، با 
ازســرگیری روابط دیپلماتیک بین ایران و 
عربستان، دو کشــور درباره بازگشت زائران 
ایرانی به عمره توافق کردند. تاکید مسئولان 
کشــور بر این بود که عمره در سال ۱۴۰۲ 
برقرار شود، اما درست در بزنگاه اعزام زائران، 
در تاریخ ۱۳ بهمن ماه ۱۴۰۲ اعلام شــد که 
عربستان مجوز پروازهای ایران را صادر نکرده 
اســت. جزئیات این مســأله تا کنون روشن 

نشده و موضوع همچنان برای کسانی که پس از حدود ۱۲ سال انتظار، آماده انجام این سفر بودند، مبهم است.
برای این ســفر، ســازمان حج و زیارت مطابق با امکاناتی که در عربستان فراهم کرده بود، برای حدود ۷۰ هزار نفر 
ظرفیت ایجاد کرد، اما هزینه این سفر ۱۰ روزه که به مبلغ ۴۰ تا ۴۵ میلیون تومان تعیین شده بود، مانع از استقبال 
بیشــتر از این سفر شد، به ویژه آنکه سپرده های عمره برخلاف انتظار ودیعه گذاران، پس از حدود ۱۲ سال متناسب با 
تورم رشد نداشته و از سود پایین بانک ها بهره مند شده بود. مبلغ سپرده های ۸۰۰ هزار تومانی عمره پس از ۱۲ سال 

به کمتر از سه میلیون تومان رسیده بود.
بنابر آخرین آمار سازمان حج و زیارت، برای این سفر، که قرار بود در سال ۱۴۰۲ انجام شود، حدود ۴۱ هزار و ۲۰۰ 
نفر، ثبت نام و هزینه را واریز کرده بودند، که با تأخیر در صدور مجوز و بلاتکلیفی در انجام این سفر، حدود ۱۱ هزار نفر 
از آنها انصراف دادند. در ۲۷ بهمن ماه با نزدیک شــدن به پایان موعدی که برای سفر عمره )۱۰ اسفند ۱۴۰۲( تعیین 
شده بود و با توجه به تکلیف نامشخص این سفر، سازمان حج و زیارت اعلام کرد که پول تمام زائران )حدود ۳۰ هزار 

نفر( را که برای عمره ثبت نام کرده اند، با حفظ اولویت اعزام، بازمی گرداند.
از این اقدام سازمان حج و زیارت و با توجه به آنکه عربستان پاسخ مشخصی درباره تکلیف پروازهای عمره نداده بود، 
این برداشت شد که اعزام زائران ایرانی به سال ۱۴۰۲ نمی رسد و کاملا تعلیق شده است. هرچند مسئولان سازمان حج 
و زیارت با اســتناد به اظهارات وزیر خارجه عربستان، امید داشتند این سفر همین امسال و در ماه رمضان انجام شود، 
اما پیگیری ها حاکی از این است که عمره همچنان بلاتکلیف است و پاسخ شفافی برای آن به ویژه از سوی سه دستگاه 
مسئول )سازمان هواپیمایی، وزارت امور خارجه و سازمان حج و زیارت( فعلا وجود ندارد و اگرچه تاکید آنها بر است که 

عمره هنوز منتفی نشده است، اما معلوم نیست زائران ایرانی تا قبل از حج تمتع به عمره می رسند؟ 

توضیحات اداره کل فرهنگ کرمانشاه درباره شایعه لغو یک کنسرت:

کنسرت مجوزداری لغو نشده است
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
کرمانشــاه با صدور بیانیه ای درباره شایعات 
لغو اجرای یک کنسرت، تصریح کرد: موسسه 
برگزارکننده کنسرت بدون هماهنگی و عدم 
رعایت نوبت، اقدام بــه برنامه ریزی کرده بود 
که صرفا درخواســت موسسه رد شده و هیچ 

کنسرت مجوزداری لغو نشده است. 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
کرمانشــاه با صدور بیانیه ای درباره شایعات 
درباره عــدم صدور مجوز بــرای اجرای یک 
کنسرت و حواشی ایجاد شده آن توضیح داد: 
بر اســاس دستور العمل تعریف شده و فرایند قانونی صدور مجوزها هر هنرمند و موسسه ای امکان ثبت درخواست دارد و هیچ 
محدودیتی در این خصوص وجود ندار؛ متاسفانه یکی از موسسات بدون هرگونه هماهنگی نسبت به ثبت درخواست کنسرت اقدام 
کرده که با توجه به عدم رعایت نوبت، فاصله زمانی بسیار نزدیک با کنسرت قبلی و احتمال عدم استقبال مخاطبان و ایجاد ضرر 

و زیان مالی برای مجریان طرح صرفا درخواست موسسه رد شده است و هیچ کنسرت مجوز داری لغو نشده است.«
این بیانیه می افزاید: خدا را شاکر هستیم که در دیار هنردوستان کرمانشاهی توفیق خدمت فراهم شده و به اذعان اصحاب 
فرهنگ و هنر اســتان روند اجرای برنامه های هنری در ســطح استان با افزایش چشم گیری رو به رو بوده است، اما در این میان 

حاشیه سازی های مغرضانه برخی موجب تکدر خاطر همشهریان گرانقدر شده است.
در این بیانیه آمده است: فرایند صدور مجوز برای کنسرت های موسیقی و اجراهای صحنه ای بر اساس دستورالعمل تعریف 
شده و قوانین یکسان کشوری صورت می گیرد و به صورت طبیعی استان کرمانشاه نیز متکی به این روند قانونی است و بر همین 
اساس اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه نیز با نگرش مثبت و همراهی با برگزارکنندگان کنسرت های موسیقی 
طی ماه های گذشــته اقدام به صدور مجوز کرده است. اداره کل فرهنگ کرمانشاه توضیح داده است: تنها موسسات دارای مجوز 
اجرای صحنه ای امکان ثبت درخواســت در ســامانه را دارند و طبق روال تعریف شده با هماهنگی اداره کل و برنامه زمان بندی 

فرصتی فراهم شده تا همه موسسات دارای مجوز امکان استفاده یکسان از فرصت برگزاری کنسرت ها را داشته باشند.
»با توجه به مصوبه جلسه هماهنگی موسسات حوزه موسیقی و ابلاغ به آن ها به منظور رعایت حقوق قانونی و رعایت نوبت 
موسسات ملزم هستند پیش از ثبت درخواست با اداره کل ارشاد اسلامی جهت جلوگیری از هرگونه مشکل و رد درخواست مذاکره 
و هماهنگی کنند« این بیانیه می افزاید: فعالیت های حوزه موسیقی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه طی ماه 
های گذشته از جمله برگزاری کنسرت های خیابانی، جشنواره های موسیقی و کنسرت های متعدد نشان دهنده توجه ویژه این 

اداره کل به حوزه موسیقی و هنر می باشد که با رونق خوبی هم مواجه شده است.

پایان موعد تعیین شده برای عمره!

کارگردان فیلم سینمایی »توچال«  از فیلم های در حال اکران که فروش 
چندان موفقی را در گیشه تجربه نمی کند، به ارائه توضیحاتی درباره تولید 

و اکران این فیلم پرداخت.
محمد آهنگرانی کارگردان فیلم ســینمایی »توچال« که از ۲۷ دی ماه 
روانه پرده سینماها شده و این روزها ششمین هفته اکران عمومی خود را 
پشت ســر می گذارد، درباره میزان رضایت خود از شرایط فروش این فیلم 
گفت: واقعیت این اســت که ما درباره زمان اکــران فیلم »توچال« گزینه 
دیگری در اختیار نداشــتیم. از زمانی که این فیلم ســاخته شد، بنای ما، 
اکران آن در فصل زمســتان بود، چراکه داســتان فیلم فضایی زمســتانی 

داشت. با وجود این از فروش فیلم در شرایط فعلی راضی نیستم.
وی افــزود: فــروش فیلم در حال حاضر پایین اســت و مــا هم تبلیغ 
مناسبی برای این فیلم نداشتیم و هزینه تبلیغات هم این روزها بسیار بالا 
رفته اســت. خیلی از فیلم هایی که امروز فروش خوبی دارند، شــاید حتی 
به گونه ای باشند که مخاطبان آن ها ناراضی سالن را ترک کنند، اما به دلیل 

تبلیغ خوب، می توانند مخاطب را تا داخل سالن بکشانند.
این کارگردان سینما گفت: متأسفانه اکثر فیلم ها هم این روزها تبلیغات 
خود را به یک شــبکه ماهواره ای می دهند. هزینه تبلیغ در این شبکه هم 
بســیار بالاســت و ما توان آن را هم نداشتیم. هر هفته چیزی در حدود ۵ 
هــزار دلار، معادل ۲۵۰ میلیون تومان باید برای اســتفاده از تبلیغات این 

شبکه هزینه می کردیم که ما توان آن را نداشتیم.
* چرا اکران »توچال« چند سال به تأخیر افتاد؟

آهنگرانی درباره زمان طولانی میان تولید و اکران »توچال« هم توضیح 
داد: ابتــدا که مراحل فنی فیلم کمی طولانی شــد. بعــد از آن و قبل از 
فراگیری کرونــا، ما حتی برای این فیلم قرارداد پخش هم بســتیم تا آن 

را اکران کنیم اما برخی دوســتان به شورای صنفی مراجعه کردند و نوبت 
اکران ما را گرفتند. شــورای صنفی از ما درخواست کرد سه هفته اکران را 
عقــب بیندازیم و تصور هم نمی کردیم که با چنین بحرانی مواجه شــویم. 
پذیرش همین ســه هفته تاخیر، باعث شد اکران فیلم تا امسال به تعویق 

بیفتد!
وی افزود: اگر »توچال« را امسال اکران نمی کردیم، دیگر روی دست مان 
می ماند. من فیلم »تخت گاز« را بعد از »توچال« ســاختم اما زودتر اکران 

شد.
ایــن کارگردان درباره تاثیر ناتوانی فیلم »توچــال« در برقراری ارتباط 
با مخاطب، بر میزان فــروش آن هم تاکید کرد: من منکر نقاط ضعف کار 
خودم نیســتم اما همین امروز، برخی فیلم ها که شــاید از فیلم من حتی 
ضعیف تر هم باشــند، با تبلیغات خوب، بالغ  بــر ۴۰ تا ۵۰ میلیارد فروش 
کرده اند! خیلی ها هم وقتی به ســینما می روند و آن ها را می بینند، ناراضی 
هستند. از طرف دیگر، فیلم من از ابتدا یک فیلم گیشه ای نبود. یک تجربه 
دلی بود که آن را براســاس یک داستان واقعی و به دلیل دینی که به یک 
دوســت داشتم، ســاختم. از اول هم می دانستیم که این فیلم، فیلم گیشه 

نیست.
آهنگرانی افزود: من ۳۳ ســال اســت که در این سینما مشغول به کار 
هستم و در حدود ۹۰ فیلم ســینمایی، مسئولیت مدیر تولید را داشته ام. 
در این سال ها تجربه به من ثابت کرده یکی از چیزهایی که در فروش یک 
فیلم بسیار موثر است، ترکیب بازیگران است. فیلم »تخت گاز« خودم هنوز 
به تولید نرســیده و ما تازه پیش خبر آن را منتشر کرده بودیم که به دلیل 
ترکیب بازیگرانش، برخی دفاتر پخش به  دنبال آن بودند. درباره »توچال« 
این اتفاق برایم نیفتاد و این گونه نیســت که بگویــم تجربه موفقی نبوده 

است، چراکه برخی آن را دیده و پسندیده اند.
کارگردان »توچال« درباره انتظار ایده آل خود از فروش این فیلم گفت: 
برخی از فیلم هایی که امروز پرفروش شــده اند، اگر شرایط مشابهی با فیلم 
ما داشتند، همین میزان فروش می کردند. برخی از دوستان حتی حاضرند 
به اندازه فروشی که به نام شــان ثبت می شود، هزینه کنند برای تبلیغات! 
برای برخــی از این همکاران، اینکه بگویند فلانی فیلم پرفروش ســاخته 

است، اهمیت دارد.
ما اما این شــرایط را نداشــتیم. حتی اگر چنین شــرایطی داشتم هم 
ایــن کار را انجــام نمی دادم. مخاطب به دنبال حال خوب اســت و با هیچ 
فیلمسازی هم تعارف ندارد. فیلم من هم واقعا فیلمی نبود که بخواهد حال 

مخاطب را خوب کند، به همین دلیل معتقدم مخاطب حق انتخاب دارد.
* پژمان بازغی و حضور در فیلم های نفروش!

آهنگرانی درباره همکاری با پژمان بازغی که تبدیل به بازیگر مشــترک 
اکثر فیلم های نفروش در سال های اخیر شده است هم گفت: پژمان بازغی 
به شدت بازیگر خوبی است. قصه فیلم ما اما اساسا قصه ای بازیگرمحور نبود. 

فیلم »توچال« بیشتر قصه محور است، تا بازیگرمحور.
وی افزود: متأسفانه عده ای را به نام تهیه کننده وارد سینما کرده اند که 
دســتمزد عوامل را نامتعادل کرده اند. بازیگری که تا دیروز با ۱۰۰ میلیون 
تومان بازی می کرد، ناگهان دستمزد میلیاردی گرفت و برای این دست از 
تهیه کننده ها هم هیچ گاه بازگشــت سرمایه موضوعیت نداشته است. ما اما 

اساسا چنین شرایطی برای فیلمسازی نداشتیم.
آهنگرانی ادامــه داد: »توچال« مجموعا بــا ۶۷۰ میلیون تومان تولید 
شــد و این رقم را امروز به هرکس می گویم، خنده اش می گیرد! شما تصور 
کنید در ســالی که من این فیلم را ساختم، دستمزد بازیگری مانند پژمان 

جمشیدی بالای یک میلیارد تومان بود. توجه کنید که درباره دستمزد یک 
بازیگر صحبت می کنم! رضا عطاران که از دوســتان بسیار خوب من است، 
همان زمان در حدود ۲ میلیارد تومان دســتمزدش بود و در سود فیلم هم 

مشارکت می کرد. ما قطعا زورمان به این گزینه ها نمی رسید.
کارگردان »توچال« گفت: باتوجه به شــناختی که شــخصا از دستمزد 
بازیگران در آن مقطع داشــتم، مســتقیم ســراغ گزینه هایــی رفتیم که 
می خواســتیم و ســراغ هر بازیگری هم که رفتیم، پذیرفت. اعتقادی هم 
بــه این ندارم که حضور پژمان بازغی منجر به فروش پایین فیلم شــده و 

پارامترهای دیگری مانند تبلیغات در این زمینه بسیار تأثیرگذار است.
این کارگردان ســینما ضمن اشاره به اینکه در حال کار روی فیلم تازه 
خود اســت، تاکید کرد: طبیعت این حرفه همین است که گاهی یک فیلم 
موفق می شــود و فیلم دیگر نمی شود. این نکته هم صرفا مربوط به فروش 
اســت و درباره کیفیت »توچال« معتقدم فیلمی ســاخته ایم که هر کسی 
شــاید توان ساخت آن را نداشت. ۳۸ روز در محلی فیلمبرداری می کردیم 
که دمای هوا زیر صفر بود و اکســیژن هوا، نسبت به شرایط طبیعی، نصف 
بود! به خودم و تیمم برای ســاخت این فیلم افتخار می کنیم. درباره باقی 
مســائل، پول تعیین کننده است. من برای این فیلم بودجه ۳۰ میلیاردی 
و زمان چندماهه نداشــتم. با شــرایط خودم فیلم را ساخته ام و از آن هم 

خیلی راضی هستم.
وی در پایان مطرح کرد: من پیش از این فیلم های پرفروش هم داشته ام 
و حالا این فیلم کمی فروشــش پایین بوده است. تا عید اکران فیلم ادامه 
دارد و ان شــاءلله با فروشی که خواهد داشــت، بابت آن ضرر هم نخواهیم 
کــرد. نگاهم به این فیلم، یک کار دلی بــود که باید انجامش می دادم و از 

آن ناراضی هم نیستم.

کارگردان »توچال«:  فیلمم حال مخاطب را خوب نمی کند
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